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وستاییان هدیه کرد بیمه ایران آســودگی خاطر را به ر
تمام  در  بیمه  صنعت  امروزه 
شئونات زندگی انسانها وارد شده 
است تا جایی که در کسب و کارها 
مختلف  مسایل  حوزه  در  حتی  و 
بیمه  بدون  نیز  اجتماع  و  خانواده 
حتی نمی توان یک گام برداشت. 
بی تردید، صنعت بیمه در تسهیل و رونق فعالیت های اقتصادی 
در جامعه نقش اساسی دارد و این صنعت در اقتصاد و بازار 
از بخش های پیشرو و مهم است. در شرایط  سرمایه یکی 
فعلی بیمه و بانکداری از ملزومات اقتصاد مدرن است و هرگونه 

فعالیت اقتصادی بدون پشتوانه این دو ناموفق خواهد بود.

عوامل  از  یکی  را  بیمه  صنعت  اقتصادی،  حوزه  کارشناسان  حال،  این  بر 
می دانند.  طبیعی  بلایای  و  مشکلات  برابر  در  جامعه  تاب آوری  افزایش 
کردن  بی اثر  و  کنترل  برای  بیمه  معتقدند؛  اقتصادی  مسائل  کارشناسان 
فشارهای حوزه های مختلف در اقتصاد مقاومتی، نقش حیاتی دارد و حتی 

می تواند چنین فشارهایی را به فرصت تبدیل کند. 
ناگفته نماند سرمایه گذاری در بخش بیمه علاوه بر حوزه اقتصادی در سایر 
جنبه های فرهنگی، روانشناختی و ... نیز نیاز اساسی جوامع امروزی است و 
عملکرد مثبت و رو به جلوی صنعت بیمه می تواند سطح زندگی جوامع را در 
همه جنبه ها افزایش دهد و عامل پیش برنده اقتصاد مقاومتی محسوب گردد. 
بی دلیل نیست که در کشورهای پیشرفته حضور بیمه در همه عرصه ها به 

صورت پررنگ دیده شده و جز جدایی ناپذیر زندگی آنها است.
اما شاید عمده ترین مشکل برای صنعت بیمه، عدم آشنایی مردم با خدمات 
این صنعت است. بدیهی است چون کالایی که فروخته می شود قابل لمس 

نیست، برخی آن را بعنوان هزینه می بینند.
واقع  در  است.  بیمه  از مشکلات صنعت  دیگر  رقابتی کاذب یکی  فضای 
خدمات بیمه، کیفی است و نمی توان این خدمات را فقط براساس قیمت 
تمام شده خریداری کرد. متاسفانه بعضی شرکتهای بیمه با کاهش نرخ بیمه 
تلاش می کنند مشتریان بیشتری جذب کنند در صورتیکه توان پوشش 

خسارتهای احتمالی در برخی رشته های بیمه ای را ندارند.
بیمه ایران با مجموعه شعبات فعال، مجتمع خدمات بیمه ای در کشور و 
شعبات و نمایندگي در خارج از مرزها بزرگترین شبکه عرضه بیمه در کشور 
محسوب می شود و با گسترش روزافزون فعالیت خود در چارچوب مقررات 
توانست طي سالیان اخیر خود را به عنوان یکي از  شرکتهای برتر بیمه ای 
معرفي کند. در طول بیش از 80 سال فعالیت، شرکت بیمه ایران بارها در 

زمان مصیبت ها، بلافاصله در کنار مردم قرار گرفت.
وجه تمایز شرکت بیمه ایران و همچنین نقطه قوت تنها شرکت بیمه دولتی، 
در معرض  استان گیلان هماره  که  آنجایی  از  و  است  در بخش خسارت 
حوادثی همچون برف، سیل و بعضا زلزله قرار دارد با مدیریت حجت اله 
فلکیان تلاش می کند تا مردم ریسک خطرات را به شرکت های بیمه انتقال 
دهند. شرکت سهامی بیمه ایران در استان گیلان تلاش می کند مردم استان 
در هنگام بروز حوادث و خطراتی که جان و مال آنان را تهدید می نماید در 

حداقل زمان ممکن به شرایط  قبل از حادثه برسند.
سهامی  در شرکت  ساله  از 30  بیش  خدمتی  سابقه  با  فلکیان  اله  حجت 
بیمه ایران، فارغ التحصیل رشته مدیریت بیمه از دانشگاه علوم اقتصادی و 
کارشناس ارشد رشته مدیریت اجرایی می باشد. وی همچنین دارای مدرک 
ماه سال 1394  از خرداد  و MBAI  است. وی که    MBA تحصیلی 

همچون  سوابقی  پذیرفت  را  گیلان  استان  در  ایران  بیمه  امور  مسئولیت 
سرپرستی حوزه معاونت فنی مجتمع بازار بیمه ایران، رئیس مرکز مستقل 
استان  ایران  بیمه  مدیرکل  کرمانشاه،  استان  ایران  بیمه  مدیرکل  کیش، 
هرمزگان، رئیس کل هماهنگی بیمه ایران و رئیس کل نظارت بر شعب 

بیمه را در کارنامه خود دارد.
حجت الله فلکیان مدیرکل بیمه ایران و رییس سندیکای بیمه گران استان 
ایران  بیمه  با خط اول، اظهار داشت:  گیلان در یک گفتگوی اختصاصی 
اولیه  را در سالهای  فعالیت خود  بود که  اولین شعباتی  استان گیلان جزء 
تاسیس بیمه ایران و در سال 1318 آغاز کرد و دارای قدمتی بیش از 80 
سال می باشد و علیرغم فعالیت بیش از 25 شرکت بیمه بازرگانی دیگر در 
استان اما اعتماد مردم گیلان به خدمات مطلوب ما باعث شده است حدود 
نیمی از حق بیمه تولیدی در گیلان متعلق به شرکت سهامی بیمه ایران 

است. شرکت بیمه ایران نیز به پاس این اعتماد و تقدیر از مردم گیلان با 
ایجاد بیش از 320 نمایندگی در دور افتاده ترین نقاط استان، تلاش می کند 

دریافت خدمات این شرکت را برای مردم آسان نماید.
با این حال فلکیان کارکرد بیمه ها در شرایط فعلی تورم و کرونا را کمی 
چالش زا دانست و گفت: در شرایطي که افزایش نرخ تورم و تداوم گسترش 
مختلف  زمینه هاي  در  را  و شرکتها  خانوارها  هزینه هاي  کرونا،  ویروس 
افزایش داده، در حوزه صنعت بیمه نیز هزینه هاي پرداخت خسارت با افزایش 
قابل توجهي همراه شده و مدیران صنعت بیمه، همزمان با چالشهاي تورم 
که گریبان صنعت بیمه را گرفته، با تعطیلی کسب و کارها و کاهش درآمد 

سرانه جامعه و کاهش روند تولید بیمه نیز روبه رو هستند.
اما مدیر کل بیمه ایران استان گیلان که بی دلیل مدیر نمونه کشور نشده 
است، از امضای تفاهم نامه ای بین شرکت سهامی بیمه ایران و دفتر امور 
روستایی استانداری گیلان خبر داد که طبق آن مناطق روستایی که در برابر 
مخاطرات طبیعی آسیب پذیری بیشتری دارند، علاوه بر بیمه آتش سوزی، 
مخاطرات طبیعی همچون زلزله، سیل، برف، باد و رانش نیز در قالب همین 

بیمه نامه تحت پوشش بیمه ایران قرار می گیرند.
وی با بیان اینکه تفاهم نامه مذکور کل روستاهای گیلان را پوشش می شود، 
روستایی  واحد مسکونی  هزار  برای 300  حاضر  حال  در  کرد:  خاطرنشان 
از طریق  را  بیمه  تفاهم نامه  راستا  این  در  است.  پیش بینی شده  بیمه نامه 

بخشداران به 2000 دهیار به عنوان متولی روستاها ابلاغ کردیم.
مدیرکل بیمه ایران در گیلان، حق بیمه سالانه برای روستاییان را 53 هزار 
حرید  پیش قسط جهت  عنوان  به  تومان  هزار  گفت: 20  و  دانست  تومان 
حق بیمه دریافت خواهد شد و مابقی تقسیط می شود تا فشار مالی متوجه 

روستاییان نشود.
وی از بیمه واحدهای مسکونی شهری در فاز دوم این تفاهم نامه خبر داد 
و اضافه کرد: با همکاری دفتر امور شهری استانداری گیلان، پوشش بیمه 

مخاطرات طبیعی 550 هزار واحد مسکونی شهری را در دستور کار داریم.
فلکیان، تعهد بیمه ایران در حوزه مخاطرات طبیعی را معادل 40 میلیون 
تومان دانست و خاطرنشان کرد: 30 میلیون تومان برای ساختمان و 10 

میلیون تومان برای اثاثیه پرداخت می شود.
این مقام مسئول، با بیان اینکه در حال حاضر 80 نماینده فروش شرکت 
سهامی بیمه ایران را متولی این تفاهم نامه قرار دادیم، اظهار کرد: برای هر 
روستا یک بیمه نامه صادر خواهد شد و کلیه واحدهای مسکونی آن روستا را 

تحت پوشش قرار می دهد.
حال که این اتفاق مهم برای نخستین بار برای مناطق روستایی گیلان رخ 
داده باید اعتراف کرد با امضای این تفاهم نامه آسودگی خاطر به روستاییان 

استان هدیه شده است.

با امضای تفاهم نامه بین شرکت بیمه ایران و دفتر امور روستایی استانداری گیلان ؛ 

 نیمه اول اردیبهشت 1400
  سال ششم 
  شماره 33 

www.khatteavval.com

دوهفته نامه قیمت 5000 تومان

برگردانید را  تماشاگران 

بازداشت شدند ایران  و صنایع پوشــش  الکتریک  پرونده رشــت  متهمان اصلی 

منتظر سومی هستیم !

شاید کمتر کسی در دنیا تصور می کرد عدم بازگشت تماشاگران به میادین 
برخی  در  حتی  شود.  طولانی  اندازه  این  تا  فوتبال  بخصوص  ورزشی 
تماشاگران  بازگشت  برای  زمان بندی  برنامه  چندین  اروپایی  کشورهای 
به  هم ریخت.  را  برنامه ها  اما جان سختی ویروس کرونا همه   تدوین شد 
در ایران هم اگر همه از اول می دانستند ویروس کرونا حداقل یک فصل  و نیم 
باعث برگزاری بازی ها بدون حضور تماشاگران خواهد شد، شاید ورزشگاه های 
بزرگ را از میزبانی معاف می کردند. وقتی هواداری وجود ندارد، با هزینه خیلی 
 کمتر روی چهار تا زمین چمن صاف هم می شد همین مسابقات را برگزار کرد. 
ورزشگاه  در  میزبانی  بار  هر  بابت  استقلال  و  پرسپولیس  نکنید  فراموش 
ورزشی  اماکن  تجهیز  و  توسعه  به شرکت  تومان  باید 150میلیون  آزادی 
این  در  نمی توانست  تختی  یا  کاظمی  شهید  ورزشگاه  مثلا  آیا  بپردازند. 
چرا  باشد؟  استقلال  و  پرسپولیس  مسابقات  از  تعدادی  میزبان  مدت 
می کنید؟« مستهلک  آدم  نفر  صد  خاطر  به   را  نفری  هزار  صد   آزادی 

شاید دست آویزی به نام » پخش مستقیم » را بهانه کنند، اگرچه ممکن است 
امکانات ثابت برای ثبت و ضبط و ارسال تصاویر زنده در همه ورزشگاه ها میسر 
نباشد، اما راه های رسیدن به خدا زیاد است، هم می توان همین محدودیت را 
بهانه برای ایجاد چنین امکاناتی در اغلب ورزشگاه های مورد تایید انجام داد تا 
به درد آیندگان نیز بخورد و هم می توان از واحد سیار استفاده کرد، واحد سیاری 
که تهیه و تامین و خرید آن برای صداوسیمای ما با آن بودجه هزاران میلیاردی 
 اش نه تنها هزینه ای محسوب نمی شود بلکه توجیه اقتصادی هم  دارد.

یادگار  به  توانند  می  هم  اهواز  و  اصفهان  و  مشهد  و  تبریز  اگرچه 
نفسی  تا  بدهند  استراحت  الغدیر  و  جهان  نقش  و  ثامن  و  امام 
که  کشور  فوتبالی  شهرهای  سایر  در  موهبت  این  ولی  کنند،  چاق 

شود. تعریف  باید  دیگر  ای  گونه  به  ندارند  مناسبی  زمین  و   ورزشگاه 
مثلا در قایمشهر می توانند بازی های نساجی را به سی کیلومتر انطرف تر یعنی 
ساری انتقال دهند تا چمن ورزشگاه شهید وطنی را ترمیم کنند و یا در رشت 
فرصت بی نظیری برای متولیان ورزش فراهم شد که سکوی های تخریب 
شده شهید عضدی را بسازند، سکوهایی که سالهاست به دست خود خراب 
کرده اند و دیگر رغبتی برای ساخت آن پیدا نکردند، اما ظاهرا ترس برادر مرگ 
است در این شهرها،  برخی مدیران ورزش در این شهرها و شهرهایی نظیر 
این، از ترس کرونا کار و فعالیت که هیچ، زندگی کردن را هم برای خود تعطیل 
کرده اند، نظیر اتفاقی که در شروع اپیدمی کرونا در فرانسه افتاد و لوشامپیونه را 
نیمه کاره رها کردند و پاریسن ژرمن صدرنشین را قهرمان زودهنگام آن دوره از 
رقابتها معرفی کردند، کاری بس مضحک که دنیا آن را به سخره گرفت، اگرچه 
بی اطلاعی از وضعیت کرونا در آن مقطع باعث تعطیلی خیلی از لیگ های معتبر 
 شد اما هیچ لیگی حسن ختامی مثل لوشامپیونه نداشت حتی لیگ برتر ایران.

این  از  است  ممکن  باشی  که  هم  ای  حرفه  فوتبال  متمدن  قلب  در 
یعنی  کنند  نمی  هم  اشتباه  قایمشهر  و  رشت  در  ولی  بکنید  اشتباهات 
نانوشته  املای  باشد،  اشتباه  مبادا  که  کنند  نمی  حرکتی  هیچ  واقع  در 
هم که غلط ندارد، و چه از این بهتر که این چند صباح کوتاه عمر دولت 
دوازدهم هم بدون غلط به پایان برسد. و تنها چیزی که اصلا مهم نیست 
است. مردم  برای  کوتاه  هرچند  قدم  چند  برداشتن  و  جلو  به  رو   حرکت 

حال که نه کرونا قصد رفتن دارد و نه مدیران ترسو، چه ایرادی دارد تماشاگران 
را با رعایت شدید پروتکل های بهداشتی به ورزشگاه ها برگردانید، به نظر 
اینگونه کسی به شما خرده نمی گیرد چرا سکوی عضدی را نساختید و چمن 
وطنی را ترمیم نکردید، مردم هم که از ابتدای شیوه پاندمی کرونا خود باید 

مراقب جان خود می بودند.

ایستگاه آخر

صاحب مقصـودی



واکنش اوقاف گیلان به شائبه 
بقعه  انحصاری  واگذاری 

خواهرامام به یک هیئت خاص

ح همای  هلال احمر گیلان طر
رحمت را اجرا کرد
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ریلی  ز  باراندا های 
اولویت های  ز   ا ا   آستار

تجارت توسعه 
است گیلان   

مدیر کل دفتر جذب و حمایت از سرمایه گذاری استانداری گیلان گفت :  تکمیل زیر ساخت های 
بارانداز ریلی استارا از اولویت های توسعه تجارت گیلان و دارای اهمیت در سطح ملی است .

دکتر یونس رنجکش در بیست وششمین کمیته فنی بررسی طرح های سرمایه گذاری در گیلان 
با محوریت سرمایه گذاری در بارانداز ریلی استارا افزود : باید تلاش کنیم با جذب سرمایه گذاران 
داخلی که متقاضی حضور در این زمینه هستند شرایط بهره مندی بهتر و زودهنگام از این پروزه 
را فراهم آوریم. وی اضافه کرد : متقاضیانی از سرمایه گذاران داخلی علاقمند به سرمایه گذاری 
در اجرای این طرح می باشند که دستگاههای اجرایی مربوطه باید زمینه های جذب انها را با ارایه 

راهکارهای عملی با توجه به قوانین و دستورالعمل ها فراهم نمایند.
وی یاد اورشد : پروزه خط ریلی استارا -،استارا که با مشارکت دو کشور ایران و ادربایجان اجرا شده 
است به طورکامل تکمیل نشده است بویژه در بخش 30هکتار دوم آن نیازمند تسریع و سرمایه 

گذاری برای تکمیل زیر ساخت ها و بهره برداری توسط راه اهن ایران است.
وی گفت : تکمیل این پروژه و اتصال آن به خط ریلی سراسری از اولویت های کشور و با توجه 
به حجم بالای ترانزیت کالا و داد و ستد های تجاری از گیلان به کشورهای روسیه و اوراسیا 

تکمیل و راه اندازی باقی مانده این بارانداز بسیار حایز اهمیت است.
به گفته مدیر کل جذب و حمایت از سرمایه گذاری استانداری گیلان این استان امادگی حمایت از 

طرح ها ی سرمایه گداری با توجه به سیاست های ابلاغی دولت در این زمینه را دارد.
در این جلسه که مدیران کل راه وشهرسازی  ، راه اهن و اقتصاد و دارایی استان گیلان و سرمایه 
گذاران متقاصی حضور داشتند شرایط و زمینه های نحوه مشارکت بخش خصوصی برای سرمایه 
گذاری در تکمیل زیر ساخت های بارانداز ریلی استارا و ایجاد فرصت های مختلف سرمایه گذاری 

در این شهرستان و پروژه های دیگر در سطح استان مورد بررسی قرار گرفت.

پس از بررسی صلاحیت کاندیداهای شورای شهر رشت توسط هیات 
نظارت این شهرستان، شنیده ها حاکی از آن است که صلاحیت هر 
هشت عضو ثبت نام کرده شورا با مشکل روبه رو شده است. پیش از 
اینهم سه عضو فعلی شورای رشت از ثبت نام خودداری کرده بودند با 
این حساب هیچ کدام از یازده عضو فعلی شورای اسلامی شهر رشت 

در انتخابات ششمین دوره شورا حضور نخواهند داشت. 
عضو  هشت  هر  صلاحیت  شود  می  گفته  اول،  خط  گزارش  به 
کاندیدای شورای فعلی, توسط یکی از مراجع نظارتی با استناد به نامه 
سازمان بازرسی منفی بوده است. شنیده می شود یکی از اصلی ترین 
دلایل منفی بودن صلاحیت اعضای شورا توسط این مرجع نظارتی، 
به پاداشی برمی گردد که پیش از این به حساب اعضای شورا واریز 
شده بود و با ورود سازمان بازرسی دوباره برگردانده شده است. هیات 
اجرایی با این استدلال که اعضای شورا این پاداش را برگردانده اند 
صلاحیت هفت عضو شورا را مورد تایید قرار دادند، اما اعضای هیات 
نظارت معتقدند که اگر بازرسی به این قضیه ورود نمی کرد این اعضا 

پاداش را برنمی گرداندند. 
کمیل رمضانی ) رئیس دفتر امام جمعه سنگر (، رمضانعلی طالبی ) 
رئیس مجمع عالی بسیج گیلان(، محمد اسکندری ) رییس دانشگاه 
پیام نور رشت(، علیرضا مبرهن ) رئیس مجمع عالی بسیج شهرستان 
رشت( و محمدرضا عاشورزاده دلچه ) رئیس اسبق آموزش و پرورش 
رشت  شهرستان  نظارت  هیات  اعضای  عنوان  به  رشت(   2 ناحیه 
فعالیت می کنند. یکی از مسائلی که افکار عمومی انتظار دارند, رعایت 
عادلانه و دقیق بررسی صلاحیت ها است. اگر قرار باشد به خاطر 
پاداش صلاحیت اعضای شورا مورد تایید قرار نگیرد، باید همه آن 
ها در یک ترازو قرار بگیرند. ضرب المثل عامیانه ای است که »ظلم 
بالسویه عدل است« و عدالت در این زمینه باید در مخالفت و یا تایید 
همه اعضای شورا تحقق پیدا کند و اینگونه نباشد که برخی با لابی 

مجدد به صحنه بازگردند.
دوره  ششمین  بر  نظارت  هیئت  سخنگوی  نژاد  کوچکی  جبار  البته 

انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا گیلان آب پاکی را روی 
در  که  افرادی  گفت:  و  ریخت  شدگان  صلاحیت  رد  همه  دست 
هیئت های نظارت شهرستانی رد شده اند بسیار بعید به نظر می رسد 
که در هیئت نظارت استانی تائید شوند چراکه هماهنگی و تفاهمی 
بسیار محکمی بین هیئت های نظارت شهرستانی و استانی وجود دارد.

وی با اشاره به آخرین وضعیت بررسی صلاحیت داوطلبین ششمین 
دوره انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا در گیلان، اظهار کرد: 
فعلًا بررسی صلاحیت داوطلبان شوراهای شهرهای گیلان در هیئت 
نظارت بر ششمین دوره انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا طی 

دو مرحله به اتمام رسیده است.
وی با بیان اینکه 3۷5 داوطلب انتخابات شوراهای شهرهای گیلان رد 
صلاحیت شده اند، افزود: از یک هزار و ۷59 داوطلبی که در ششمین 
دوره انتخابات شوراهای اسلامی شهرهای گیلان ثبت نام کرده بودند 
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داوطلب در هیئت اجرای شهرستان های رد صلاحیت شده بودند.
سخنگوی هیئت نظارت بر ششمین دوره انتخابات شوراهای اسلامی 
شهر و روستا گیلان در بیان جزئیات بیشتری از شمار رد صلاحیت 
شوراهای  اعضای  از  غالباً  شدگان  صلاحیت  رد  گفت:  شدگان، 
شهرهای فعلی هستند که صلاحیت ورود برای دوره بعدی انتخابات 

را پیدا نکرده اند.
کوچکی نژاد در پاسخ به اینکه رفتار هیئت نظارت در برابر برخی ها که 
نهایت فشار را برای اخذ صلاحیت جهت ورود به انتخابات شوراهای 
شهر وارد کرده اند، چیست، تصریح کرد: افرادی که در هیئت های 
نظارت شهرستانی رد شده اند بسیار بعید به نظر می رسد که در هیئت 
نظارت استانی تائید شوند چراکه هماهنگی و تفاهمی بسیار محکمی 

بین هیئت های نظارت شهرستانی و استانی وجود دارد.
وی با تأکید بر اینکه با توجه به نوع گزارش ها و عملکرد داوطلبین، 
تا مجدداً  است  این  بر  افزود: تلاش ها  به حداقل می رسد،  تغییرات 
افرادی که رد صلاحیت شده اند پایش و بررسی شوند تا حقی از کسی 

ضایع نشود اما این بررسی ها با آنچه درگذشته انجام می شده بسیار 
متفاوت است.

سخنگوی هیئت نظارت بر ششمین دوره انتخابات شوراهای اسلامی 
شهر و روستا گیلان در پاسخ به اینکه در برخی از شهرها تعداد رد 
وجود  شوراها  انحلال  احتمال  و  بوده  زیاد  بسیار  صلاحیت شدگان 
انتخابات  دوره  بر ششمین  نظارت  هیئت  در  کرد:  خاطرنشان  دارد، 
بر اساس قانون عمل شده و اصل را بر صلاحیت و  شوراها صرفاً 
سلامت داوطلبان قرار داده ایم و به موضوع انحلال شوراها پرداخته 

نشده است.
با این حال گزارش های رسیده حکایت از آن دارد طی روزهای اخیر 
شاهد لابی گسترده و فشار برخی چهره های شاخص ردصلاحیت شده 
به 3 نماینده عضو هیات نظارت هستیم تا جایی که برخی اعضای 

کنونی شورا در رشت و برخی شهرهای دیگر که بنا بر استعلام از 
که  نحوی  هر  به  دارند  ردصلاحیت شده اند تلاش  پنجگانه  مراجع 

شده صلاحیت خود را دریافت کنند تا در شورای ششم حضور یابند.
اگر چه اظهارات کوچکی نژاد، دلگرمی زیادی در بین مردم و همچنین 
سایر داوطلبان ایجاد کرده است، اما مصلحت اندیشی های بی مورد و 
عدم توجه به استعلام مراجع قانونی در دوره های پیشین سبب شده 
این  به  ابتدا صلاحیت ورود  از  افرادی وارد شوراها شوند که  تا  بود 

عرصه را نداشته اند و این مهم مردم را مجدد نگران کرده بود.
در پایان انتظار می رود هیات نظارت استان گیلان بدون توجه به اسم 
و رسم افراد، ضمن احترام و رعایت حقوق قانونی داوطلبان، استعلام از 
مراجع پنجگانه و همچنین با استناد به اسناد و مدارک بر تصمیم خود 

استوار باقی بماند و تسلیم فشار برخی جریانات نشود.

دادستان مرکز استان گیلان از بازداشت متهمان اصلی پرونده کارخانه 
رشت الکتریک ایران و همچنین صنایع پوشش ایران خبر داد.

به گزارش روابط عمومی دادگستری گیلان، سید مهدی فلاح میری 
افزود: پرونده کیفری خریداران شرکت رشت الکتریک ایران به اتهام 
اخلال در نظام تولید در دادسرای عمومی و انقلاب رشت در حال 

رسیدگی است.
به لحاظ اهمیت موضوع و فنی و تخصصی بودن  تاکید کرد:  وی 
مسائل آن، قرار ارجاع امر به کارشناسان رسمی در سه رشته ماشین 
آلات، تاسیسات راه و ساختمان و روابط کارگری و کارفرمایی صادر 
شد که با وصول نظریه کارشناسان در دهم فروردین امسال و ابلاغ 
آن به وکیل متهمین نسبت به احضار آنان جهت تفهیم اتهام و صدور 

قرار لازم و قانونی اقدام صورت گرفت و متهم اصلی بازداشت شد.
دادستان مرکز استان گیلان،  اتهام متهم اصلی صنایع پوشش ایران 

را اخلال در نظام تولید کشور عنوان کرد.
آیت الله رئیسی شانزدهم بهمن ماه سال گذشته، در جریان سفر استانی 
به گیلان از کارخانه »رشت الکتریک« بازدید و رئیس کل دادگستری 
استان گیلان را مکلف کرد  با بکارگیری یک تیم قضایی مجرب با 
فوریت و به سرعت وضعیت شرکت رشت الکتریک را پیگیری کند 

و نحوه برخورد با متخلفان و کیفر آن ها را به اطلاع مردم برساند.
رئیس قوه قضاییه همچنین در جریان بازدید از کارخانه صنایع پوشش 

ایران ضمن دستور برای تحت تعقیب قرار گرفتن فردی که کارخانه 
صنایع پوشش ایران را تخریب کرده است تاکید کرد هر چه سریع تر 
با همت مسئولان این کارخانه تمامی موانع از جمله موانع حقوقی و 

قضایی برای فعال شدن کارخانه برطرف شوند.
البته از دیگر مواهب سفر استانی رییس دستگاه قضا به استان گیلان 

می توان به ابطال سند 151 هکتار از اراضی پادگان حسن انزلی نام 
استان  دادگستری  جرم  از  پیشگیری  معاون  آقایی  گفته  به  که  برد 
به  ها،  زمین  این  تومانی  میلیارد  هزار   35 گذاری  قیمت  با  گیلان 

بزرگترین پرونده فساد استان گیلان تبدیل شده بود.
خوشبختانه در کمتر از یک ماه از سفر رئیس قوه قضائیه به گیلان، 

دادگستری  همکاری  با  رئیسی  ابراهیم  سید  آیت الله  پیگیری های 
اراضی بکر پادگان  از  گیلان به ثمر نشسته و مالکیت 151 هکتار 
جمهوری  دریایی  نیروی  به  رسمی  به طور  انزلی  حسن رود  نظامی 

اسلامی ایران واگذار شد.
اما علی رغم همه این خبرهای خوب، یکی از مفسدان بزرگ کشور 
که در پرونده شرکت ابریشم گیلان دست داشت هنوز دستگیر نشده 
است، با این حال شنیده های موثق حکایت از بازداشت جعبه سیاه این 
مجرم معروف اقتصادی استان دارد. گفته می شود فرد بازداشت شده 
از نزدیکان این مجرم دانه درشت اقتصادی بوده و بازداشت وی در پی 
طرح پرونده تضییع اموال بیت المال و اخلال در نظام اقتصادی کشور 
صورت گرفته است. به نظر می رسد بازداشت این فرد مقدمه ای برای 
بازداشت متهم اصلی خواهد بود چرا که متهم اصلی بسیاری از اعمال 

مجرمانه خود را با نام این فرد انجام می داده است. 
گفتنی است فرزند این متهم اقتصادی دانه درشت مدت هاست که با 
استفاده از پول های بادآورده، اقدام به خرید اتومبیل های گران قیمت 
نموده و تصاویر خود را با این اتومبیل های لاکچری که با چپاول 

اموال بیت المال به دست آمده، در فضای مجازی منتشر می کند.
البته دستگاه قضا با برخورد قاطعانه ای که با سایر مفسدان اقتصادی 
دانه درشت استان داشت، نشان داد که در مبارزه با مفاسد اقتصادی 

خط قرمزی نمی شناسد.

عنوان  تحت  سال  شعار  تحقق  اهمیت  به  اشاره  با  گیلان  استاندار 
تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها و نیز الزام همه دستگاه ها به همراهی 
بنیاد  اموال و املاک  اداره کل  تأکید کرد که  این مهم،  انجام  برای 
تثبیت و   ، تولید  افزایش مشارکت در  مستضعفان گیلان، در مسیر 

توسعه اشتغال استان در سال جاری نقش آفرینی داشته باشد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی استانداری گیلان؛ دکتر ارسلان زارع 
صبح امروز )دوشنبه( در مراسم نمادین واگذاری اسناد املاک موسوم 
از واجدان شرایط  تعدادی  به  استان  اراضی علوی و شبه علوی  به 
بنیاد مستضعفان در راستای اجرای اهداف تشکیل این  اظهار کرد: 

نهاد انقلابی و نیز تحقق عدالت اجتماعی به عنوان یکی از آرمان های 
انقلاب اسلامی، تاکنون اقدامات ارزشمندی را به ثمر نشانده است.

وی به واگذاری رایگان هفت هزار و 99 سند املاک اراضی موسوم به 
علوی و شبه علوی به میزان بالغ بر دو میلیون و 164 هزار متر مربع 
به واجدان شرایط از ابتدای سال 1392 تا زمان حاضر اشاره و اضافه 
کرد: این اقدام معنوی و ارزشمند، نشان از پیوند ناگسستنی مردم و 

مجموعه نظام جمهوری اسلامی دارد.
نهادها  و  اجرایی  از همه دستگاه های  انتظاراتی  اینکه  بیان  با  وی 

برای تحقق شعار راهبردی سال 1400 وجود دارد، گفت: براین مبنا 
شناسایی تمامی ظرفیت ها و چالش های موجود از ابتدای سال در 

دستور کار قرار گرفت.
با رئیس  به دیدار هفته گذشته خود  نماینده عالی دولت در گیلان 
بنیاد مستضعفان در جهت استفاده بهینه از ظرفیت املاک و اراضی 
در اختیار این مجموعه برای اجرای طرح زراعت چوب و نیز فعالیت 
های تولیدی دیگر اشاره و ابراز امیدواری کرد که اداره کل اموال و 
املاک بنیاد مستضعفان گیلان، در مسیر افزایش مشارکت در تولید 

، تثبیت و توسعه اشتغال استان در سال جاری بیش از گذشته نقش 
آفرینی داشته باشد.

از  را  جامعه  نیازمند  اقشار  درآمد  و  معیشت  ارتقاء سطح  زارع  دکتر 
رهبر معظم  اسلامی،  انقلاب  فقید  بنیانگذار  تأکید  مورد  موضوعات 
انقلاب و مسئولان نظام اسلامی عنوان و هر اقدامی در این راستا را 
ارزشمند توصیف کرد و افزود: فرمانداری ها، شهرداری ها و دهیاری 
ها  و همچنین دستگاه های بنیاد مسکن و ثبت اسناد و املاک استان، 
برای تحقق اهداف تعیین شده در سال جاری همراهی و اهتمام جدی 

داشته باشند.

خبر

ندارند آتی شورا حضور  انتخابات  در  یازده عضو فعلی شــورای شهر رشــت  از  هیچکدام 

بیان داشت ؛ اراضی علوی  اســناد  رایگان  واگذاری  در مراسم  استاندار گیلان 

منتظر ســومی هستیم

خداحافظی هر یازده عضو شورای 
رشت با انتخابات

ورت نقش آفرینی بنیاد مســتضعفان در اجرای فعالیت های تولیدی در گیلان  ضر

ونده رشــت الکتریک و صنایع پوشش ایران بازداشت شدند متهمان اصلی پر

به عنوان یک هیئت شاخص،  ثارالله رشت  هیئت 
تعامل  یک  با  سال  طول  در  را  خود  برنامه های 
بسیار خوب برای اجرا به هیئت امنا اعلام و پس 
از  را  مراسم  برگزاری  مجوز  فرایندها،  بررسی  از 

اوقاف گرفته است.
خیریه  امور  و  اوقاف  مدیرکل  فارس،  گزارش  به 
بقعه  کردن  واگذاری  انحصاری  رد  ضمن  گیلان 
خواهر امام  رشت به یک هیئت خاص اظهار کرد: 
بقاع متبرکه قطب فرهنگی هستند و همه باید در 
در  برنامه های فرهنگی و مذهبی  ارتقای  و  حفظ 

بقاع تلاش کنیم.
بیان  با  علیزاده  ستار  حجت الاسلام  والمسلمین 
اینکه به حول قوه الهی هیئت های مذهبی فعالی 
در سطح گیلان فعالیت می کنند و همیشه فعالیت 
پرشور و شکوه آن ها، گرمابخش محافل مذهبی 
افزود:  بوده،  استان  سراسر  متبرکه  بقاع  ازجمله 
ظرفیت  از  استفاده  در  گیلان  اوقاف  ویژه  اهتمام 
هیآت جهت  کارکرد  از  ناشی  مذهبی  و  فرهنگی 
برگزاری مراسم مذهبی و انقلابی و تعظیم شعائر 
اسلامی در بقاع متبرکه از یک سو و از سوئی دیگر 
و  متبرکه  بقاع  بین  مشارکت  و  هم افزائی  ایجاد 
نگه داشتن  برافراشته  درنهایت  و  مذهبی  هیآت 
این  در  مردم  حداکثری  حضور  و  ولایت  پرچم 
و  محسوس  گذشته  سال های  در  متبرکه  اماکن 

ملموس است.
وی با بیان اینکه پیوسته سازمان اوقاف در جهت 
بهره مندی از ظرفیت هیئت مذهبی گام برداشته، 
هیئت های  حضور  اوقاف  سازمان  سیاست  افزود: 
بقاع  از  برخی  در  و  بوده  متبرکه  بقاع  در  مذهبی 
محور  به عنوان  شاخص  هیئت های  متبرکه 

برگزاری جلسات حضور پیدا می کنند.
مدیرکل اوقاف گیلان با بیان اینکه بقعه متبرکه 
حضرت فاطمه اخری )خواهر امام رشت( سلام الله 
و  کشوری  شاخص  متبرکه  بقاع  از  یکی  علیهما 
مذهبی  هیئت های  کرد: همه  تصریح  است،  ملی 
بقعه  آن  هیئت امنای  به  را  خود  برنامه  می توانند 
متبرکه ارائه تا بعد از تصویب و سپس با بررسی 
ابعاد تعریف شده در حرم مطهر برنامه اجرا کنند و 
حرم  امناء  هیئت  به  رسمی  نامه  طی  دستور  این 
مطهر خواهر امام )س( ابلاغ شده و از آن عزیزان 
و  تعامل  و  جلسات  تشکیل  با  که  خواسته شده 
پایان  تا  علاقه مند  مذهبی  هیئت های  از  دعوت 
نتیجه  و  انجام  برنامه ریزی  فروردین سال جاری، 

را به اداره رشت ارسال کنند.

همای  گفت:طرح  گیلان  احمر  هلال  مدیرعامل 
رحمت با هدف ترویج فرهنگ انفاق و ارزش  های 
انسان دوستانه به تاسی از تعالیم الهی در راستای 
متضرر  خانواده های  ویژه  به  نیازمندان  به  کمک 
از ظرفیت خانه های هلال  بهره گیری  با  از کرونا 
غلامی  سیاوش  است.  اجرا  حال  در  روستاها  در 
توزیع  به  اشاره  با  ایرنا  خبرنگار  با  گو  و  در گفت 
همای  طرح  قالب  در  معیشتی  کمک  بسته    86
بین  روستایی  هلال  های  خانه  کمک  با  رحمت 
افراد نیازمند و کم برخوردار شهرستان صومعه سرا 
خاطر نشان کرد: هر بسته شامل سویا، خرما، پنیر، 
بوده  روغن  و  برنج  ماهی،  تن  رب،  شکر،  و  قند 

است.
وی خاطرنشان کرد: ارزش ریالی هر کدام از بسته 
معاونت  پیگیری  با  که  بوده  تومان  هزار  ها 350 
با  و  خیرین  همت  گیلان،  استان  داوطلبان  امور 
لیف  کما،  روستایی  هلال  های  خانه  همکاری 
دهیاری  و  بلگور  پایین  و  تطف  سورم،  شاگرد، 
افراد  بین  و  تهیه  سرا،  صومعه  شهرستان  مرکیه 

نیازمند توزیع شده است.
از طرح های کشوری هلال  طرح همای رحمت 

احمر برای کمک به نیازمندان است.
گیلان با دو و نیم میلیون نفر جمعیت از نخستین 
استان های درگیر شیوع ویروس کرونا در کشور 

بود.
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شهرک های صنعتی 
توانند نقش ممتاز  می 
راستای رشد  در  بارزی  و 
اقتصادی  پیشرفت  و 

باشند داشته 

فریبرز سعیدی کیا طی نشستی با معاونین و مدیران ستادی شرکت شهرکهای صنعتی استان به بیان 
اهمیت نام گذاری سال جدید از سوی رهبر معظم انقلاب پرداخت و گفت : سال » تولید –پشتیبانی ها ، 
مانع زدایی ها » که از سوی مقام معظم رهبری نامگذاری شده ، نقشه راه روشن و آینده ساز برای عبور 

از مراحل رشد و توسعه و رسیدن به پیشرفت همراه با عدالت است.
وی در ادامه بیان داشت : شعار سال با عنوان » تولید ، پشتیبانی ها ، مانع زدایی ها » از سوی مقام معظم 
رهبری در راستای اقدام و عمل در اجرای پروژه های عمرانی شهرک ها و نواحی صنعتی استان و اقتصاد 
مقاومتی در مدیریت مناسب و اجرای درست پروژه ها ، کاهش هزینه ها و کیفیت مطلوب آنها میباشد .

سعیدی کیا افزود: دیدگاه مجموعه صنعتی کشور مبتنی بر ایجاد تحول بیش از پیش در زمینه توسعه 
صنعتی است و منظور نمودن مشوق ها و تخفیف ها نیز به همین منظور می باشد لذا اطلاع رسانی 
توسط ابزارهای مختلف به جامعه صنعتی، سرمایه گذاران، عموم افراد جامعه در خصوص این موضوع از 

ضروریات محسوب می شود.
رئیس هیئت مدیره شرکت شهرک های صنعتی استان گفت : مدیران شهرک ها و نواحی صنعتی استان 
میبایست با حضور همیشگی و پیگیری مداوم و برقراری ارتباط چهره به چهره با صاحبان صنایع دغدغه 
ها و نیازهای این خادمین بی منت عرصه صنعت را شناسایی و با تعامل دو سویه با مسئولین شهرستانی 

در جهت پاسخگویی و رفع مشکلات صنعتگران اقدام نمایند .  
وی در ادامه بیان داشت : مدیران شهرک ها و نواحی صنعتی استان میبایست به موضوعاتی همچون 
نگهداری از زیرساخت ها، فضای سبز ، یکسان سازی تابلوهای ورودی شهرکهای صنعتی در سطح 
استان، ساماندهی پسماندهای واحدهای صنعتی، نظارت دقیق بر تجهیزات و ادوات ایستگاه های آتش 
نشانی مستقر در شهرکهای صنعتی، شناسایی مشکلات واحدهای صنعتی راکد، فعال، نیمه ساخت و ... 

از مرحله واگذاری زمین تا بهره برداری رسیدن را بیش از پیش دقت نظر و توجه داشته باشند.

رفت  می  حالیکه  در  اردیبهشت سال 1396  اصلی،  مازیار صفایی 
موضوع انتخاب شهردار برای شهر رشت از معضل به بحران تبدیل 
جایگاه  از   « کرسی  یک  شکوه   « عنوان  با  یادداشتی  طی  گردد، 
رفیع شهردار در یازدهمین کلانشهر کشور نوشته بود و از عدم ثبات 
مدیریت در بلدیه رشت گله کرد، مهندس صفایی در روزگاری که 
این مهم  به  بود  نپوشیده  را  هنوز خود ردای شهرداری رضوانشهر 
اعتقاد داشت که مسیر توسعه هر شهر از کانال خردجمعی نخبگان 
در محکمه ای به نام شورا اتفاق می افتد، و چه راستین به اعتقاد 
خود جامعه عمل پوشاند چرا که وقتی در آبان همان سال با پنج رای 
موافق شورای اسلامی شهر رضوانشهر به عنوان شهردار این شهر 
انتخاب شد تا به امروز که روزهای پایانی شورای پنجم در حال ورق 
خوردن هست همچنان شهردار این شهر است و بقای این حکومت 
سه و نیم ساله را چیزی جز بهره گیری از نبوغ جوانان و نخبگان 
شهر و هماهنگی و بهره مندی از توان شورایی شورانشینان نمی 

توان دانست.
به گزارش خط اول، در روزگاری که میانگین عمر مدیریتی شهرداران 
پنجاه شهر گیلان به زحمت به دو سال می رسد، حضور سه و نیم 
ساله مازیار صفایی اصلی در راس شهرداری رضوانشهر را باید قدر 
دانست؛ همانطور که پیشتر گفته شد این مهم مرهون همصدایی و 
بیش از همه همدلی شورا و شهردار است، و در تاریخ ثبت خواهد 
شد شورای پنجم رضوانشهر با نخبگانی چون محمد امامپور، زهرا 
عسکرپور، داریوش عبداللهی، کورش کاظمی و جهانبخش گلرخ جزو 
معدود شوراهایی است که فقط و فقط با یک شهردار کار کرده است 

و به این فهم رسیده است که اگر می خواهد پویایی و تحرک و 
مدیریت  به  وافی  و  کافی  فرصت  باید  ببیند  در شهرش  را  توسعه 

شهری داده شود.
مازیار صفایی نیز به مانند همه جوانان شهرمان از فرصتی که در 
متر  هزاران  و  کرد  استفاده  درستی  به  بود  شده  گذاشته  اختیارش 
آسفالت و صدها متر لوله گذاری و هزاران متر موزاییک فرش و ده 
ها نماد و المان و پروژه بزرگ و مناسب برای شهرش پیاده سازی 
کرد تا نظر شورا برای ثبات مدیریت شهری در دوره پنجم جلب شود.

انجام  اقدامات  از  مختصری  اول،  خط  نشریه  با  گفتگویی  در  وی 
شده در دوران حضورش به عنوان شهردار رضوانشهر را بیان داشت 
و گفت: کل مساحت عملیات آسفالت در رضوانشهر چیزی حدود 
بر هفت  بالغ  این میزان چیزی  برای  68 هزار متر مربع است که 
میلیارد تومان هزینه شده است و یا جمع کل پروژه روشنائی معابر، 
یک و نیم میلیارد تومان برآورد شده است که شامل روشنایی معابر 
و نورپردازی خیابانهای امام، سردار جنگل، 22 بهمن، امام رضا)ع(، 

سردار سلیمانی می باشد.
صفایی به پروژه های لوله گذاری جهت هدایت و جمع آوری آبهای 
سطحی نیز اشاره کرد و گفت: در شورای پنجم تاکنون بیش از دو و 
نیم میلیارد تومان برای این امر مهم اختصاص داده شد که همکاران 
شهرداری نیز توانسته اند با این رقم بیش از سه هزار و 600 متر 
کانال ایجاد کنند که شاخص ترین آنها عبارتند از پروژه های لوله 
گذاری فاز 2 فرهنگیان، پامچال، وحدت، اوحدی، شهید نباتی، شهید 

شکوری و ناگفته نماند این روند همچنان ادامه دارد.

شهردار رضوانشهر مساحت کل عملیات فرش موزائیک در سه و نیم 
سال گذشته را بیش از چهل هزار متر مربع خواند و گفت: برای این 

میزان چیزی حدود دو میلیارد تومان بودجه هزینه شده است.
فعالیت های واحد سیما و منظر شهری و فضای  به  اشاره  با  وی 
سبز شهرداری رضوانشهر گفت: اصلاح وضعیت میادین نماز، امام 
امام رضا )ع(،  بلوارهای سردار سلیمانی،  رضا )ع(، غدیر و کوثر و 
امام خمینی، سردار جتگل و 22 بهمن شامل کاشت درختان زینتی 
)افرا قرمز، فتونیا، مورد پیوندی، لگستروم و یاس هلندی( کاشت و 
نگهداری بذر چمن، کاشت انواع درختان بومی در سطح محلات، 
حاشیه کانال آب بر فومنات شامل انواع درختان انجیلی، گلابی، افرا 
که در نهایت، مجموع درختان زینتی و گونه های بومی کشت شده 

به 3150 عدد رسیده است.
مازیار صفایی اصلی خاطرنشان کرد: این شهرداری پس از بازدید 
کارشناسان دفتر فنی استانداری گیلان از وضعیت فضای سبز در 
سال 1398، به دلیل گسترش کاشت نهال های گونه های هیرکانی 

موفق به دریافت لوح تقدیر از این دفتر گردیده بود.
باتوجه به درخشش تیم فوتبال شهرداری رضوانشهر در فصل  اما 

گذشته رقابتهای یکی از قدیمی ترین لیگ های فوتبال کشور یعنی 
به  موسوم  گیلان  استان  بزرگسالان  فوتبال  برتر  لیگ  رقابتهای 
»جام گیل« ضروری بود شهردار رضوانشهر در خصوص فعالیتهای 
از همین رو  ارائه دهد،  نیز توضیحاتی  فرهنگی ورزشی شهرداری 
ما سالهای گذشته میزبان  فوتبال،  بر  اظهار داشت: علاوه  صفایی 
مسابقات کشتی گیله مردی با حضور پهلوانان استانهای گیلان و 
مازندران بودیم که از استقابل شایانی بین علاقمندان به این رشته 
ورزشی برخوردار بود، همچنین هرساله بطور منظم آیین های ملی 
سوری،  چهارشنبه  یلدا،  شب  عصر)عج(،  امام  میلاد  مانند  مذهبی 
نوروزخوانی و ... را در سطح شهر برگزار می کنیم، بازگشایی مجتمع 
ساحلی شهرداری در سال 139۷  هم از جمله اقدامات خوبی بود 
که در برگزاری مراسمات مختلف فرهنگی کمک بزرگی به ما کرد.

اگرچه در این مقال اندک، امکان بازشماری و بررسی همه اقدامات 
شایسته سه و نیم سال گذشته مازیار صفایی در شهرداری رضوانشهر 
نیست اما همین مختصر نشان داد، شکوه یک کرسی را می توان در 
شهر زیبایی مثل رضوانشهر نیز مشاهده کرد، شکوهی که در سایه 

تعامل با شورا رقم خورد.

ام البنین فتوحی
نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی شهر رشت 
از دغدغه های همیشگی  مدیریت شهری است. 
در همین راستا اقداماتی در دو دوره شورای شهر 
بی  خط  اندازی  راه  مانند  گرفت  صورت  رشت 
آرتی و تجهیز و نوسازی اتوبوس ها و البته طرح 
اجرا نشده به کارگیری اتومبیل های منطقه آزاد 
اجرا  یا  که  هایی  طرح   . تاکسیرانی  ناوگان  در 
تنها  و  اجرایی شد شکست خورد  اگر  یا  و  نشد 
بار مالی سنگینی بر گُرده نحیف شهرداری رشت 

به جا گذاشت.
شهروندان  همه  که  همانطور  آرتی  بی  پروژه  
ای   پروژه  چهارم  شورای  در  بودند  شاهد 
افتتاح  برای  و  شد  می  محسوب  پرطمطراق 
بازتاب  افتتاحیه  بزرگ برگزار شد و  آن مراسم 
گسترده ای در رسانه ها داشت اما عمر این پروژه 
به دوسال نکشید . شورای پنجم در همان ابتدای  
کار خود، معتقد بود این پروژه مناسب شهر رشت 
نیست و نکته جالب اینجا است که از 11 عضو 
4 عضو آن همان هایی بودند که در دوره قبل 
شورا،  به این پروژه رای داده و در افتتاح آن با 

غرور شرکت کرده بودند.
مسئله دوم تبدیل تاکسی های رشت به خودرو 
انزلی بود در همین راستا قرار  آزاد  های منطقه 
استفاده  و  تاکسیرانی  ناوگان  نوسازی  با  شد که 
و  تاکسی  رانندگان  برای  بهره  از تسهیلات کم 
این  آزاد در  از خودروهای منطقه  نیز بکارگیری 
ناوگان شاهد مدرن شدن آن باشیم اما متاسفانه  
این طرح نیز به علت کش و قوس ها در انتخاب 

شهردار و افزایش نرخ دلار مغفول ماند.
بود  اتوبوس ها در شهر   افزایش  موضوع دیگر 
میلیون  یک  از  بیش  با  رشت  اینکه  به  توجه  با 
دستگاه   80 تنها  روز،  در  شناور  نفرجمعیت 
دستگاه   50 فقط  تعداد  این  از  و  دارد  اتوبوس 
این  جمعیتی  تراکم  جوابگوی  که  بوده  فعال 
شهر نیست.به همین منظور در سال 95 تصمیم 
گرفته شد که برای توسعه ناوگان عمومی حمل 
و نقل ، 102دستگاه فرسوده طی تفاهمنامه  ای 
و  بار  نقل  و  حمل  مدیریت  سازمان  مابین  فی 
همیاری  سازمان  و  رشت  شهرداری  مسافر 
نوسازی  و  تعمیر  برای  کشور،  شهرداری های 
به قزوین ارسال شود. بر اساس این تفاهم.نامه 
مقرر بود که هر ماه 20 اتوبوس تعمیر  شده و 
پنجم  ابتدای شورای  در  برگردد. حتی  به رشت 
و انتخاب شهردار ،شهردار وقت وعده خرید 20 
اتوبوس جدید را هم به مردم داده بود. اما اکنون 
اتوبوس های رشت  ارسال  از  با گذشت 5 سال 
و  شد  خریداری  جدید  اتوبوس  نه   ، قزوین  به 
حتی   و  بازگشتند  رشت  به  سالم  ها  تعمیری  نه 
تعدادی از اتوبوس های  ارسال شده در قزوین  
با توجیه هزینه های نگهداری پارکینگ قزوین ، 
توقیف شد.  اتوبوس ها با گذشت زمان مستهلک 
تفاهمنامه  از  سال   5 گذشت  با  اکنون  و  شدند 
مورد نظر با پیگیری های صورت گرفته تعداد 52 
به  دارند   بازسازی  قابلیت  که  اتوبوس  دستگاه 
شهر رشت باز گردانده خواهد شد و 35 دستگاه 
اتوبوس که مطابق گزارش و نظریه کارشناسان  
بازسازی  قابلیت  لازم  صورتجلسات  طبق  و 
فروش  و  قیمت  تعیین  جهت  قزوین  در  ندارند، 

باقی ماند.
همه آنچه گفته شد ذره ای از اقدامات ناکام است 
شورای رشت در دو دوره گذشته است که در پیچ 
انتخاب شهردار  برای  که  هایی  بازی  لج  و خم 

داشتند از مسیر درست خارج شد .
شورا بازوی کمکی حوزه مدیریت شهری است 
شود  می  محسوب  شهر  زنده  قلب  شهرداری  و 
اینکه با لج بازی و عدم مشورت با متخصصین 
این قلب  بسته  امور مختلف، رگ های  امر در 

شود دود آن به چشم شهروندان می رود .
همانطور که می دانیم منتخبین  شورا ها ماندنی 
اما  کرد  خواهند  تغییراتی  دوره  هر  و  نیستند 
آنچه حایز اهمیت است اثر تصمیماتی است که 
می  گرفته  شهروندان  و  شهر  برای  آنها  توسط 
بود. خواهیم  آن  شاهد  سالها  تا  حتی  که  شود 

انتخاب صحیح و  پس تصمیم درست گرفتن و 
توسعه  و  رشد  در موضوعات مختلف سبب  بجا 

شهر خواهد شد.
ساختن رشت به فکر و درایت نیاز دارد با همراه 
افرادی که شهرداری را در دست انداز نیندازند و 
همراه و همدل با درایت و صداقت برای مردم و 

تحول در مدیریت شهری گام بردارند.

یادداشت

دکتر مهرداد بردبار 
مردم هر شهری به لحاظ روانی نیاز دارند که شهرشان دارای 
سیمای منحصر به فرد، نمادها و شاخص های غرور آفرین ، عناصر 
تداعی کننده فرهنگ و تاریخ ،خاطره ساز ،سرزنده و بانشاط ،زمینه 
های  همبستگی  و  اجتماعی  رویدادهای  و  اتفاقات  ساز 
اجتماعی باشد. در آن صورت است که از زندگی در 
این شهر لذت برده ، در آن احساس اعتبار کرده ، برای 
مکان زیست خود احترام قائل شده ، در بهبود فضای 
زندگی مشارکت می ورزد ؛ از این رو، شناخت مؤلفه 
های هویت بخشی شهرها می تواند به حل بسیاری 
از مشکلات ناشی از بی هویتی این گونه شهر ها 
کمک کند. درآینده نزدیک و به علت نیازهای 
موجود، طرح های توسعه ای زیادی برای جبران 
عقب ماندگی های گذشته درکلان شهر رشت 
اجرا خواهد شد اما لازم است موضوع هویت 
شهری شهر رشت به عنوان مرکز استان مورد 
توجه بیشتر مدیریت آتی شهری  قرار گیرد. 

بحران مکان به مفهوم بحران، معنای اجتماعی از فضا و زمان، از بارزترین مشکلات شهر 
سازی معاصر است. بحرانی که در ایجاد فضاهای شهری فاقد هویت ، فاقد تاریخ و فاقد 
ارتباط تبلور یافته است. بحران هویت مربوط به یکسانی و تشابه در شهرهای امروزی، از 
مباحث ریشه ای است. مبانی اولیه و اصول حاکم بر طراحی های جدید شهری، توجه به 
تأسیسات زیر بنایی و شکل گیری سریع مجموعه ها به صورت نقشه های قطعه بندی 
ضوابط ساخت )آن هم در حد تراکم و سطح اشغال( ، بدون هم خوانی با محیط پیرامون، 

سبب یکنواختی آن شده است.
هم چنین بی توجهی به مسائل بوم شناختی، اقلیمی و نیز ویژگی های اجتماعی ، فرهنگی 
و تاریخی قشری که قرار است سکنی داده شوند، باعث شده است خیابان ها در شکل 
شطرنجی، طرح بافت را به چیدمان منظم چند بلوک با ارتفاعات یکسان خلاصه کنند. در 
نهایت ، این مجموعه در بهترین شرایط نقش خوابگاهی بزرگ را ایفا می کند که هیچ 

گونه تعلقی درساکنان به وجود نمی آورد.
فضاها واماکن تکراری با الگوهای پیش طراحی شده، بدون توجه به زیر ساخت های 
فرهنگی ،اجتماعی، اقلیمی و تاریخی بیان گر مفهوم »بی مکانی« است. متأسفانه این 
تکرار در شهرهای ما عموماً تقلیدی کم مایه تر از الگوهای غربی آنهاست و این فضاها 

و ساختمان ها روزبه روز بیشتر خود را به بدنه جدا بافته هویت شهر ها تحمیل می کند
این که به بهانه حل مشکل سکونت شهروندان به خلق و تکرار تجربیات تلخ عصر صنعتی 

و دوران مدرن از جمله تولید انبوه مساکن متحد الشکل وتکراری و طراحی فضاهای باز 
با مقیاس های وسیع و غیر انسانی اقدام شود، به هیچ وجه توجیه عقلانی ندارد. این امر 
باعث شده است تا صاحب نظران، مقوله هویت شهر را یکی از راهکارهای شهر سازی 
انسان گرا معرفی کنند. نظریه پردازان با پرداختن به مسئله هویت شهر تلاش می کنند 
تا  به مسائل شهر پاسخ دهند.حال،این موضوع مطرح می شود که اصلًا هویت چیست و 
وقتی سخن از هویت به میان می آید، چه معنا و مفهومی در ذهن تداعی و چه برداشت 

های از آن می شود.
فقدان هویت شهری، زمینه ساز نداشتن احساس تعلق و وابستگی به شهر و بی توجهی به 
مسائل و مشکلات شهری و همکاری و مشارکت نکردن درامور شهر می شود. کم توجهی 
به ابعاد و عوامل هویت بخشی در شهرها ، باعث ایجاد محیط های مصنوعی و تهی از 
هویت انسانی می شود. از نتایج این امر، پایین بودن احساس تعلق مکانی و همبستگی و 

مشارکت اجتماعی و نیز کاهش انگیزه ساکنان برای ادامه سکونت است.
شناخت مؤلفه های هویت بخشی شهر و بررسی برخورداری از این عوامل و شناخت نقاط 
قوت و ضعف شهر در این زمینه می تواند به حل بسیاری از مشکلات ناشی از بی هویتی 
شهری کمک کند. با شناخت هویت شهری می توان میزان علاقمندی مردم را به محله 
های شهر و انتخاب و گزینش آنها در محل سکونت، محل تفریح ، شیوه تعامل با گذشته 

در بافت شهر و....مشخص کرد.

مدیریت شهری و هویت شهری 

ایرج آلیانی کارشناس اقتصادی 
سند همکاری های 25ساله ایران 
رایزنی،  سال  ازچند  پس  چین  و 
کارشناسانه  بررسی  و  مذاکره 
سرانجام  مختلف،  درسطوح 
ماه  فروردین  هفتم  درتاریخ 
خارجه  وزرای  امضای  به   1400
دوکشوررسید. صرف نظر از اجرای 
دقیق مفاد سند همکاری و باتوجه 
به اظهارنظرهای مختلف مخالفین 
و موافقین که این روزها درفضای 
کشورحتی  ومجازی  حقیقی 
خارج ازمرزها به آن پرداخته می شود ،ضروری است که به شفاف 
این  شود.  بیشترپرداخته  همکاری  سند  این  وحاشیه  متن  سازی 
سندراهبردی جامع بین ایران وچین صرفا یک نقشه راه در سطح 
کلان درحوزه های مختلف است و پیش درآمدی جهت مدون کردن 
قراردادهادربخشهای مختلف بمنظور رسیدن به اهداف استراتژیک 
درکشور می باشد. واضح ومبرهن هست که براساس اصل ۷۷قانون 
اساسی جمهوری اسلامی ایران،کلیه عهدنامه ها،قراردادها وموافقت 
نامه های بین المللی،درکشورباید به تصویب مجلس شورای اسلامی 
برسد. تا زمانی که این سند درقالب قراردادهای متنوع به تصویب 
نمایندگان ملت نرسد قابلیت اجرایی نخواهدداشت. دربهمن ماه سال 
94 شی جین پینگ ریس جمهور چین به مناسبت پنجاهمین سالگرد 
و  رهبری  بار  ودیدار  وچین  ایران  میان  دیپلماتیک  روابط  برقراری 
رئیس جمهور، بنیاد این سند همکاری پایه گذاری گردید. درحال 
حاضرجمهوری خلق چین، دومین قدرت اقتصادی جهان پس ازامریکا 
رادراختیاردارد وبابیش از 4۷کشور دنیا قراردادهای همکاری دوجانبه 
دارد. چین یکی ازشرکای اصلی تجارت ایالات متحده امریکاست 

بطوریکه بدهی آمریکا تا سال 2020 به چین بیش از هزار میلیارد 
دلار رسیده است ودرسال میلادی گذشته،صادرات چین به امریکا 
ازحجم  انجام شده  بررسی های  بوده است.  بر590میلیارددلار  بالغ 
مطالبات چین و امریکا بیانگراین موضوع است تقریبا 20 درصد از 
63 تریلیون دلار اوراق قرضه آمریکا دراختیار چین قراردارد، اما دولت 
مرکزی چین به دنبال استفاده از راهکارهای اقتصادی جهت کاهش 
حجم مطالباتش ازامریکاست این موضوع اقتدار اقتصادچین رانشان 
می دهد به عبارتی دیگر ماشه ی اقتصاد امریکا در دست چین می 
با چین یک دستاوردمهم  ایران درامضا سند همکاری  اقدام  باشد! 
وارزشمنداست این امرنشانگر هوشمندی ،فراست ،زیرکی ومهم تر 
ازهمه واقع بینی مبتنی براراده تغییرنگاه دیپلماتیک ازغرب به شرق 
براساس سه  منافع محور  بانگاه  دولتمردان  بشرطی که  باشد،  می 
اصل عزت حکمت مصلحت ازحقوق ملت ما به بهترین شکل دفاع 
نمایند. ازطرفی ایران بعنوان کشورکلیدی وتاریخی وقدرت منطقه ای 
درمسیرجاده ابریشم ازظرفیتها وتوانمندیهای بالقوه وکم نظیردرحوزه 
های مختلف بویژه درحوزه نفت وانرژی و از سرمایه عظیم ونیروی 
انسانی جوان ونخبه بهره مند است که بایدازاین ظرفیتها بدرستی 
استفاده شود اما در این مقطع ازتاریخ کشور ما باخروج دولت وقت 
وضع  آن  ومتعاقب  غربی  کشورهای  وعهدشکنی  آمریکاازبرجام 
تحریمهای ناجوانمردانه ،سخت و طاقت فرسا بویژه درزمینه های 
اقتصادی ،حیات و معیشت مردم را سخت نشانه گرفته به طوریکه 
استمرار وضعیت تحریم شوندگی می تواند خسارات جبران ناپذیری به 
کشور و مردم ماتحمیل کند، مضاعف بر این عدم مدیریت صحیح و 
بعضا تصمیمات نادرست وعدم توجه به ظرفیتها وتوانمندیهای داخلی 
ازطرف دولتمردان، اثرتخریبی تحریم ها را دوچندان نموده است این 
تحریمهادرواقع زندگی رادرکلیه زمینه ها برمردم دشوارکرده، درچنین 
شرایطی سند همکاری ومتعاقب آن قراردادهای متنوع دربخشهای 
مختلف یک روزنه تنفس برای اقتصاد نحیف کشور ایجاد خواهد 

با  ایران  المللی درحالیکه میزان تجارت رسمی  بین  . درنگاه  نمود 
چین درسال میلادی گذشته 15میلیارد دلاربوده که این مبلغ درقبال 
تجارت کشورچین باایالات متحده امریکا بسیار اندک بوده بنظرمیرسد 
با اجرای سند راهبردی ایران وچین به بالاترین سطح ممکن برسد، 
دراین شرایط سخت وطاقت فرسای کشورکه بارفتارهای نسنجیده 
ونه چندان خردمندانه بعضی ازمسئولین ودشمنان ریزودرشت منطقه 
ای وبین المللی برای ملت مابه ارمغان آوردند این اقدام میتواند زمینه 
بهبود شرایط کشوردرتمامی زمینه ها بویژه درزمینه های اقتصادی 
باپیش فروش نفت ومحصولات پتروشیمی ومعدنی را فراهم سازد. 
گذاری  وسرمایه  برهمکاری  مبنی  بلندمدت 25ساله  افق  براساس 
نفت  ،دفاعی،کشاورزی،اقتصادی،  امنیتی  های  پروژه  واجرای 
وگازوانرژی مقرر گردید کشورچین 400میلیارددلاردرایران سرمایه 
گذاری نماید درعوض ایران تخفیف های ویژه برای فروش نفت به 
چین قایل شود وعلاوه برتخفیف های فوق به قیمت جهانی ودرعین 
حال دوسال برای پرداخت خریدقیمت نفت وقت داده شود. باتوجه 
به امضای این سند همکاری مخالفین وموافقین زیادی درروزهای 
افرادرادرسه  این  میتوان  که  اند  ابرازداشته  متفاوتی  نظرات  گذشته 

گروه بشرح ذیل تقسیم نمود،
بیشتردرخارج  هستند،که  نظام  مخالف  عمدتا  که  اول:  گروه 
مندی  بهره  مینمایند،که  فعالیت  نظام  اپوزسیون  کشورودرمقام 
ازشبکه های رسانه ای گسترده چه درفضای مجازی چه درفضای 
حقیقی سعی دراغوای افکارعمومی،سیاه نمایی امور،به طرح مسایلی 
نامه  باعهده  جدیدایران،قیاس  گی  کشور،مستمره  فروش  چون 
99درصدازاین  که  گفت  میتوان  جرات  میپردازند،به  ترکمانچای، 
اند،فقط به  گروه حتی یکبارهم متن سندراهبردی رامطالعه نکرده 
مخالفت واینده نامعلوم وتیره وتاراین توافق تاکیددارند، گروه دوم: 
سیاسی  میکنند،دوجناح  وحمایت  استقبال  همکاری  سند  ازاین 
که  آنانی  اند،چه  دسته  ،ازاین  واصولگرایان  طلبان  کشور،اصلاح 

فریادمیزنند ظریف وروحانی خائن اند،وچه دولتمردان وبه اصطلاح 
هست،  ودرخورتوجه  جالب  تفاهم  ازاین  حمایتشان  اعتدالگرایان 
جهت  به  وانقلابی  ارزشی  ،اصولگرایان،ونیروهای  طلبان  اصلاح 
اینکه تفاهم نامه همکاری جزقراردادهای استراتژیک نظام جمهوری 
اسلامی خواهدبودبه این دلیل موردقبول همه این گروهاست، گروه 
باید  که  دارند  هستند،وعقیده  محتاط  تفاهم  این  به  :نسبت  سوم 
به قراردادتبدیل  این سند همکاری  درعمل بررسی شود،زمانی که 
امردرنظرگرفته  جوانب  کرد،وهمه  قطعی  ظهارنظر  نشده،نبایدا 
اتفاقی  چه  کرد،که  وحوصله  سکوت  باید  میگویند  گروه  شود،این 
می افتد،هیچ اقدام عملی تاکنون ندیدیم،بایدمنتظرکیفیت قراردادها 
میکنیم  باشد،حمایت  ملت  منافع  رشدوتعالی  اگردرجهت  باشیم،که 
تفاهم  این  دارندکه  عقیده  گروه  میکنیم،این  اعتراض  اگرنشد 
تلنگری به امریکازده که اگرایران بتواند به شرق نزدیک شود،غرب 
گروه  تجدیدنظرکند،این  باایران  درمناسبات  مجبورخواهدشدکه 
معتقدنداین سندهمکاری میتواندگسست سیاسی که دربین نیروهای 
یکی  نگارنده  اوصاف  باهمه  کند،  نزدیک  رابهم  داده  رخ  انقلاب 
ازدلایل موفقیت این توافق نگاه وتلاش دشمنان این مرزوبوم بویژه 
دولتمردان امریکا،وبعضا کشورهای مرتجع منطقه ای که با تبلیغات 
گسترده رسانه ای ،وفرافکنی از نوع دیپلماتیک سعی درجلوگیری 
ازتفاهم فوق وارتباط بیشترایران وچین درقالب سندقراردادبلندمدت 
نامطلوب  اقتصادی  واستمراروضعیت  رادارند،تاباتداوم  25ساله 

نارضایتی عامه مردم راتشدیدکنند،
تصمیمات  وپشتکارواتخاذ  باتلاش  نزدیک  ای  درآینده  امیدانکه 
بزرگ  ملت  وعظمت  قداست  حفظ  ضمن  ومدبرانه  عاقلانه 
ایران،وپرهیزازهرگونه رفتارهای احساسی وهیجانی درروابط منطقه 
برد«درزمینه   - »برد  اصل  بر  بارویکردمبتنی  المللی  وبین  ای 
همکاریهای دوحانبه حداقل آسایش وامنیت اقتصادی را برای ملت 

مابه ارمغان بیاورند.

نگاهی گذرا به سند راهبردی ۲۵ ساله ایران و چین

شکوه یک کرسی !
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میلاد ابراهیمی
کارشناس فرهنگی

شهری که عنوان اولین کتابخانه و اولین سالن 
تئاتر و اولین روزنامه و اولین های دیگر را یدک 
می کشد ، اکنون حتی یک فرهنگسرا هم ندارد.

در عصر حاضر فرهنگ شهروندی یکی از مهم 
به  دستیابی  و  جمعی  ارتباطات  ابزارهای  ترین 
توسعه می باشد. بدین سبب می توان عنوان کرد 
فراهم  و  نشینی  فرهنگ شهر  اصول  تبیین  که 
کردن زمینه رشد فرهنگی برای همه شهروندان 
می  فرهنگی  به شهر  رسیدن  در  اساسی  گامی 

باشد.
احتیاج  فرهنگی،  توسعه  که  است  ذکر  به  لازم 
که  دارد  علمی  و  صحیح  مدیریت  مدیریت  به 
بتواند با مدیریت فرهنگی، فرهنگ شهروندی را 
از فضای محدود به سمت بالندگی هدایت کند. 
پر بیراه نیست که بگوییم در صورت عدم وجود 
چنین مدیریتی، انتظار شکوفایی فرهنگی بیهوده 

است.
های  مولفه  از  یکی  عنوان  به  نیز  فرهنگسراها 
های  زیرساخت  از  شهروندی،  فرهنگ  ارتقای 
مهم فرهنگی محسوب شده که قطعا می تواند 
رشد  و  شهروندان  فرهنگی  سطح  ارتقای  در 
رفتار های اجتماعی مطلوب در کنار ایجاد مراکز 
آموزشی، علمی و تحقیقاتی نقش بسزایی را ایفا 

کند.
اهمیت موضوع، ضرورت  به  توجه  با  رو  این  از 
دارد که احداث فرهنگسراها به تناسب جمعیت 
قرار  مرتبط  مدیران  توجه  مورد  مناطق شهری، 
گیرد. چرا که تحقیقات نشان می دهد در مدیران 
مقوله  روی  بر  که  مناطقی  شهری  و  فرهنگی 
کنند،  می  گذاری  سرمایه  شهروندی  فرهنگ 
جمعی  ارتباطات  تقویت  و  شهرنشینی  زندگی 
آرامش  با  همگانی  سازی  فرهنگ  همچنین  و 
می  جریان  در  مطلوبی  دهی  جهت  و  بیشتری 

باشد.
آموزش  با  توانند  فرهنگسراها می  به طور کلی 
مهارت  کسب  فرصت  ایجاد  و  مستقیم  های 
در  هنری  و  فرهنگی  های  فعالیت  همچنین  و 

پیشبرد اهداف فرهنگی شهر موثر باشند.
از  گرفتن  کمک  با  توانند  می  ها  شهرداری 
در  فرهنگسرا  ایجاد  جهت  در  خصوصی  بخش 
کنار  در  و  برداشته  قدم  گوناگون  های  حوزه 
و  آموزش  امر  در  فرهنگی  های  دستگاه  سایر 

فرهنگسازی نقش بی بدیلی را ایفا کنند.
شهرهایی  در  فرهنگسراها  این  حاضر  حال  در 
مانند تهران، اصفهان، تبریز  و ... توانسته اند تا 
حدودی جایگاه خود را پیدا و با برگزاری کلاسها 
شهروندان  کیفیت  با  آموزشی  کارگاههای  و 

توانمند و موفقی را معرفی کنند.
اما متاسفانه تاکنون این موضوع در شهر رشت 
به عنوان یکی از غنی ترین شهرهای کشور در 
امر فرهنگ و هنر و وجود ظرفیتهای فراوان در 
این زمینه مغفول مانده است. با توجه به سرانه 
به  توان  می  راحتی  به  شهر  فرهنگی  فضاهای 
فرهنگی  فضاهای  میزان  که  برد  پی  نکته  این 
نیازهای  پاسخگوی  تواند  نمی  موجود در رشت 
شهروندان باشد و لذا تشکیل مکان هایی نظیر 
فرهنگسراها کمک شایانی در این راه می باشد. 
تماس  آن  در  که  فضاهایی  ایجاد  حتم  طور  به 
مردم با فرهنگ و فعالیت های فرهنگی به آسانی 
تشریفات  بدون  را  شهروندان  و  گیرد  صورت 
می  الزامی  کند،  هدایت  خود  درون  به  معمول 
باشد. بنابراین می توان گفت که فرهنگسراهای 
موفق و تاثیرگذار از یاوران موثر نهادهای دولتی 
و عمومی در حوزه فرهنگی به شمار میروند، امید 
است متولیان فرهنگی شهری در پیشبرد اهداف 
فرهنگی خود، توجه ویژه ای به ایجاد فرهنگسرا 
تربیت  با  را  روشنی  آینده  بتوان  تا  باشند  داشته 
استعدادهای درخشان برای فرهنگ و هنر شهر 
رشت که از سابقه غنی و با ارزشی بهره می برد، 

ترسیم کرد. 

پایش شــوندیادداشت و  مراکز غربالگری نظارت 

ــریخ کرد؛ تش امید گیلان  مدیرصندوق کارآفرینی 

طاهــره لباف متخصص زنان: نه اجبار و نه حذف غربالگری

وستاها می انجامد خ بیکاری در ر وســتا یک محصول به کاهش نر ح  هر ر پیاده سازی طر

تدریجی  حذف 
بیمه  دفترچه های 
گیلان  در  سلامت 

اجرایی شد

مدیرکل بیمه سلامت گیلان از عملیاتی شدن برنامه کشوری حذف تدریجی کاربرد دفترچه های بیمه 
سلامت و ارایه کد ملی به جای این دفترچه ها از اول اردیبهشت ماه امسال در این استان خبر داد.دکتر 
جمشید محمدی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار داشت: طبق قانون بودجه سال جاری  مبنی بر » 
نسخه نویسی الکترونیک و کاهش کاربرد دفترچه بیمه« و توقف چاپ نسخ دفترچه بیمه، از اول اردیبهشت 
ماه ارائه خدمت در مراکز تشخیصی درمانی طرف قرارداد سازمان بیمه سلامت به صورت الکترونیکی انجام 

می شود و بیمه شده با ارائه کد ملی بجای دفترچه خدمات مورد نیاز خود را دریافت می کند.
وی با بیان اینکه دفترچه بیمه شده ای که هنوز برگه های آن به پایان نرسیده تا استقرار کامل نسخه نویسی 
الکترونیک و ارائه خدمات سلامت در بستر الکترونیک معتبر است، اضافه کرد: بیمه شده هنگام مراجعه به 
پزشک اگر برگه های دفترچه آن به پایان رسیده باشد برای احراز هویت، کد ملی ، همراه داشتن کارت ملی 

، برگه مشخصات دفترچه بیمه یا شناسنامه الزامی است.

مدیر کل بیمه سلامت استان گیلان بیان داشت: اگر به هر دلیلی پزشک امکان صدور نسخه الکترونیکی 
را نداشت نسخه کاغذی در سربرگ مطب ، درمانگاه و بیمارستان صادر می شود، اما بیمه شدگان توجه 

کنند که نام، نام خانوادگی و کد ملی آنها در نسخه کاغذی درج شده باشد.
وی خاطر نشان کرد: سازمان بیمه سلامت در نظر دارد تا چاپ دفترچه های بیمه سلامت صندوق 
روستاییان را از ابتدای خرداد ماه و دفترچه های سایر صندوق  های بیمه سلامت را از ابتدای تیرماه سال 

جاری متوقف و روند تجویز بیمار به صورت الکترونیکی انجام شود.
مدیرکل بیمه سلامت استان گیلان اظهار داشت: بیمه شدگان تحت پوشش بیمه سلامت برای اطمینان از 

اعتبار دفترچه های خود می توانند با کد دستوری –1666* اعتبار دفترچه خود را مشاهده کنند.
بر اساس آخرین آمار یک میلیون و 249 هزار و ۷15 نفر در استان گیلان تحت پوشش بیمه سلامت 

هستند.

با  این روزها  بارداری  برای سرنوشت طرح غربالگری دوره  تصمیم 
واکنش های مختلف روبه رو شده است. در ایران طی سال های گذشته 
حالا  شده.  اجباری  باردار  بانوان  برای  غربالگری  انجام  دلایلی  به 
بحث بر سر همین »اجبار« یا »اختیار« است. متخصصان معتقدند 

غربالگری به »اصلاح« و »نظارت« نیاز دارد.
نعیمه جاویدی: تقریباً تمام بانوان باردار کشورمان به توصیه  پزشک 
نبودن  و»داون«  سلامت  از  اطمینان  برای  زایمان  از  پیش  خود 
فرزندشان آزمایش هایی موسوم به غربالگری در چند مرحله و البته 
با هزینه های قابل توجه انجام می دهند. این در حالی است که با 
کمی جستجو مشخص می شود این خدمات پزشکی دوره بارداری 
در کشورهای پیشرفته دنیا برای افراد High Risk یعنی بارداری 
با ریسک بالا انجام می شود نه عموم و تمام بانوان باردار. همزمانی 
مباحثه بر سر طرح افزایش و جوان سازی جمعیت کشور و کنکاش 
حواشی  برخی  و  ایران  در  غربالگری  بودن طرح  اجباری  چرایی  بر 
متاسفانه بحث را از مسیر اصلی خود دور کرده است. اگر حواشی را 
کنار بزنیم یک سئوال اساسی و مهم وجود دارد؛ چرا انجام غربالگری 
باشد چه  اجبار وجود داشته  این  نباید  اگر  و  اجباری است  ایران  در 
اقداماتی لازم است تا این امکان پزشکی به خدمتی کارآمدتر در نظام 
سلامت کشور تبدیل شود؟ با دکتر »طاهره لباف«، چهره ای آشنا و 
متخصص زنان و زایمان کشور برای گرفتن پاسخ این سئوال صحبت 
کردیم. لباف می گوید: »غربالگری باید نظام مند و در سامانه ای ثبت 

و بر آن نظارت شود.«
تولد  از  پیش  را  عوارضی  و  بیماری  چه  ***غربالگری 
بانوان  برای  امروز  آن  انجام  که  کند  می  بررسی  نوزاد 

باردار کشورمان اجباری است؟
از سال 1380 در ایران قرار شد برای کنترل تعداد جنین هایی که 
احتمالًا با عارضه »داون« و کروموزومی به وجود و دنیا می آمدند، 
آزمایشات غربالگری انجام شود. این امکان پیش از آن هم فراهم بود 
اما در موارد نادر استفاده و برای یک بانوی باردار تجویز می شد اما 
بعد از این تاریخ عمومیت پیدا کرد. در این غربالگری ها وضع جنین 
در زمینه 3 اختلال کروموزومی بررسی می شود. دو اختلال  منافات با 
حیات جنین دارد و معمولًا جنین در بدن مادر از بین می رود. اختلال 
سوم اما منافات با حیات جنین ندارد و همان سندروم »داون« است. 
احتمال سندروم داون بودن جنین خیلی کم است و فقط وقتی مادر در 
سن 40 سالگی به بالا باردار می شود این احتمال کمی بالاتر می رود؛ 
4 برابر بیش از مادران زیر 40 سال. مسئله ای که متاسفانه سبب شد با 
استدلال به آن و در راستای طرح کنترل جمعیتی که در اواخر دهه 60 
و دهه ۷0 اجرا شد، موالید حاصل از بارداری بالای 35 سال کاهش 
پیدا کند. در صورتی که مادر بالای 40 سال 99 درصد احتمال دارد 
فرزند سالم به دنیا بیاورد و احتمال داون بودن جنین یک درصد است.

***در کشورهای پیشرفته دنیا غربالگری وجود دارد و 
انجام می شود اما آیا آنجا هم اجبار در میان است؟ همه 

بانوان باردار این مراحل را پیش از زایمان می گذرانند؟
در کشورهای پیشرفته توصیه به غربالگری  درباره افرادی اتفاق می 
افتد که بارداری بالای 40 سالگی را تجربه می کنند یا فرزندان قبلی 
آن ها یا در میان اقوام درجه یکشان فرد مبتلا به سندروم داون متولد 
افراد های ریسک یا همان گروه دارای  شده باشد. در واقع به این 
ریسک بالا گفته می شود که به تجویز پزشک شرایط جنین با این 
آزمایش ها بررسی می شود. در کشور ما متاسفانه این موضوع از دهه 
80 به تدریج به یک اجبار نانوشته تبدیل شد در واقع به جای اینکه 
کلاه بیاوریم، سر آوردیم. الان فشار روی مادران باردار از طرف شبکه 
بهداشت و درمان و متخصص زنان و زایمان چنان بالاست که شنیده 
می شود پزشکان از پذیرفتن بانوان بارداری که مراحل غربالگری را 
انجام نمی دهند، خودداری می کنند. البته پرشکان هم به دلیلی این 
کار را انجام می دهند. بنابراین مادران باردار از سویی به دلیل نگرانی 
برای سلامت فرزندی که قرار است پا به دنیا بگذارد از سویی به خاطر 
این اجبار پزشکی مراحل غربالگری را انجام می دهند که هم هزینه 

ساز است هم زمان بر.

انجام  به  باردار  مادر  اجبار  برای  پزشکان  ***دلیل 
غربالگری که گفتید، دقیقاً چیست؟

اگر پزشکی پیشنهاد غربالگری به مادر ندهد و تاکید و پیگیری برای 
انجام آن نداشته باشد و فرزندی مبتلا به سندروم داون به دنیا بیاید، 
آمده  پیش  بارها  است.  پزشک  برعهده  فرزند  آن  تمام هزینه های 
همکاران ما با طی مراحل طولانی پزشکی قانونی به دادگاه احضار و 
از نظر قانونی ملزم و جریمه می شوند هزینه مولود داون را پرداخت 
کنند. در حالیکه این یک عارضه کاملًا مادرزادی است و پزشک نقشی 
در ایجاد آن ندارد. این به نوعی ظلم در حق پزشک است. بنابراین به 
دنبال تصمیم گیری و رفتارهایی اینچنین، افراط و تفریط هایی پیش 

می آید که متاسفانه گاهی هزینه های انسانی هم دارد.
از  بی خبر  که  کنم  فکر می  مادری  به حال  ***عجب! 
علت این اصرار و اجبار، »باید« غربالگری انجام دهد و تا 
آمدن پاسخ نهایی استرس خواهد داشت. این استرس 

تا کجا با مادر است؟
بارداری می تواند شیرین ترین دوره زندگی یک زن باشد. برای مثال 
بانوی جوان 25 ساله را فرض کنید که باردار شده و باید با این تجربه 
شیرین مادرانه خوشحال باشد و لحظات خوبی را بگذراند اما به دنبال 
احتمالات پزشکی غربالگری و این دلیل که در مرحله اول به او گفته 
شده احتمال دارد فرزندش مشکل داشته باشد، واقعاً لحظه های تلخ 
و پراسترسی را تجربه می کند. این مادران حتی وقتی نتیجه منفی 
غربالگری و آزمایش های مراحل بعد و نتیجه مثبت سلامت بودن 
فرزند را دریافت می کنند هم دلشان آرام نمی گیرد. تا لحظه تولد 
آرام  نشوند،  و مطمئن  نگیرند  آغوش  در  را  فرزندشان  زمانی که  تا 
نمی شوند. آن مادر جوان که شرایط سنی مناسب داشته از طرفی 
در اطرافیان و اقوام او فرد مبتلا به داون نبوده، چرا باید این بیقراری، 
تشویش و نگرانی تا لحظه تولد را تجربه کند؟ چرا یک بارداری آرام و 
نرمال را تجربه نکند؟ در کشوری مانند انگلیس به هیچ وجه به چنین 
از سویی برای پزشکان  مادر جوانی پیشنهاد غربالگری نمی دهند. 
جرائم سنگین گذاشته نمی شود که اگر نوزادی داون متولد شد، مقصر 
پزشک است و باید هزینه هایش را بپردازد. با پزشکان و مراکز درمانی 
که بانوی را وادار به غربالگری کنند، برخورد قانونی می شود و باید 
جریمه های سنگین بپردازند. از سویی آزمایشگاه هایی که غربالگری 
انجام می دهند مدام نظارت و پایش می شوند اگر آزمایشگاهی دو 
نیم درصد)5/2( نتیجه مثبت کاذب داشته باشد دیگر اجازه فعالیت در 

زمینه غربالگری ندارد.
درباره  نظرتان  روشن  و  شفاف  باشد  قرار  ***اگر 
غربالگری بارداری را اعلام کنید، چه می گویید، شما به 
عنوان یک متخصص و کارشناس صاحب نظر در حوزه 

زنان و زایمان چه دیدگاهی دارید؟
نه حذف غربالگری منطقی است نه اجبار به انجام آن صحیح. باید 
ردپای یک »مافیای  توان  متاسفانه می  را اصلاح کرد.  آن  ساختار 
تمام  اینکه  دید.  کاذب  های  غربالگری  از  حجم  این  در  را  مالی« 

مادران باردار باید غربالگری را انجام دهند چه منطقی دارد؟ در بیشتر 
و  سال   40 بالای  مادران  برای  اقدام  این  دنیا  پیشرفته  کشورهای 
High Risk انجام می شود مگر در کشور ما چند درصد از مادران 
بالای 40 سال هستند و ریسک بالای بارداری دارند؟  تنها 5 تا 10 
درصد از این افراد، های ریسک هستند. اختلاف بین این آمار 5 تا 
10 درصد بسیار زیاد است. شما تفاوت مالی درآمد حاصل از نود و 
چهار و نیم درصد غربالگری را با گردش مالی آن آمار 5 تا 10 درصد 
مقایسه کنید، قطعاً عدد درشتی خواهد بود. درآمد حاصل از غربالگری 
در کشور ما سالانه عددی چند هزار میلیاردی  است. خیلی روشن تر 
بگویم؛ هرجا که درگاه مالی و اقتصادی است باید نظارت هم باشد و 

نظام مند شود تا زمینه برای سوءاستفاده به هر طریقی فراهم نشود.
باردار  بانوان  غربالگری  انجام  از  اجبار  حذف  ***چرا 

آنقدر بحث برانگیز شده است؟
وقتی از آزمایشگاه هایی که 18 تا 25 درصد آمار مثبت کاذب دارند، 
اگر  معمولًا می گویند  دارند،  آماری  اختلاف  پرسیم چرا چنین  می 
بگوییم فرزند نرمال است اما داون متولد شود، مراحل پزشکی قانونی 
و دادگاه در انتظار ماست بنابراین تمام احتمالات را طوری بررسی 
می کنند و در نظر می گیرند که کمترین احتمال برای خطای آن ها 
باشد. هرچند ممکن است مادرانی باردار در این فرآیند مشوش شوند. 
بنابراین استدلال جریمه نشدن و باز نشدن پایشان به دادگاه را به 
میان می آورند. شما فکر کنید در مراحل اولیه غربالگری احتمال برود 
یک مادر، جنین داون داشته باشد. بنابراین مراحل بعدی غربالگری 
مانند »آمینوسنتز«، »نمونه برداری از جفت« و آزمایش های تکمیلی 
دیگر انجام می شود. که هر کدام آن ها بیش از 3 میلیون هزینه 
دارد. بنابراین می توان این طور گفت فقط ترس از جریمه شدن در 
میان نیست. درآمد ناشی از این آزمایش ها هرگز عدد کوچک و کمی 
نیست.  وقتی تلاش می شود »اجبار« به انجام غربالگری حذف شود 
مافیای مالی که مانند ماری خوش خط و خال پشت پرده است »غوغا 
سالاری« و با سوءاستفاده و ایجاد جریان »سندورم داون هراسی« 

تلاش می کند، ماجرا را به نفع خود تمام کند.
دوره  غربالگری  اصلاح  برای  شما  بود  قرار  ***اگر 
بارداری تصمیم گیری و راهکار ارائه کنید، چه اقداماتی 

انجام می دادید؟
در کشور ما باید اجبار به غربالگری حذف شود و از حالت اجبار بیرون 
بیاید. در صورتی که والدینی  مایل هستند غربالگری انجام شود، منع 
نشوند و بتوانند اقدام کنند. پزشکان در صورت تشخیص و صلاحدید 
بانوی باردار با شرایط خاص، های ریسک یا بالای 35 سال را به 
برای  جرائمی  داون  نوزاد  تولد  صورت  در  کنند.  توصیه  غربالگری 
پزشک در نظر گرفته نشود چون این یک عارضه مادرزادی است و به 
نظرم عادلانه نیست پزشک را مقصر دانست. نتایج آزمایشگاه های 
غربالگر؛ میزان مثبت کاذب آن ها به دقت بررسی شود. آزمایشگاه 
خاطی اجازه ادامه فعالیت در این زمینه را نداشته باشد. بنابراین به 
یک سامانه کارآمد و شفاف نیاز است تا خطاها و زد و بندهای مالی 

از بین برود.
بعضی  مرگ  از  که  دارد  وجود  آمارهایی  ***متاسفانه 
جنین ها به دلیل تهاجمی بودن برخی مراحل غربالگری 
خبر می دهد، چرا چنین اتفاقی می افتد؟ می توان امیدوار 
بود با رفع اجبار غربالگری و ساماندهی آن این آمار هم 

کمتر شود؟
بله. غربالگری در مرحله اول سونوگرافی و آزمایش خون است که اگر 
مثبت شود یا احتمالاتی در نظر گرفته شود به مرحله بعد و گرفتن 
مایع آمینوتیک یا همان آمینوسنتز می رسد. گرفتن این مایع از فضای 
داخل رحم و جنینی به خودی خود یک کار تهاجمی محسوب می 
شود. سرنگی هرچند استریل را به فضای رحم مادر وارد می شود و 
مقداری از مایعی که جنین در آن قرار دارد، برای آزمایش برداشته می 
شود، همین ورود سرنگ می تواند باعث پارگی، تحریک و عفونت 
فضای رحم یا به خونریزی منجر شود. طبق آمار از میان سالانه یک 
این  از  تا 2 درصد  نیم  بین  در کشور  بارداری  هزار  و 600  میلیون 
تعداد به همین دلیل جان خود را از دست می دهند. اگر نوزاد و مادر 
این مرحله را به سلامت بگذرانند، اقدام بعدی برای مطمئن شدن از 
اینکه جنین، داون نیست NIPT است که در مقایسه با آمینوسنتز 
تهاجمی نیست اما چیزی حدود 3 تا 5 میلیون برای والدین هزینه به 
دنبال دارد. تعداد مراکز فعال ما در زمینه انجام این آزمایش نسبت به 
آمار غربالگری 94 و نیم درصدی بارداران سالانه کشور کافی نیست. 
به کشور دیگری  بررسی و بخشی دیگر  بنابراین بخشی در کشور 

ارسال می شود.
***به کدام کشور؟ به هرحال هم خروج ارزی سالانه در 
پی دارد هم زمان بر است آن هم در این شرایط اقتصادی 
را در  امکان فراهم نیست که تمام آن  این  و کرونایی. 

کشور خودمان انجام دهیم؟
نمونه های خون به آلمان ارسال می شود. متاسفانه ما نمونه خون 
نژاد خودمان و در واقع شناسه ژنتیک نسل آینده مان را در اختیار 
کشورهای  از  کدام  هیچ  که  اقدامی  دهیم.  می  قرار  دیگر  کشوری 
جهان به خصوص کشورهای پیشرفته انجام نمی دهند چون احتمال 
تهدید امنیت سلامت و امنیت ژنتیک نسلشان را در نظر می گیرند. به 
نظر من علاوه بر مافیای مالی در این زمینه باید ماجرا از نظر مافیای 
اطلاعاتی هم بررسی شود. اگر آمار غربالگری به همان گروه 5 تا 10 
درصد بارداری های ریسک سالانه برسد، این نمونه ها با امکانات 

آزمایشگاه های داخلی قابل بررسی است.
***جایی از صحبت هایتان به تغییر عرف درباره بارداری 
بانوان بالای 35 سال و 40 سال اشاره کردید. از طرفی 
سن ازدواج در کشور ما به گونه ای بالا رفته که برخی 
ناچار در همین سنین برای بارداری اقدام می کنند، در 

این زمینه چه کارهایی لازم است انجام شود؟
باید تسهیلات بهتر و بیشتری در اختیار زوج های نابارور قرار بگیرد. 
در میان مراجعانم بانوانی بالای 40 سال دارم که خوشبختانه روند 
درمان ناباروریشان مثبت بوده و مادر شدن را تجربه کرده اند. سن 
بالاتر  باروری هم  بنابراین سن  رفته است  بالا  ما  ازدواج در جامعه 
رفته. فرهنگ جامعه طی یکی، دو دهه اخیر طوری بوده که بانوان 
از بارداری بالای 40 سال خجالت زده می شوند. پیش از این ما می 
دیدیم یک مادر در سن 40 سالگی و به بالا چندمین بارداری خود را 
تجربه می کرد و حس سرافکندگی و خجالت هم در میان نبود. بهتر 
است فرهنگسازی کنیم تا سن ازدواج پایین بیاید. بعد اینکه زمینه و 
پذیرش اجتماعی برای بارداری مادران 40 سال به بالا فراهم شود. 
همچنین باورهای غلط درباره فواصل میان بارداری باید اصلاح شود. 
این باور و تبلیغ اشتباه که باید بین تولد فرزندان فاصله 3 تا 5 ساله 
باشد، اشتباه است. یک مادر می تواند یک سال بعد از پایان شیردهی 
برای  دوباره  کننده  تقویت  داروهای  و  ها  اکسیدان  آنتی  با مصرف 

بارداری اقدام کند.

دکتر اصغر نوراله زاده، مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید، تیر ماه سال 
گذشته، در سفری که به استان گیلان داشت در دیدار با دکتر ارسالان 
زارع استاندار گیلان تاکید کرد که صندوق کارآفرینی امید، مزیت های 
روستاها را محور توسعه قرار داده و اهتمام ویژه ای به اجرای طرح 

» روستای بدون بیکار » یا همان »هر روستا یک محصول« دارد.
به گزارش خط اول، از وقتی سال 1400 هم به فرموده مقام معظم 
رهبری به سال تولید، پشتیبانی ها و مانع زدایی ها مزین شد، دکتر 
نورالله زاده تاکید کرد که کسب و کارهای روستایی با مزیت رقابتی با 

نگاه به شعار سال دنبال می شود.
وی گفت: روستاها پایگاه اصلی تولید ملی در کشور هستند. طرح های 
و رشد روستاها،  تقویت  برای  امید هم  کارآفرینی  محوری صندوق 
روستاهای بدون بیکار، هر روستا یک محصول و تشکیل صندوق های 
خرد محلی است و کسب و کارهای روستایی که مزیت رقابتی دارند 
شناسایی و از محل اعتبارات مشخص شده، حمایت مالی می شوند و 
این یکی از رویکردهای صندوق کارآفرینی امید با محوریت روستای 

بدون بیکار می باشد.
باتوجه به این رویکرد سراغ مهندس مرتضی شهبازی مدیرصندوق 
کارآفرینی امید در گیلان رفتیم تا ببینیم این طرح در گیلان چگونه 
پیش می رود؛ وی به خبرنگار خط اول گفت: یکی از هدفهای مهم 
صندوق کارآفرینی امید این است که ایجاد اشتغال کند، یا به زبان 
بیکاری شود،  نرخ  به کاهش  منجر  دنبال کند که  را  اهدافی  دیگر 
برای رسیدن به این هدف نیز به استراتژی ها، راه ها و مدل هایی 

نیاز هست.
وی افزود: دیگر ان مدل سنتی که بیاییم برای تولید اشتغال، فقط و 

فقط توزیع اعتبار داشته باشیم و پول یا تسهیلات 
بدهیم به نوعی هم در دنیا و هم در ایران در حال 
منسوخ شدن است و تجربه نشان داده که نتیجه ای 

از این موضوع گرفته نشده است.
وی ادامه داد: صندوق کارآفرینی امید هم به تبعیت 
از برخی کشورهای شرق آسیا که مدل های جالبی 
را پیاده سازی کرده بودند، یک مدلی را در ایران 
ارزش  زنجیره  بر  مبتنی  مدل  این  که  کرد  پیاده 
تامین  زنجیره  یعنی  ارزش  زنجیره  واقع  در  است، 
یا خدمات، در  یا یک محصول  تولید یک کالا  و 
منطقه ای که به راحتی در دسترس کارافرین باشد. 
صفر تا صد یعنی از ایده تا ثروت به نوعی قابلیت 
دسترسی داشته باشد و ارزان تر و اسان تر بدست 
بیاید و منجر به این شود که تولید ان کالا پایداری 
بیشتری داشته باشد و طبیعتا وقتی پایداری بیشتری 

دارد، منجر به اشتغال پایدار می شود.
شهبازی تصریح کرد: برای همین صندوق برنامه هایش مبتنی بر 
طرح هایی استوار است که فقط به اشتغال اولیه خیلی پایبند نباشد 
و طبیعتا از شغل هایی حمایت می کنیم که اشتغال مولد یا اشتغال 
ثانویه هم ایجاد کند، برای رسیدن به این هدف، مدل های را طراحی 
کردند که یکی از این مدلها » روستای بدون بیکار » یا » هر روستا 

یک محصول » است.
وی در توصیف طرح » هر روستا یک محصول » اظهار داشت: ما 
می اییم زنجیره ارزش را یعنی از صفر تا صد تولید یک کالا از مواد 

اولیه گرفته تا طراحی، تبلیغات، حمل و نقل، بازاریابی و همه اینها را 
سعی می کنیم در یک روستا قرار دهیم تا ان روستا به صورت کامل 

در خدمت تولید یک کالای خاص قرار بگیرد.
یک  روستا  هر  کرد:  تاکید  گیلان  امید  کارآفرینی  صندوق  مدیر 
محصول به این معنی نیست که انجا فقط تولید یک محصول خاص 
صورت می گیرد ممکن است اصناف و شغل هایی که با ان کالا در 

ارتباط هستند هم در انجا شکل بگیرند.
وی با ذکر یک مثال تصریح کرد: مثلا ما یک روستا را به عنوان یک 
روستای تولید پوشاک در نظر می گیریم و طبیعتا انجا تولید کالاهای 
خرازی هم نیاز است، نساجی هم نیاز است، ممکن است حمل و نقل 

پارچه هم نیاز باشد که خودش شغلی را ایجاد می کند، به این 
شکل، کاری که می کند باعث می شود روستا از نظر تولید ان 
محصول یا کالا یا خدمات پایداری بیشتری ایجاد کند، چون 
مواد اولیه و طراحی باقی حلقه های این زنجیره به راحتی در 
اختیارشان قرار دارد و نیازی نیست که به جای دیگر مراجعه 
نمایند و از ان مهمتر نیازی نیست که از خارج از کشور وارد 

شود، یعنی به واردات وابسته نیست.
است همین  ساده  خیلی  مثالش  داد:  ادامه  مرتضی شهبازی 
دادن  رخ  حال  در  ها  تحریم  بخاطر  الان  همین  که  اتفاقی 
مواد  متوقف شد، چون  تولیدش  ما  از کالاهای  است، خیلی 
اولیه اش از خارج از کشور تامین می شد، اما اگر مدل صندوق 
را پیاده کنیم حتی در صورت تحریم هم دیگر این اتفاق نمی 
افتد که تولیدی متوقف شود، یعنی ما خیلی راحت به مواد اولیه 
دسترسی داریم و می توانیم خودمان کالایمان را تولید کنیم 
با همین مواد اولیه و در بازار مصرف بزرگ ایران بفروشیم و 
وابستگی به جای دیگر نداریم، این تعریف هر روستا یک محصول 

است که صندوق کار افرینی امید در حال پیاده سازی آن است.
وی در پایان با اشاره به سرنوشت این طرح در گیلان گفت: تا کنون 
حدود بیست روستای استان را شناسایی و هدف قرار دادیم و در واقع 
داریم کار میکنیم، بعضی از شهرستانها مثل رشت که مرکز استان 
است چهار روستا هست و برخی شهرستانهای دیگر فقط یک روستا 
هست و سیاست بر این است تا حصول نتیجه گیری مطلوب کمتر 
سراغ رسانه برویم، یقینا به محض اینکه نتیجه مطلوب را گرفتیم به 

اطلاع عموم مردم نیز خواهیم رساند.



حکایت محلات شهری رشت !
نقی هدایتی 

به  قبل  سال  دو  از  من   -1
محلات شهر رشت تردد می 
و  روم  می  مساجد  به   . کنم 
با بزرگان و معتمدان محلات 
درد  پای  و  کنم  می  دیدار 
دلشان می نشینم و به همراه 
خانوارهای  از  بعضی  به  آنان 
محروم هم سری می زنم . واقعیت این است که بجز 
تعداد مشخصی از محلات ، اغلب محله ها از مشکلات 
بهداشتی و زیست محیطی ، جمع اوری زباله ، جمع 
اوری آب های سطحی، شبکه فاضلاب ، ساخت و 
سازهای غیرقانونی، تراکم جمعیتی ، کمرود فضاهای 
فرهنگی و ورزشی و پارک های مناسب و ... رنج می 
برند. آن چه که بدوا به ذهن می رسد این است که 
چرا چنین وضعیتی وجود دارد؟ این وضعیت نتیجه چه 
چیزی است؟ چرا عدالت در سیاست گذاری شهری 
مبانی  اصولا  است؟  نیافته  ای  شایسته  جایگاهی   ،
برنامه ریزی شهر رشت در 22 سالی که از عمر شورا 
می گذرد، چگونه بوده است؟ توسعه پایدار و موزون 
در نزد سیاست گذاران شهری چه  معنایی دارد؟ چرا 
شهروندان باید هزینه بدتصمیم گیری و بی دانشی 

مدیران شهری را بدهند؟
2- موضوع دیگری که در محله گردی ها بشدت آزرده 
ام می کند فقری است که در محلات حاشیه شهری 
دیده می شود وقتی به عمق این محلات قدم می 
گذاری با فقر وحشتناکی مواجه می شوید و فکر نمی 
کنید که اینجا رشت زیبا و تاریخی است ! آیا مشکلات 
مردم در جایی غیر از شورا و شهرداری باید بررسی 
شود؟ آیا مدیریت شهری نباید پاسخگوی وضعیت 

کنونی شهر باشد؟
3- در محله گردی ها به پدیده دیگری برخورد کردم 
که نیازمند توجه است و آن این که رد پای بعضی از 
آقایان؟! در   ساخت و سازهای خلاف هم در حاشیه و 
هم در متن شهر دیده می شود. با دیدن و شنیدن این 

خبرها به یاد حکایتی از عطار نیشابوری افتادم .
دیوانه ای به نیشابور می رفت. دشتی پر از گاو دید، 
پرسید: این ها از کیست؟ گفتند: از« عمید« نیشابور 
است. از آن جا گذشت. صحرایی پر از اسب دید. گفت: 
این اسب ها از کسیت؟ گفتند: از »عمید« . باز به جایی 
رسید با رمه ها و گوسفندهای بسیار. پرسید: این همه 
رمه از کیست؟ گفتند: »ازعمید« . چون به شهر آمد، 
از کیست؟  این غلامان  بسیار دید، پرسید:  غلامان 
گفتند: بندگان »عمید« هستند. درون شهر کاخی دید 
آراسته که مردم به آن جا می آمدند و می رفتند. پرسید: 
این سرایِ کیست؟ گفتند: این اندازه نمی دانی که این 
سرای »عمید« نیشابور است؟ دیوانه دستاری بر سر 
داشت کهنه و پاره پاره؛ از سر برگرفت به آسمان پرتاب 
کرد و رو به خدا گفت: »این را هم به »عمید« نیشابور 

بده، زیرا که همه چیز را به وی داده ایی ...؟!

بنیاد شهید تا کنون آمارهای متعددی از تعداد شهدای 
این  است.  کرده  منتشر  آن  از  پس  وقایع  و  انقلاب 
 آمارها به مرور زمان تغییر می کند و تکمیل می شوند.

رژیم طاغوت  با  )مبارزه  انقلاب  در خصوص شهدای 
بهمن 135۷(  در  آن  پیروزی  زمان  تا  سال 1342  از 
اعلام  را  شهید   2800 عدد  شهید  بنیاد  پیش تر 
نمی کند.  خاصی  تغییر  آمار  این  قاعدتاً  که  بود   کرده 
اما در مورد دفاع مقدس آمار شهدای جنگ به مرور زمان 
تغییرات قابل توجهی پیدا کرد  چراکه تعدا  قابل توجهی 
از مفقودین هر ساله در لیست شهدا قرار می گیرند. اگر در 
سال 1380 اعلام شده بود که آمار شهدای جنگ 188 هزار 
نفر است، اکنون تازه ترین آمارها خبر از شهادت 196هزار 
می دهند. مقدس  دفاع  در  هموطنانمان  از  نفر  و83۷ 
 البته در روایت دیگری این آمار 213 هزار نفر اعلا شد.

در بحث شهدای ترور، قول معروفی در فضای فرهنگی 
کشور از سال ها پیش مشهور بود به این مضمون که 
این  بعدها  دارد.  ترور  شهید  هزار  حدود 16  در  ایران 
مثل  گروهک هایی  شرورانه  اقدامات  جریان  در  آمار 
در  مقطعی  اغتشاشات  منافقین،  پژاک،  جندشیطان، 
از 1۷  بیش  به  و  کرد  پیدا  افزایش  و...  مرزی  نواحی 
هزار نفر رسید. گفتنی است بنیاد هابیلیان که در زمینه 
اسامی تمامی 1۷ هزار  فعالیت می کند،  ترور  شهدای 
 شهید ترور کشور را در سایت خود منتشر کرده است.

آمار 2100  آخرین  حرم،  مدافع  شهدای  خصوص  در 
شهید است که مربوط به  نقل قولی از سوی رئیس 
در  یقینا  اما  است،   1395 سال  در  شهید  بنیاد  وقت 
آمار  در یک  و  یافته  افزایش  آمار  این  اخیر  پنج سال 
است. شده  اعلام  هم  شهید  تا2500  رسمی   غیر 

که  منا  فاجعه  چون  دیگری،  وقایع  در  همچنین 
بنیاد  باختند،  جان  هموطنانمان  از  نفر   4۷0 از  بیش 
پذیرفت. شهید  عنوان  به  را  آن ها  همگی   شهید 

در یک نگاه کلی اگر حد پایین شهدای انقلاب، مدافع 
حرم، شهدای ترور و... را جمع بزنیم، تقریباً 220 هزار 
نفر ایرانی در عمر 42 ساله نظام اسلامی به شهادت 
رسیده اند. اما اگر حداکثر این آمارها را یک جمع و تفریق 
ساده کنیم، به آمار 230 الی 250 هزار نفری نیز می رسیم.

یادداشت
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هرچند دکتر علی نوبخت کمتر از برادر کوچکترش شناخته شده است، 
ولی سابقه فعالیت سیاسی و مدیریتی وی بیشتر از معاون فعلی رئیس 
جمهور است. این فوق تخصص بیماری های کلیه )نفرولوژی( و عضو 
هیئت علمی گروه نفرولوژی دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی 
و درمانی شهید بهشتی تهران در سال های بعد از انقلاب بیشتر در 
تهران سکونت داشت و پله های مدیریتی وزارت بهداشت را تا مقام 
معاونت وزارت طی کرد. در دوره دهم مجلس، انتخاب وی به عنوان 
نماینده تهران موجب شد تا از معدود گیلانی هایی باشد که خارج از 
استان به بهارستان راه پیدا می کند. وی در این مجلس به عنوان رئیس 
کمیسیون بهداشت مجلس انتخاب شد. نوبخت طی سال های اخیر 
فعالیت هایی را برای ارتقای حوزه سلامت استان گیلان انجام داده و 
در زمان آغاز شیوع کرونا در استان فعالیت های خود را گسترش داد. 
زندگی سیاسی و مدیریتی دکتر علی نوبخت موضوع مصاحبه گیل خبر 

با این پزشک گیلانی بود که در زیر می خوانید.
به خاطر اسمم همیشه از خانواده تشکر کردم

من روز جمعه 28 اردیبهشت 132۷ در محله حمام حاج آقا بزرگ 
رشت متولد شدم و همیشه از والدینم تشکر کردم که اسمم را علی 
گذاشتند و تلاش کردم سیره آن بزرگوار را در طول زندگی مد نظر قرار 

دهم و رضایت خالق و مخلوق را داشته باشم.
دایی من در حلال کردن اوزون برون نقش داشت

من در خانواده ای متولد شدم که از لحاظ مذهبی و سیاسی سرشناس 
بودند. رشتی های قدیم حتما اشراف داشتند. پدربزرگ مادری من 
حضرت آیت الله ابوالقاسم حجتی و دایی من ، حاج شیخ حسن حجتی 
از وعاظ سرشناس سیاسی بود که مجله راه حق را با سرمقاله های 
اتشین منتشر می کردند.من دائم در کنار ایشان محشور و ناظر فعالیت 
های سیاسی و مذهبی شهر بودم. تمام طیف های سیاسی شهر با 
ایشان ارتباط داشتند و از اقصی نقاط ایران از جمله قم مهمانان ویژه 
داشتند. از جمله حاج سید مصطفی خمینی فرزند ارشد امام و همچنین 
داماد امام حاج شیخ شهاب الدین اشراقی در رشت تشریف می آوردند. 
باز ما شاهد این بودیم که آیت الله میرزا خلیل کمره ای را به رشت 
و انزلی آوردند تا به وسیله میکروسکوپ ثابت کنند که اوزون برون 
»فلس« دارد و حلال است. دایی بنده سال 3۷ این موضوع را پیگیری 
کردند. ایشان روحانی پیشتازی بودند. همان زمان خودشان خودروی 
شخصی داشتند. کلاس چهارم بودم و دائم کنار ایشان بودم و در جمع 
اوری مجلات با ایشان نقش داشتم و از مهمانان ایشان همچون آیت 

الله کاشانی پذیرایی می کردیم.
اخیرا دیدم مهندس شگفت شهردار اسبق رشت کتابی را منتشر کردند 
که فعالیت اتحادیه مسلمین گیلان را در آن گردآوری کرده بودند. 
افراد زیادی از جمله حاجی ورزلی پدر ایشان و مرحوم دایی من ، 
آقای صدرایی اشکوری، محمد باقر محقق در انجا فعالیت می کردند 
و فعالیت های سیاسی و مذهبی را در ان زمان رقم می زدند. من در 

خانواده خودم شاهد این حرکات بودم.
من یادم است در مسجد کاسه فروشان رشت، استاندار وقت به مرحوم 
دایی من می گوید شما را چه به سیاست و روضه تان را بخوانید که 
ایشان جواب دندان شکنی می دهند و بعدها با وجود این که محدودیت 
ایجاد می کردند و مجله شان در رشت اجازه چاپ نداشت که خودشان 

به قم می رفتند و مجله را چاپ می کردند و برمی گشتند.
پدربزرگم برای ادامه دادن راه فرزندش من را به قم برد

در سن 32 سالگی متاسفانه دایی ما در مسیر تصادف کردند و فوت 
شدند. پدربزرگ من که پدر ایشان بود تنها فرزند روحانی خودشان را 
از دست دادند و تصمیم می گیرند یکی از نوادگان خودشان را به قم 
ببرند که مسیر آن مرحوم را ادامه دهند و در خانواده یک روحانی وجود 
داشته باشد و به ایشان هم کمک شود. این قرعه فال به نام من خورد.
وقتی وارد قم شدم، شاهد بسته شدن نطفه انقلاب بودم

من علقه مذهبی هم داشتم. من حدود سال 40 که آیت الله بروجردی 
در قید حیات بودند وارد قم شدم و شاهد بسته شدن نطفه انقلاب 
اسلامی بودم. چون همه چیز در قم اتفاق می افتاد. توفیق پیدا کردم 
با دکتر بهشتی به عنوان دبیر مدرسه دین و دانش قم آشنا شوم که 
با دایی من هم نزدیک بودند و خیلی به من محبت داشتند و من 
چند سال در این مدرسه به کسب امور آموزشی اجتماعی و فرهنگی 
و تا حدودی سیاسی پرداختم. ایشان بعد از ماجرای حمله به، فیضیه 
از قم تبعید شدند. من خودم در روز حادثه این ماجرا حضور داشتم . 
در سخنرانی های امام در چهلم حادثه فیضیه هم هم افتخار حضور 
داشتم. چند ماه قبل از این جریان اولین اطلاعیه حضرت امام در 
مدرسه خودمان دیدیم. این جریان اسلامی دقیقا به همان سال ها 

می خورد.
مدرسه شاهپور )شهید بهشتی فعلی( نخبه پروری می 

کرد
رشت در همان زمان شهر تمیزی و با اتیکتی بود. با مسئولین از نظر 
سیاسی در تضاد بودیم ولی کارشان را انجام می دادند. من یک دوره 

ابتدایی در رشت بودم. پنج سال در قم بودم و کلاس نهم تا دوازدهم 
دوباره در رشت بودم و دیپلم را در دبیرستان شاهپور گرفتم. این مدرسه 
ای بود که واقعا در ایران شاخص بود و نخبه پروری می کرد. دبیران ما 
فارغ از بحث سیاسی که مرتبط با حاکمیت بودند، ولی در امور خودشان 

بسیار مسلط بودند.
ما قدیمی ها به رشت سابق عادت داریم

آن زمان رشت خیلی تمیز و لوکس بود. ولی هرچیزی که از ظرفیت 
بیرون بزند طور دیگری می شود. من رشت را حالا شلوغ می بینم. 
اندازه جمعیت خودش رشد نکرده باشد. ما قدیمی رشتی  شاید به 
هستیم و به ان وضع عادت داریم. جریان ترافیک هم که حالا مصیبت 
قرن شده است و انسان هم به قول جلال آل احمد اسیر تکنولوژی 

شده است.
شهید بهشتی خیلی به من لطف کردند

من اول فیزیک خواندم دیدم روحیه ام نمی خواند. دوباره در کنکور 
شرکت کردم و این بار پزشکی قبول شدم. فارغ التحصیل که شدم 
و سربازی که تمام شد ، انقلاب شد . آن زمان من داشتم تخصص 
می گرفتم. دانشجویان مسلمان اردویی برگزار کرده بودند و از من 
خواسته بودند که پزشک دهیاری آن اردو باشم. آن شب به من گفتند 
امشب آقای بهشتی برای سخنرانی می آید . ایشان استاد ما بود و با 
دایی من رفیق بود و وقتی من را دیدند که پزشک شدم خیلی به من 
لطف کردند. مرحوم یوسف اخوی بزرگتر من به دعوت ایشان سمت 
کاندیدای وزارت دادگستری شد که بنی صدر نفر دیگری را انتخاب 
کردند. از آن زمان من چون به ایشان قول داده بودم در امور مختلف 
ورود کنم. یکی از اساتید ما که دکتر سجادی باشد که طبیب بیت 
هم است، چون دید من سبقه مذهبی دارم از من خواست که سمتی 
را بپذیرم که اولین سمت من معاونت آموزشی و پژوهشی بهداری 
دانشگاه تهران شد و از انجا در دانشگاه شهید بهشتی تهران، معاونت 
درمان و امور مالی بودم و در انجا از طریق دکتر فاضل به وزرات 

بهداشت رفتم.
تئوری های خودمان را در وزارت بهداشت عملی کردیم

بعد از این که مرحوم رفسنجانی در تابستان سال 68 دکتر فاضل را 
به عنوان وزیر بهداشت انتخاب کردند که از پزشکان مسلمان آمریکا 
و جراح عروق بودند. ایشان هم چون از من شناخت داشتند خواستند 
که معاونت وزارت بهداشت را بپذیرم. من آن جا توانستم حرفهایی را 
که در تئوری می زدیم و مردم ملاک ما بودند و حضرت امام بر آن 
تاکید می داشتند را در سرلوحه خود قرار دهیم که مردم در مراجعه به 
بیمارستان دچار مشکل نشوند و چه پول داشته باشند یا نداشته باشند 

در بیمارستان مورد درمان قرار گیرند.
با بخشنامه من ، استفاده از پزشک خارجی ممنوع شد

همچنین باید به تکنولوژی روز تجهیز می شدیم. ما در آن زمان 5 
هزار پزشک خارجی داشتیم و تجهیزات ما فرسوده شده بود. یکی 
از افتخارات من این است که بخشنامه زدم که استفاده از پزشک 
خارجی در ایران ممنوع شود. قبل از ما در زمان دکتر مرندی هم کار 
خوبی صورت گرفت که شبکه های بهداشت درمان راه اندازی شده 
بود. بخش درمان به دلیل فقدان نیروی انسانی ضعیف بود که ما این 
قسمت ها را تقویت کردیم. هدف ما خدمتگزاری صحیح به مردم بود 
که بعد آمدیم بیمه همگانی و عمومی را پایه گذاری کردیم و لایحه آن 
را به مجلس فرستادیم که جان بحث این بود که مردم بتوانند خدمات 

بهداشتی را بگیرند و پولشان را به صورت مستقیم نگیریم.
طومارهای زیادی برای ابقای من ارسال شد

ما در آن دولت توانستیم این کارها را انجام دهیم. بعد از اتمام دور اول 
دولت مرحوم هاشمی رفسنجانی ، ایشان به خاطر جلب نظر مجلس، 
دکتر مرندی را برای وزارت بهداشت انتخاب کردند. در این فاصله با 
عملکردی که داشتم طومارهای زیادی از ایران به خصوص گیلان 

برای اقای هاشمی در مورد من ارسال شد. ۷3 نماینده مجلس هم در 
این راستا نامه ای نوشتند که یکی که یادم است آقای حضرتی بود که 
تاکید داشتند که من بمانم.علمای گیلان هم بدون این که من خبر 
داشته باشم نامه ای به تهران ارسال کردند که بنده چنین خدماتی 

کردم و باید بمانم.
به رشت توجه ویژه داشتم

من به رشت و گیلان خودمان چون علاقه داشتم، کمی توجه ویژه هم 
داشتم. البته به استان های دیگر هم بی توجه نبودیم و تبعیض در کار 
ما نبود. ولی افتخار می کنم که به زادگاه خودم کمک می کردم. اولین 
سنگ شکنی که آمده بود را به رازی فرستادیم که آقای احسانبخش 
آمده بودند برایش توضیح داده بودم که چه می کند. مهم تر از همه 
زمینه سازی برای گرفتن دویست هکتار پردیس علوم پزشکی گیلان 

بود که این روزها دوباره قرار است فعال شود.

مردم رشت به خاطر عقبه خانوادگی به دکتر نوبخت رای 
دادند

دکتر محمد باقر نوبخت، برادر کوچک تر من ابتدا دبیر و مدیر مدرسه 
بودند و بعد مدیرکل اموزش و پرورش کرمانشاه شده بودند که خیلی 
از دوستان گفتند با این سابقه مذهبی و سیاسی برای نمایندگی اقدام 
کنید که ایشان چهار دوره در همان دور اول انتخاب شدند. دکتر باقر 
را در دور اول چندان کسی نمی شناخت. تنها کارنامه شاخص ایشان 
نوه آیت الله حاج ابوالقاسم حجتی و همشیره زاده مرحوم حاج حسن 
حجتی بود. مردم با خاطرات خوبی که نسبت به این خانواده داشتند به 
دکتر نوبخت رای دادند. بعد هم که جریانات سیاسی چپ و راست به 
وجود امد بازهم ایشان رای اصلی خودشان را داشت که به خاطر همین 

عقبه سیاسی و خانوادگی و عملکرد ایشان بود.
رفاه عمومی در وزارت بهداشت دولت های بعد سازندگی 

شل شد 
ما این مسائل را دیدیم و رفاهیاتی ایجاد کردیم که متاسفانه در دولت 
های بعدی از جمله دولت دوم آقای هاشمی این امر شل شد و من 
همیشه معترض این امر بودم. دولت ها می گفتند که بیمارستان ها 
باید خودکفا شوند و ما تنها بخشی از پول ها را می دهیم که این 
خودکفایی یعنی پولش را باید از مردم بگیرند. در زمان دولت دوم آقای 
هاشمی، آقای خاتمی کارهای بزرگ کردند، ولی مقایسه ای که من 
کردم معتقدم که این مساله افول پیدا کرد. در زمان آقای احمدی نژاد 
هم که ایشان مدعی کمک به مردم بود و کمک هایی هم به افراد فقیر 
کردند ، چون تخصصی در این زمینه نداشتند، مشاهده نمی کردند که 
جسد مردم دارد گروگان گرفته می شود. من ادعا نداشتم، ولی معتقدم 

ما یک مردم گرای به معنای واقعی و عملگرا بودیم.
گروگان گیری جسد در بیمارستان را مغول با ما نکرد

و  پزشکی کل کشور  نظام  در  بهداشت، 5 سال  وزارت  از  بعد  من 
13 سال هم در فرهنگستان علوم پزشکی حضور داشتم. زمان دولت 
احمدی نژاد ما فهمیدیم که حجت تمام شده و من دلیلی نمیبینم که 
با این دولت کار کنم و استعفای خودم را با دلیل نوشتم و معتقد بودم 
که این کارها خلاف فرمایشات حضرت امام است و این که جسد را در 
بیمارستان گروگان می گیرید مغول با ما نکرده و من از این امر خجالت 
می کشیدم. من سال 89 کنار رفتم و به همراه دکتر فاضل انجمن 
های علمی پزشکی را درست کردیم که این انجمن ها قبل از آن تنها 
کارهای رشته خودشان را انجام می دادند. جمعی کار نمی کردند . ولی 
ما مجمعی از همه رشته ها درست کردیم که سالهاست دکتر فاضل 

رئیس و من هم دبیر انجمن هستم.
اسفند 91 به روحانی گفتم پیروز می شوید 

اسفند 91 بود که دکتر روحانی و برادر من از من و دکتر فاضل دعوت 
می کنند و در جلسه ای اعلام کردند که قصد کاندیداتوری دارند. ما 

گفتیم کمک می کنیم، ولی باید به اندازه کافی برای بهداشت و درمان 
کمک شود که ایشان قول دادند. فردای ان روز ما دوباره در انجمن 
علمی پزشکی دوباره انتخاب شدیم که من به آقای روحانی گفتم این 
مشت نمونه خروار است. همان طور که که پزشکان ما را انتخاب 
کردند، شما هم در انتخابات موفق خواهید شد. من اسفند 91 به ایشان 
این را گفتم و بعد هم در خرداد 92 پیروز شدند. در فاصله انتخابات 
من به عنوان مسئول پزشکی آقای روحانی در رادیو و تلویزیون حضور 
داشتم و گفتم که اگر خداوند اراده کند و مردم رای دهند ما مساله 
بهداشت و درمان را حل می کنیم که بعد از انتخاب ایشان مساله طرح 

تحول سلامت را ارائه کردیم.
به خاطر حل طرح تحول سلامت کاندیدای مجلس شدم

این بحث در عمل دچار مشکلاتی شد که یکی از دلایل من برای 
ورود به عرصه انتخابات مجلس بود. من مشاهده کردم که گلوگاه این 
جریان در مجلس است و قانون آنجا می لنگد و باید قطار این طرح 

تحول که از خط خارج شده را وارد ریل کنیم.
تعداد آرای من در انتخابات مجلس عجیب بود

من در اسفند 94 ثبت نام کردم که آخرین روزها صلاحیتم تایید شد 
و من در لیست امید حضور پیدا کردم و هر سی نفرمان انتخاب شدند. 
تعدادآرای من هم عجیب بود. چون اسم من نوبخت بود و در ردیف 
انتهایی لیست امید قرار داشت، مردم معمولا چون در انتخابات بر 
اساس حروف الفبا می نوشتند و بعد از چند نوشتن اسم خسته می 
شوند، ولی در نهایت من نفر سیزدهم شدم که نشان می داد طیف 
زیادی روی من شناخت داشت. مجلس هم که رفتم بنده را به عنوان 
رئیس کمیسیون انتخاب کردند. در جایگاه ریاست کمیسیون بهداشت 
مقدار زیادی قوانین مانده بود. به طور مثال قوانین هوای پاک تغییر 
نکرده بود که ما روی این ها کار کردیم و در برنامه ششم آوردیم 
و در مسیر اعتلای بخش بهداشت و درمان تلاش کردیم. ما برای 
الکترونیکی کردن بخش سلامت و ضرب الاجل برای وزارت در این 
موضوع پیگیری های زیادی کردیم. از طریق محل ارزش افزوده و 
هدفمندی یارانه ها، بودجه هایی برای طرح تحول سلامت در نظر 

گرفتیم.
وزیر سابق بهداشت همیشه دنبال پول بود 

وزیر سابق آقای دکتر قاضی زاده هاشمی همیشه درگیر و دنبال پول 
بود. دولت هم گرفتار بحث تحریم بود. من به ایشان می گفتم که این 
دولت تا حدی می تواند پول وارد بهداشت درمان تزریق کند. به هر 
صورت ایشان استعفاء داد و ما فکر کردیم که خیرالموجودین آقای 
دکتر نمکی باشند. ایشان 5 سال معاون اجتماعی سازمان برنامه و 
بودجه بود که وزارت بهداشت برای دریافت پول زیرمجموعه ایشان 

بود. بهترین گزینه در آن زمان بود و ما برای ایشان تلاش کردیم.
نمایندگان تام الاختیار وزرت بهداشت با درخواست من 
مستقر شدند / مدیر سابق علوم پزشکی استان در بخش 

بهداشت و درمان ضعیف بود
اسفند پارسال بود که آقای استاندار از من دعوت کردند که در جلسه 
ستاد کرونای استان حضور داشته باشم. من با دکتر نمکی هماهنگ 
کردم که دکتر سالاری مدیر توانمندی است. ولی یک مدیرکل وزارت 
بهداشت به نام دکتر شادنوش در گیلان مستقر شوند و کمک حال 
استان باشند. من یادم است معاون وزارت بهداشت در جلسه کمیسیون 
بهداشت گفته بود که گیلان از لحاظ بهداشت و درمان خیلی عقب 
است که این حرف برای من گران تمام شد و یکی از دلایل تغییر 
رئیس قبلی همین بود که خواستیم طرح نو داشته باشیم. آن عزیز 
در بخش آموزش تلاش کرده بود ولی در بخش بهداشت و درمان 
ضعیف بود. ما نماینده معین در استان گذاشتیم و و بعد هم خودم امدم 

و دیدگاهم را در استانداری بیان کردم.
باید معیشت را تامین می کردیم تا مردم در خانه بمانند

من معتقدم فرماندهی که باید وزارت بهداشت اجرا می کرد مقتدرانه 
باشد نه این که بگوید هرچی بگویم حرفم را گوش نمی دهند و مدام 
غر بزند. من در استانداری فریاد کشیدم که در این که مردم را در خانه 
نگه داریم تردید نیست، ولی ما هزاران نفر دستفروش داریم، این که 
بگوییم این ها در خانه بمانند باید معیشتش را تامین کنیم. همان کاری 
که چین در منطقه ووهان انجام داد. همه نهادهای کمک کننده باید 
طوری عمل کنند که مردم امکانات خودشان را داشته باشند. بعد از 
دکتر شادنوش از دکتر قربانی خواستیم که ارتباط بخش بهداشت و 
درمان و نهادهای دیگر را برعهده بگیرند و به خواهش من دکتر نمکی 
برای ایشان هم حکمی صادر کردند که بتوانند در امور سیاسی و تنظیم 
روابط با مسئولان خارج از علوم پزشکی کمک کنند. عملیات پشتیبانی 
رابنده از طریق مجلس با کمک آقای قربانی در اینجا انجام دادیم و از 
همه مسئولان دولتی،سپاه، بسیج، هلال احمر و شهرداری ها تشکر 
می کنم. اکنون وضع ما بهتر شده است، ولی هنوز باید پروتکلهای 

بهداشتی را رعایت کرد.

: دکتر علی نوبخت 

مسکن مهر و دغدغه بی مهری

ع شد  با بخشــنامه من ، استفاده از پزشک خارجی ممنو

تامین دستگاه 
درمانی  مراکز  ام ارآی 
کار  در دستور  گیلان 

است

ام ارآی  دستگاه های  استقرار  و  تامین  گیلان  درمانی  خدمات  و  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
از  را  نمایندگان مجلس  با همکاری و پیگیری  تالش  بیمارستان های شرق استان، رشت و  در 

برنامه های راهبردی دانشگاه اعلام کرد.
به گزارش ایرنا ارسلان سالاری در نشستی با مسئولان تالش در دانشگاه علوم پزشکی گیلان 
گفت: بیمارستان قدیم تالش می تواند به مرکز شیمی درمانی، رادیوتراپی و دیالیز تبدیل شود و این 
موضوع باید توسط مسئولان تالش مورد ارزیابی و پیگیری قرار گیرد و دسترسی شهروندان به 

خدمات سراپایی در مرکز شهر تسهیل شود.
نماینده مردم شهرستان های تالش، رضوانشهر و ماسال در مجلس شورای اسلامی نیز در این 
نشست، هدف از حضور مسئولان تالش در دانشگاه علوم پزشکی گیلان را قدردانی از این دستگاه 
خدمات رسان اعلام کرد و گفت: خدمات ارزنده دانشگاه علوم پزشکی گیلان موجب بالندگی حوزه 

سلامت شهرستان تالش شده است.
حسن محمدیاری دستگاه ام ار آی بیمارستان شهرستان ماسال و افزایش دستگاه های اکسیژن 
ساز بیمارستان های غرب گیلان را از نیازهای بخش درمان اعلام و ابراز امیدواری کرد مورد توجه 

دانشگاه علوم پزشکی گیلان قرار گیرد.
وی ادامه داد: امروزه اولویت، پرداختن به بهداشت و درمان مردم است و خوشبختانه کادر سلامت 
استان در این جهت خوب حرکت می کند و اقدامات قابل  توجهی جهت تجهیز بخش های بهداشت 

و درمان تالش انجام  شده و تلاش های کادر بهداشت و درمان بر کسی پوشیده نیست. 
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی بر لزوم افزایش نیروی انسانی بخش بهداشت 
و درمان تالش تأکید کرد و گفت: تا نیروی انسانی کافی نباشد، امور پیش نخواهند رفت و باید 

افرادی به  کارگیری شوند تا به مردم بیشتر خدمت  کنند.

باتوجه به توضیحات گذشته درخصوص نحوه شکل گیری مسکن مهر 
رشت ومشکلات و معایب گذشته و بررسی زحمات مدیران تعاونی و 
همچنین تحمل بی سابقه مردم فهیم و با فرهنگ رشت در پی طولانی 
شدن چندین سال تحویل واحدها به راستی می توان گفت مردم رشت 
و اعضاء تعاونی بسیار بسیار سختی دیده و با تحمل زیاد خود به امید 

خانه دار شدن فقط تحمل کردند و تحمل .
مشکل فقط در طولانی شدن ساخت تحویل واحدها نبود به علت همین 
طولانی شدن و تورم افسارگریخته کشور باعث افزایش قیمت ها شده و 
همچنین بحران مالی بانکهای عامل و دیر پرداخت کردن سهم الشرکه 
با تعامل  تعاونی ها  باز هم مدیران  بانک مسکن مزید بر علت شد و 
خوبی که با مردم برقرار کرده بودند و مردم فهیم رشت مبنا را بر اعتماد 

نهادند و باز هم تحمل کردند .
هرچند برخی از پیمانکاران پس از زخمی کردن کار بعلت تورم وگرانی 
از  بسیاری  اند که  دادده  ترجیح  را  کار  و ترک  نبوده  کار  ادامه  قادربه 
اعضاء به این علت آسیب دیدند . و یا اصلا هنوز پس از گذشت 11سال 

صاحب خانه نشدند متاسفانه .
اما مشکل به اینجا خاتمه نیافت : چون پس از تحویل واحدها به مردم 
سختی کشیده و با فرهنگ عضو تعاونی نواقص ساختمان را ) اعم از 
نمای   ، بهداشتی  های  سرویس  آب  نشت   ، دیوارها  ترک   ، آسانسور 

ساختمان..... (
دردها و رنج های جدیدی بود که به کل شیرینی و حلاوت خانه دار 

شدن را گرفت .

ولی باز هم بحمدالله مردم با فرهنگ رشت با تعامل و پیگیری مدیران 
تعاونی و کمک های اداره تعاون و راه وشهرسازی موفق شدن برخی 

ازاین نواقص را جبران کنند .
و البته از مزایای تعاونی های مسکن مهر نباید  غافل شد مهم ترین 
ویژگی به دست آمده ارتقاء روحیه تعاون و همکاری و کارهای جمعی 
ایران مدنظر رهبر  توسعه جمهوری اسلامی  برنامه چهارم  در  بود که 

معظم بوده و به حمدالله بسیار عالی اجرائی شد .
مردم  دعوت  و  تجارب  ازاین  استفاده  با  نزدیک  آینده  در  امیدواریم  و 
فهیم  رشت به کار جمعی و تعاونی شاهد پیشرفت فرهنگی و اقتصادی 

بهتری در شهر زیبای مان باشیم .

تعداد شهدای ایران
 چقدر است ؟

علیرضا مددی مژدهی
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عصیان مازیار ؛
 حمایت ها ادامه دارد

برای  هند  از  حسینی  سیدجلال  اینکه  از  بعد 
مازیار زارع استوری می گذارد و حمایت سفت و 
سختی از همشهری خود انجام می دهد اکنون 
رهپویان  باشگاه  سابق  مالک  رجا  سیروس 
اظهار  زارع،  با  همدردی  ضمن  نیز  رضوانشهر 
 امیدواری کرد فساد از فوتبال ما ریشه کن شود.

به گزارش خط اول ورزشی، مصاحبه مازیار زارع 
پس از شکست 2 بر صفر تیمش مقابل خیبرخرم 
برای  که  بود  هایی  مصاحبه  آن  از  یکی  آباد 
همیشه به خاطر آورده می شود. بازیکن سابق 
تیم ملی و باشگاه پرسپولیس در نشست خبری 
پس از مسابقه با حمله به مسئولان فدراسیون 
اشکان  انتخاب  به  نسبت  شدت  به  فوتبال 
 خورشیدی برای قضاوت دیدار تیمش انتقاد کرد.

هم  فوتبال  فدراسیون  انضباطی  کمیته   
بلافاصله پس از این اتفاقات در حکمی مازیار 
زارع را از فعالیت های فوتبالی تا اطلاع ثانوی 
است:»  نوشته  خود  حکم  در  و  کرده  محروم 
برگزار  آباد  و خیبر خرم  ملوان  تیم های  دیدار 
منتسب  تیم  سرمربی  زارع،  مازیار  سوی  از  و 
به ملوان انزلی تخلفاتی مبنی بر نشر اکاذیب، 
و  فدراسیون  مقامات  به  نسبت  افترا  و  توهین 
سازمان لیگ فوتبال صورت گرفته که در خور 
صدور قرار دستور موقت بوده و تا اطلاع ثانوی 
است.« محروم  و  معلق  مسابقات  تمامی   از 

اما این محرومیت، باعث شد اغلب چهره های 
فوتبالی از مازیار زارع حمایت کنند، سید جلال 
حسینی که به همراه باشگاه پرسپولیس جهت 
آسیا در هند  باشگاه های  شرکت در مسابقات 
اورده  استوری  رشته  یک  طی  برد  می  سر  به 
است: » گاهی اوقات برای گرفتن حق باید بلند 
را  خود  حق  بتوان  تا  زد  دریا  به  را  دل  و  شد 
در  باشد.  شیر  دهان  در  حق  اگر  حتی  گرفت 
دنیایی که بی عدالتی در آن موج می زند، نباید 
چشم به راه دادن حق بود. باید جنگید، تلاش 
را گرفت.  بتوان حق  تا  نمود  ایستادگی  و  کرد 
 مازیار جان در این راه تنها قدم نخواهی زد... »

رهپویان  سابق  باشگاه  مالک  رجا  سیروس 
ها  ناداوری  این  اسیر  بارها  که  نیز  رضوانشهر 
شده است در حمایت از مازیار زارع به خبرنگار 
خط اول ورزشی می گوید: مازیار زارع یکی از 
اسطوره های فوتبال کشورمان است و من هم 
متاسفانه  موافقم،  ایشان  صحبتهای  با  شدیدا 
می  سمتی  به  ما  ورزش  اصلا  و  ما  فوتبال  
دوانده  ریشه  ان  در  فساد  و  الودگی  که  رود 
جلوی  امروز  اگر  و  شود  می  بیشتر  روز  هر  و 
است  دیر  خیلی  فردا  نشود،  گرفته  فساد  این 
شود. می  فاجعه  یک  به  تبدیل  بلاشک   و 

وی افزود: زمانی که مالک باشگاه رهپویان بودم 
همین مسایل را بارها شاهد بودم اما نکته جالب 
با  برخورد  بجای  انضباطی  کمیته  اینجاست، 
 فساد، مدام مرا با جرایم سنگینی روبه رو می کرد.

  سیروس رجا ادامه می دهد: اگرچه قبول دارم 
باید در چارچوب قانون حرکت کرد، اما به زارع 
هم حق میدهم، چراکه هزینه ها و استرسی و 
می  وارد  تیم  به  ها  کشی  حق  این  که  زیانی 
هم  شما  اگر  یقینا  نیست،  جبران  قابل  کند، 
برایتان  را  مسائلی  چنین  و  باشید  تیم  مالک 
داد  خواهید  نشان  تندی  واکنش  بیاورند  پیش 
و  کنم  می  همدردی  ایشان  با  رو  همین  از 
 امیدوارم ریشه های فساد در فوتبال از بین برود.

کمیته  به  انتقاد  بر  علاوه  زارع  مازیار  البته   
مسابقه؛  این  داور  چینش  خصوص  در  داوران 
فدراسیون،  انضباطی  کمیته  عجیب  حکم  به 
را  ان  و  کرد  اشاره  هم  خیبر  با  بازی  از  پیش 
همشهری  تیم  از  حمایت  برای  جانبدارانه 
حکم  این  در  خواند،  فدراسیون  رییس  اقای 
سوی  از  ملوان   تیم  مهاجم  فداکار  سهیل 
دلیل  به  فوتبال  فدراسیون  انضباطی  کمیته 
از  پس  ورزشی  غیر  رفتار  حکم  متن  در  آنچه 
به ثمر رساندن گل  مقابل تیم قشقایی شیراز 
شد  جایگاه  در  حاضر  افراد  تحریک  سبب  که 
عنوان گشته، به تحمل یک جلسه محرومیت و 
پرداخت 30 میلیون ریال جریمه نقدی محکوم 
را  خود  مهاجم  بهترین  نتواند  ملوان  تا  گردید. 
باشد. داشته  اختیار  در  خیبر  مقابل  بازی   در 

خبر

آرش افشین بار دیگر در 31 سالگی با انرژی و انگیزه زیاد  به فوتبال 
ایران بازگشته است.

به گزارش »ورزش سه«، افشین حالا مدتی می شود که توانسته از 
کمند مصدومیت ها، حرف و حدیث ها و بدشانسی هایی که در مسیر 
او قرار داشت، فرار کند .او با پیراهن شهرداری آستارا در 31 سالگی 
بار دیگر یادآور روزهای خوبش در فولاد خوزستان شد و با جدایی در 
میانه راه حالا در خیبرخرم آباد هم به درخشش خود ادامه می دهد. 
با این ملی پوش سابق فوتبال ایران گفتگویی انجام داده ایم که در 

ادامه می خوانید:
*در دیدار با ملوان یکبار دیگر نقش پررنگی در موفقیت 
تیمت داشتی و روی گل اول تاثیرگذاشتی. در مورد این 

مسابقه و شرایط خودت صحبت کن.
بدنی و روحی شرایط خیلی خوبی دارم . تمام عشق، انرژی و تمرکزم 
روی فوتبال است و با آرامش کارم را می کنم.خدا هم لطف کرده و 
کمکش باعث این روزهای خوب است.ضمن اینکه من خودم لرزبانم 
و بازی در اینجا و لطف تماشاگران خیبر انرژی خیلی خیلی مضاعفی 

به من داده . 
*اول فصل با تیم نساجی مازندران تمرین کردی و به نظر 
می آمد که در این تیم خواهی بود ولی به نتیجه نرسید. چه 

اتفاقاتی رخ داد که در مازندران ماندنی نشدی؟
نساجی تیم پرهواداری است و من برای آنها آرزوی موفقیت می کنم.

اول فصل بین من و آنها اتفاقاتی افتاد که هیچ توجیهی برای من ندارد. 
اول من را خواستند بعد گفتند برو. فکر کنم اخلاقی و انسانی نبود. البته 
شاید هم به تفکر مربی تیم نمی خوردم یا بازیکن خوبی نبودم. هرچه 

که بود روزهای سختی برای من ایجاد کرد. 
*الان با عبدالله ویسی کار می کنی که یک مربی باتجربه 

است 
در مورد عبدالله ویسی هم باید بگویم که همشهری و هم زبان من 
است و واقعا از کار کردن با ایشان لذت می برم. نکته ای که در مورد 
آقای ویسی وجود دارد این است که فوتبال را سخت نمی کنند و خیلی 
ساده فوتبال بازی می کنند. این یک برگ برنده خیلی بزرگ است و 
واقعا کار کردن با ایشان خیلی خوب است و خیلی چیزها به ما اضافه 

می کند. خوشحالم که با ایشان کار می کنم. 
*زوج تو عارف رستمی هم درخشش خیلی خوبی داشته 
من کنار مهاجمان خوب و بزرگی کار کرده ام. عارف هم واقعا بازیکن 

خوب و با کیفیتی است. عارف اگر قدر خودش را بداند، فوق العاده می 
تواند بیشتر پیشرفت کند. فوق العاده پرتلاش است. نکته دیگر در مورد 
عارف اینکه 9 گل زده و من و تمام بچه ها به او کمک خواهیم کرد 
تا عنوان آقای گلی را بگیرد. امیدوارم به این گل ها یا آقای گلی اکتفا 
نکند و فکرش خیلی جلوتر و بزرگتر باشد. البته از این موضوع مهم 
تر تیم خیبر است و امیدوارم اول از همه تیم موفق باشد. ما به غیر 
از عارف، ما فرزاد محمدی را هم داریم که پس خوب و بسیار مودبی 
است. به نظرم هر تیمی نیاز دارد که یک فرزاد محمدی در جمع 

بازیکنانش داشته باشد.
*خیبرخرم آباد در 4 بازی پیاپی به پیروزی دست یافته 

است. به نظرت شانس صعود دارید؟
الان شرایط خیلی خوبی داریم. نیم فصل دوم را خیلی خوب و عالی 
شروع کردیم و ادامه داده ایم. همه با هم هستیم. تیمی هستیم که از 
نظر اخلاقی فوق العاده ایم. بازیکنان بزرگ خوبی داریم و همینطور 

جوان های مستعد که در آینده حرف های زیادی برای گفتن دارند. 
هواداران بسیار خوبی هم داریم که همواره تیم را حمایت می کنند. 
امیدوارم این روند را مدیریت، بازیکنان و کادر فنی با هم ادامه بدهیم و 

پشت هم باشیم تا با موفقیت فصل را به پایان برسانیم.
این شهر  در  بازهم  و  داشتی  انزلی شرایط خوبی  *در 
عملکرد خوبی داشتی. وقتی به انزلی برگشتی و زمین 
تختی و سکوهایش را دیدی، چه چیزهایی به ذهنت آمد؟ 
من هفت یا هشت هفت بیشتر نتوانستم برای ملوان بازی کنم. در 
تمرین مصدوم شدم و تا آخر فصل نتوانستم بازی کنم. واقعا اما در 
همان هفت هفته ای که بودم، یکی از بهترین فصل های بازی ام بود. 
واقعا با جان و دل بازی کردم و هر چه داشتم در زمین می گذاشتم. 
وقتی به زمین رفتم، خاطرات آن زمان برایم زنده شد؛ امیدوارم ملوان 

به روزهای خوبش بازگردد.
*آقای افشین شما بازیکنی بودید که سابقه حضور در تیم 

ملی هم دارید اما به هر حال یا به هر دلیل پایین تر از 
سطح انتظاری که از خود دارید، به فوتبال ادامه می دهید. 

در این مورد توضیح می دهید.
به هر حال من شاید کمی زودتر از حدی که حتی خودم انتظار داشتم، 
به تیم ملی رسیدم و در اولین بازی ملی هم گل زدم. خودم فکر می 
کردم آینده درخشانی در فوتبال ایران داشته باشم. راستش در آن اوقات 
هم همه چیز به نظرم درست می آمد و هر کاری انجام می دادم از نظر 
خودم بهترین بود. اما حالا که با تجربه تر شده ام، می توانم مسیری 
که از آن عبور کرده ام را تحلیل کنم و ببینم کجاها بدشانسی و کجاها 
تصمیمات اشتباه خودم مسیرم را عوض کرده. راستش همیشه این 
افسوس را دارم که به اندازه پتانسیلی که داشتم موفق نشدم، اما به 
هر حال خوشحالم از اینکه اسم خوبی از من در ذهن مردم باقی مانده 
است. به هر حال در فوتبال هم مثل زندگی کردن شما ممکن است 
اشتباه کنید و یک اشتباه کوچک هم ممکن است آدم را از هدفی که 
دارد، بسیار بسیار دور کند. به همین دلیل هم هست که در هر نسلی 
کمتر از 10 نفر فوق ستاره می شوند و بقیه آدم های معمولی. البته 
هر کسی در ذهن خودش آن لحظات خوب فوتبالی اش را مرور می 
کند و شاید برای خانواده اش و نزدیکانش و البته خودش فوق ستاره 
باشد. برای من به عنوان یک فوتبالیست جایی که در آن قرار گرفته ام 
هم جای شکر دارد، چون وقتی به این دو سه سال آخر فکر می کنم، 
احساسم این است که از یک سیاهچاله بیرون آمده ام وحالا خوشحالم 
دوباره شبیه کسی بازی می کنم که از من انتظار می رود. همان آرش 
افشینی که به نظر خودش باید سر از فوتبال اروپا درمی آورد. اگر می 
شد دوبار زندگی کنیم، حتما وضعیت امروز من هم فرق می کرد، اما 

خب امیدوارم از اینجا به بعدش همانطور پیش برود که فکر می کند.
*به خاطر همین سمت مدلینگ رفته بودی؟

با مدلینگ پدر من را در این فوتبال در آوردند، درحالیکه چیز خاصی 
نبود. آن یک چیز خیلی جنبی کنار فوتبالم بود اما بعدا شنیدم مربی ها 
این   ... شده  مدل  که  افشین  آرش  می گفتند  آمد  می  من  اسم  تا 
هم خاصیت فوتبال ماست. خدا نکند یک برچسب به آدم بخورد . 
به هرحال امیدوارم امروز به همه آنها اثبات شده باشد که درباره من 
اشتباه می کردند. البته من هم هنوز کاری نکردم که بخواهم پزش را 
بدهم . انشالله با این بچه ها آخر فصل به هدفمان برسیم بعدش بیشتر 

حرف می زنیم.

نشست تجلیل از نخبگان والیبال باشگاه شهرداری لنگرود برگزار 
شد.

به گزارش خزرآنلاین، شهردار لنگرود در نشست تجلیل از نخبگان 
والیبال باشگاه شهرداری لنگرود گفت: به مدیریت و عوامل اجرایی 

والیبال باشگاه شهرداری لنگرود خسته نباشید عرض میکنم.
وی با بیان اینکه از جمله اهداف بلند مدت ما در دوره مدیریتی 
اخیر ، پرورش بازیکنان والیبال در سنین پایه و ساخت یک نسل 
والیبالیست در شهرستان بوده، افزود: در سال 99 بخشی از آثار این 

حمایت ها نمایان گردید.
مهندس رجایی تلاش وافر و همدلی موجود مابین کادر فنی و 
مدیریتی تیم های باشگاه را باعث توسعه و پیشرفت این رشته در 
سالهای اخیر دانست و افزود: این موضوع می تواند الگویی برای 

سایر رشته ها نیز باشد.
ادامه مهندس منصفی، عضو شورای شهر لنگرود هم ضمن  در 
باشگاه  های  موفقیت  دیدن  گفت:  فنی  کادر  اعضای  از  تقدیر 
شورای  اعضای  برای  ای  پایه  سنین  در  بخصوص  شهرداری 

اسلامی شهر مایه خرسندی است.
وی افزود: از مدیریت و کادر فنی میخواهیم که این مسیر آموزش 

محور را با جدیت و همیّت دنبال کنند و از این بچه های با استعداد 
، غافل نشوند.

مجید صبوحی، مدیر تیم هم حمایت مهندس رجایی و اعضای 
را  باشگاه  ناپذیر مربیان  شورای اسلامی شهر و تلاش خستگی 
مهمترین عامل توسعه والیبال در رده های پایه و کسب عناوین 
توسعه  و  تکمیل  با  گفت:  و  دانست  گذشته  سال  طول  در  برتر 
ارتقای کیفی دانش فنی  و  انسانی موجود  منابع  زیرساخت ها و 
مربیان ، یقینا والیبال لنگرود و باشگاه شهرداری در سالهای آتی ،  

باز هم حرف های زیادی برای گفتن خواهد داشت.
وی افزود: توجه جدی به مبحث افزایش تراز قدی بازیکنان باشگاه 
در رده های سنی پایه و تمرکز بر روی بازیکنان قدبلند ، در دستور 

کار مربیان باشگاه قرار دارد.
در ادامه محمد صادقی ملی پوش لنگرودی والیبال کشور با تشکر 
از حمایت های شهردار لنگرود، اعضای شورای اسلامی شهر و 
رئیس هیات والیبال لنگرود، گفت: با توجه به جدیت و توان فنی 
از مربیان باشگاه شهرداری لنگرود سراغ دارم، در سال  که بنده 
های آتی بازیکنان بزرگی از لنگرود به سطح اول والیبال کشور 

معرفی می شوند.

اغلب  گفت:  گیلان  استان  والیبال  هیات  اجرایی  کمیته  رییس 
می  بازی  استان  از  خارج  در  گیلانی،  مطرح  های  والیبالیست 
کنند،  اگر مشوق های لازم برای بازگشت آنها را فراهم کنیم 

یقینا ورزش استان منفعت زیادی از وجود آنها خواهد برد.
به گزارش خط اول، حمیدرضا حسین زاده در گفتگو با خبرنگار 
امروز  به  تا  دیرباز  از  و رشت،  گیلان  والیبال  داشت:  اظهار  ما 
و  ملی  های  تیم  به  سنی  های  رده  تمام  در  زیادی  بازیکنان 
باشگاهی معتبر کشور سوپر لیگ و دسته یک )که دست کمی 
از سوپر لیگ ندارد( معرفی نموده است، مانند اسطوره والیبال 
ایران فرید آخوندزاده و بازیکنان خوش نام دیگر مثل مرتضی 
شیاری، شعیب ریحانی، امیر حسین امام پور، مرتضی صالحی، 
ورزشکاران  و  دوست  امام  فیض  مهران  حقدوست،  اشکان 
این  که  است  سالی  چند  الان  متاسفانه  ولی  دیگر.  خوشنام 
ورزشکاران در خارج شهر رشت و حتی استان مشغول فعالیت 
هستند و خیلی های دیگر هم بنا به دلایلی از ورزش حرفه ای 

خداحافظی کردند.
وی گفت: برای شهری که مردمانش عاشق ورزش هستند، این 
کشور  شهرهای  تمام  در  میشود،  محسوب  بزرگ  معضل  یک 
مشاهده می کنید شهرداری ها تیم های ورزشی در رشته های 
تیم،  یک  نه  آنهم  دارند،  والیبال  رشته  در  بخصوص  مختلف، 
لیگ  چه  سنی،  های  رده  تمام  در  والیبال  تیم  چندین  بلکه 
برتر چه دسته یک و چه زیرگروه؛ ولی متاسفانه این امر مهم 
شهرداری  مثلا  است،  نیفتاده  اتفاق  امروز  به  تا  شهر  این  در 
تبریز، شهرداری ارومیه، شهرداری زاهدان و شهرداری گنبد و 
از  میتوانند  این شهرها  ..... چگونه است که  ورامین  شهرداری 
داری  تیم  برای  شده  داده  اختصاص  ورزش  به  که  ای  بودجه 

استفاده کنند ولی رشت با این همه پتانسیل محروم میباشد.
هم  خصوصی  شرکت های  داد:  ادامه  والیبال  کارشناس  این 

چون  ندارد،  عرصه  این  در  حرکت  و  اسپانسری  برای   رمقی 
با تمام این کم  اما  از آنها وجود ندارد.  سیستمی برای حمایت 
لطفی ها که از طرف مسولین دیده میشود هنوز استعداد های 
جوان شکوفا میشوند و فقط نیاز به یک پشتوانه دارند، شخص 
اما  کنند  می  را  تلاششان  آن  اجرایی  عوامل  و  هیات  رییس 
و  شهرستان  یک  جمعی  همت  باید  مهم  این  پیشبرد  برای 
استان را پای کار اورد، همانطور که در سه سال اخیر در لیگ 
بوده  قهرمانی  مدعیان  جزو  همیشه  رشت  تیم  گیلان  والیبال 
افتخار میکنم در این چند سال اخیر به عنوان مربی و  بنده  و 
سرپرست با این تیم به قهرمانی رسیدم و همچنین برای اولین 
که یک  کنم  برگزار  رشت  در  را  ساحلی  مسابقات  توانستم  بار 

نقطه عطف در والیبال این شهر بشمار میاد.
بانوان  مورد  در  گفت:  و  کرد  اشاره  نیز  بانوان  ورزش  به  وی 
رشت هم باید تاکید کرد: پتانسیل های خوبی وجود دارد که در 
حال حاضر در لیگ های خارج از استان مشغول بازی هستند 
این نخبگان ورزشی توجه شود  به  اینها  از  بیشتر  باید خیلی  و 
کنیم.  فراهم  را  بازگشتشان  برای  لازم  های  انگیزه  بتوانیم  تا 
البته ما در همه رشته استعدادهای خیلی خوب داریم، والیبال و 
نباید از دیگر  فوتبال جزو ورزش های محبوب ما هستند ولی 
رشته ها غافل شویم. ما میتونیم با یک برنامه ریزی جامع به 
ورزش  همه  در  شهردار  و  فرماندار  و  ورزش  مدیرکل  پشتوانه 
با تجربه ها  کنار  در  از سرمایه های جوان  و  باشیم  پیشرو  ها 

استفاده کنیم.
از دکتر محسن  ویژه  پایان ضمن تشکر  در  زاده  حمید حسین 
خوشبختانه  کرد:  تاکید  گیلان،  والیبال  هئیت  رئیس  خاکزاد 
همزمان با حضور ایشان در هیات  اتفاقات خوبی در این رشته 
رخ داد که امیدوارم با ادامه این حرکات ، پویایی والیبال استان 

را بیش از گذشته شاهد باشیم.

ود: شهردار لنگر

ورش یک نسل والیبال هدف بلندمدت   تربیت و پر
ما در دوران مدیریتی بوده است

رییس کمیته اجرایی هیات والیبال استان گیلان:

ح استان  مشوق های لازم برای بازگشت ورزشکاران مطر
را فراهم کنیم

آرش افشــین : کاش می شد دوبار زندگی کنم
آمدم بیرون  از سیاهچاله 

 قهرمانی دختران 
در مسابقات  گیلان 
مجازی مهارت 

فردی  های 

در مسابقات مجازی مهارت های فردی بسکتبال که ویژه تامین اجتماعی و جامعه کارگری کشور برگزار شد، تیم بسکتبال دختران گیلان عنوان قهرمانی این مسابقات را کسب کردند.
اسامی منتخبان گیلانی به شرح ذیل است:
مقام اول چالش پرتاب پنالتی : نگار روشن 

مقام اول چالش دریبل : مهرسا میرشکار 
مقام دوم چالش شوت سه امتیازی : ساینا پارسا 

مقام دوم چالش پاس : مانا شبان پناه 
مقام چهارم بال هندینگ : درسا علیپور 

تیم گیلان به مربیگری مریم باقری در این دوره از مسابقات حضور داشت .
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ورزشــی  . اجتماعی  نامه  دوهفته 

 نیمه اول اردیبهشت 1400
 سال ششم
 شماره 33

خبر

به اندازه همه تاریخ سهمیه 
گرفتیم

بد عهدی فروشنده 
به  امتیاز لیگ سه 

داماشی ها

فرهاد نصرالله زاده با 32 سال سن بیش از یک دهه است که در سطح 
بالای مربیگری در عرصه فوتسال فعالیت دارد، بارها پیش آمده وقتی 
در کنار زمین، تیم هایش را هدایت می کرد، همگان می دیدند که به 
لحاظ سنی نه تنها از مربیان تیم مقابل کوچکتر بود بلکه از بازیکنان 

تیم رقیب نیز کم سن و سال تر بود.
اما این مربی جوان، تمام کلاس های مربیگری فوتسال را زیر نظر 
بزرگانی چون پرفسور خسوس کاندلاس اسپانیایی و ژوراندیرا دروسه 
برزیلی از مربیان تیم ملی ایران و کارلوس پایم دیگر مربی برزیلی تیم 
ملی امید و همینطور اساتیدی چون حسین شمس، شهاب الدین سفال 
منش، ناصر صالح، ابوالقاسم عارفیان، علی امینی و علیرضا رعدی که 
هر کدام برندی معتبر در فوتسال آسیا و جهان هستند، گذرانده تا به 
بالاترین مدرک معتبر مربیگری در فوتسال جهان یعنی سطح سه آسیا 

)level 3( دست یابد.
ناگفته نماند مدرک مربیگری در فوتسال به مانند فوتبال نیست که 
بلکه در  اقدام کنند،  فیفا  آسیا، جهت دریافت مدرک  از  بعد  مربیان 
داوری  و  مربیگری  های  دوره  برگزاری  به  اقدام  قاره  هر  فوتسال، 
مختص به خود می نماید و راسا اقدام به صدور مدارک معتبر مربیگری 
و داوری می کند که به ترتیب سطح یک )level 1( و سطح دو 
)level 2( اسیا نام دارد، ولی اخیرا ای اف سی با ابداع روشی نوین 
 )3 level( اقدام به برگزاری کلاس های مربیگری سطح سه آسیا
نیز کرده است تا به نوعی بالاترین مدرک مربیگری فوتسال در جهان 
لقب بگیرد و نکته جالب اینجاست فرهاد نصرالله زاده که به خاطر 
درخشش در تیم های مختلف گیلان، به دایرةالمعارف فوتسال گیلان 
نیز شهره شده است به همراه سه نفر دیگر از گیلان به عنوان یکی 
از کاندیداهای حضور در این دوره هست که نامش از سوی فدراسیون 

فوتبال صادر شده است.
البته نصرالله زاده در خصوص زمان برگزاری این کلاس گفته بود که 
این دوره بنا بود اسفند سال گذشته در ایران برگزار شود که بخاطر 
شرایط حاد کرونایی فعلا لغو شد و هنوز زمان جدیدی را برای این 

دوره اعلام نکردند.
نیز  فراز صومعه سرا  فوتسال  باشگاه  مدیرعامل  و  وی که موسس 
هست در گفتگو با خبرنگار ورزشی نشریه خط اول می گوید: کودکیم 
مصادف شده بود با قهرمانی های پیاپی تیم ملی فوتسال ایران در آسیا 
و درخشش ایران در جام های جهانی، از همین رو به این رشته علاقمند 
شدم و به صورت جدی به آن پرداختم، ولی نکته جالب اینجاست 
همیشه دوست داشتم تیم رو راهبری و ارنج کنم تا اینکه خودم بازی 

کنم به همین سبب خیلی زود در حالیکه هنوز 20 
سال هم نداشتم وارد اولین دوره مربیگری فوتسال 
شدم و پس از اخذ اولین مدرک مربیگری با دستان 
خالی اقدام به تاسیس یک باشگاه فوتسال در زادگاه 

خودم کردم، باشگاه فراز صومعه سرا.
نصرالله زاده ادامه داد: شاید به جرات می توان گفت، 
حضور این باشگاه پویایی خاصی در بین جوانان و 
نوجوانان صومعه سرایی ایجاد کرد و خیلی زودتر 
امتیاز تیم  با خرید  از آنچه فکرش را می کردیم 
فوتسال  اول  سطح  به  رشت،  شهرداری  فوتسال 
کشور راه یافتیم و هم اکنون در لیگ برتر فوتسال 

اتفاقی که در تاریخ ورزش  کشور در رده نوجوانان بازی می کنیم، 
صومعه سرا رخ نداده بود که تیمی در این رده بازی کند.

وی افزود: اما در حالیکه ما تنها نماینده استان گیلان در این رده از 
فوتسال کشور هستیم مورد بی مهری های زیادی قرار گرفتیم و مثل 

اغلب باشگاه های ورزشی با مشکلات 
مالی فراوانی دست و پنجه نرم می کنیم 
در حالیکه سال گذشته تنها ده روز قبل 
فوتسال  برتر  لیگ  مسابقات  شروع  از 
نوجوانان کشور تیم را جمع کرده بودیم 
اما به هر شکل ممکن با کمک گرفتن 
از والدین بازیکنان، با کمک گرفتن از 
مردم خوب صومعه سرا و حتی فروش 
استان  سهمیه  توانستیم  خودم  ماشین 
شهرداری  البته  کنیم  حفظ  را  گیلان 
صومعه سرا نیز حدود 5 میلیون تومان 
از هزینه هشتاد میلیون تومانی مسابقات سال گذشته را تقبل کرده بود، 
اما درحالیکه مسابقات امسال بناست مرداد ماه یعنی حدود سه ماه دیگر 
آغاز شود ما هنوز هیچ اسپانسری برای خود متصور نیستیم و به شدت 
بدنیال جذب یک حامی برای جوانان این شهر هستیم جوانانی که تمام 

عشقشان فوتسال و ورزش است و هیچ چشم داشت دیگری جز اینکه 
به محل مسابقات برسند و شبی را سر کنند، ندارند.

این مربی جوان فوتسال ادامه داد: باتوجه به اینکه مسابقات در رده 
های مختلف در فوتسال در فصول مختلف برگزار می شود، امکان 
اینکه علاوه بر فراز، مربیگری تیم دیگری را نیز برعهده بگیرم، وجود 
دارد، از همین رو پیشتر شش سال با تیم شهرداری رشت در لیگ 
های برتر جوانان و امید کشور مربیگری کردم و خوش درخشیدیم؛ 
با تیم ستارگان صومعه سرا هم بدون باخت در یک لیگ فرسایشی 
توانستیم قهرمان استان گیلان شویم که یک رکورد به حساب می اید 
و لقب تئورسین فوتسال گیلان را از همین جا به من دادند و باتوجه 
به اینکه یکی از معتبرترین مدرک مربیگری فوتسال آسیا را دارم به 
عنوان استعدادیاب تیم ملی در غرب گیلان نیز مشغول فعالیت بودم. 
هم اکنون نیز به عنوان کمک مربی در تیم لاهیگ لاهیجان حضور 
دارم که در لیگ دو بزرگسالان فوتسال ایران حضور دارد، به هر حال 
لیگ بزرگسالان بود و بعد از سالها حضور در رده های مختلف پایه، 
دوست داشتم در این چالش نیز حضور پیدا کنم و خودم را محک بزنم 
که خوشبختانه در نیم فصل اول این رقابت ها که در قم برگزار شد، 
توانستیم در صدر جدول بایستیم و بناست در نیم فصل دوم که از 
همین 28 اردیبهشت ماه  به میزبانی لاهیجان برگزار می شود با اقتدار 
صدر جدول را حفظ کنیم و برای نخستین بار در تاریخ ورزش لاهیجان 
تیمی در لیگ دسته اول فوتسال کشور داشته باشند، این مهم به مدد 
حمایت مالی شرکت نادی برای اولین بار در لاهیجان رقم خواهد خورد 
که تیمی از گیلان در لیگ دسته اول فوتسال بزرگسالان کشور حضور 

داشته باشد.
وی در پایان اظهار امیدواری کرد: همانگونه که در لاهیجان، صنایع به 
داد ورزش این شهر رسیدند، انتظار داریم در صومعه سرا نیز این اتفاق 
میمون بیفتد، با همراهی مسئولین سیاسی و اجرایی این شهر، حامی 
مالی خوبی برای فراز صومعه سرا و جوانان خوب این شهر پیدا شود 
چراکه همه ما در قبال به انحراف کشیده شدن حتی یک نفر در این 

شهر مقصریم.
نگارنده نیز امیدوار است همانطور که یک جوان 32 ساله این حس 
مسئولیت پذیری را در قبال جوانان شهرش داشت که حتی اقدام به 
فروش ماشین خود نیز کرده است، مدیران این شهر اعم از نماینده 
و فرماندار و امام جمعه نیز مسئولیت پذیر باشند و فرزندان خود را 

فراموش نکنند.

پیگیری فدراسیون و پیروزی در پرونده علی جهانبخش مبلغی در حدود 
16 میلیارد تومان را به فوتبال ایران تزریق خواهد کرد اما تیمی که او را 

پرورش داده وجود خارجی ندارد!
به گزارش ورزش سه ، داماش گیلان این روزها نامش دوباره بر سر 
زبان ها جاری شده است. نبودنی که بیشتر از همه ی بودن ها دارد 
عرض اندام می کند و خبر ساز است. از یک سو صحبت از دریافت حق 
رشد بیش از نیم میلیون یورویی علی رضا جهانبخش از تیم لیگ برتری 
انگلستان به گوش رسیده و از طرفی پس از بازپس گیری امتیاز لیگ 
یکی داماش و بی امتیاز شدن این تیم خبر رسیده که اداره کل ورزش 
و جوانان گیلان دو پروانه با نام داماش صادر کرده تا سرگیجه خبری 

پیرامون داماش را کامل کند.
داماش از ابتدای تاسیسش به عنوان یک تیم فوتبال با جنجال و حاشیه 
بنا گذاشته شد و تو گویی قرار است تا همیشه این حواشی دامنگیرش 

باشد، حتی وقتی که شاید نباشد.
آغاز کار شرکت ورزشی داماش ایرانیان

در اواسط سال 8۷ بود که تیم رویایی پگاه گیلان پس از ماندگاری در 
فصل قبل و حضور در فینال جنجالی جام حذفی، پس از گذشت چند 
هفته از لیگ برتر هفتم به ناگهان امتیاز خود را به مجموعه هولدینگ 
امیرمنصور آریا واگذار کرد تا پس از حدود 6 سال حضور در فوتبال 

عطای تیمداری کردن را به لقایش ببخشد.
هولدینگ امیرمنصورآریا برای تیم داری شرکتی ثبت کرد به نام داماش 
ایرانیان به شماره ثبت 2۷595۷ و شناسه ملی 101030992210 تا 
بدین ترتیب تمامی تیم های ورزشی اش را در این مجموعه سازمان 

دهد.
در این شرکت نام امیر عابدینی به عنوان مدیرعامل و عضو هیات 
مدیره، مه آفرید امیرخسروی به نمایندگی از شرکت توسعه سرمایه 
بهزاد  بهداد  و  مدیره  هیات  رییس  عنوان  به  امیرمنصورآریا  گذاری 
کوتنایی به عنوان نایب رییس هیات مدیره ثبت شده است و نخستین 
آدرس ثبت شده باشگاه در رشت خیابان حاجی آباد خیابان سپهبد 
ساختمان داماش ذکر شده که همچنان این ساختمان به نام داماش در 

اختیار کارخانه آب معدنی این شرکت است.
این مجموعه در رشته های مختلف ورزشی از جمله فوتبال، فوتسال، 
شنا و بسکتبال تیم داری کرد که البته مهمترین بخش ورزش اش 
به واسطه حضور معروف ترین مدیر فوتبال ایران بر روی فوتبال بود 
که چهار تیم داماش گیلان، داماش تهران، داماش درود و استقلال 

خوزستان تیم های حرفه ای این مجموعه بود.
داماش درود و استقلال خوزستان

داماش درود پس از یک سال حضور در لیگ برتر و سقوط در سال 
دوم با به وجود آمدن مسائلی منحل و از جغرافیای فوتبال حذف شد.

جالب اینکه سرنوشت استقلال خوزستان درست برعکس بود و این تیم 
در سال افشای اختلاس به لیگ برتر صعود کرد و دو سال بعد با حمایت 
مدیران خوزستانی و دارایی های برجای مانده از هولدینگ آریا، قهرمان 
ایران شد و این روزها علی رغم سقوط به لیگ دسته اول همچنان با 

ادامه حمایت گروه ملی فولاد و بانک ملی به تیمداری ادامه می دهد.
اما سرنوشت داماش تهران و گیلان که اتفاقا دو تیمی هستند که 

جهانبخش در آنها رشد کرده بسیار متفاوت و تراژیک است.
داماش تهران

بود،  برادرزاده های عابدینی  برعهده  تهران که مدیریت آن  داماش 
پس از به وجود آمدن مشکلات هولدینگ آریا در همان سال 90 به 
پارسه تغییر نام داد و مالکیتش تغییر کرد. پارسه نام موسسه ای بود که 
در زمان مدیرعاملی عابدینی در پرسپولیس در بخش کمک آموزشی 
تحصیلات تکمیلی و دکترا تاسیس شده بود و فعالیت می کرد. با خارج 
شدن داماش و تغییر نامش به پارسه در واقع داماش تهران منحل و 

جای خود را به تیمی دیگر با مجموعه مالکیتی متفاوت داد و این به 
معنی پایان باشگاه داماش تهرانی بود که یکی از زیر مجموعه های 
هولدینگ آریا قرار داشت و در رده پایه علی رضا جهانبخش یکی دو 

فصل آنجا عضویت داشت.
در سال 93 فردی به نام عباس علیزاده پارسه را خرید و نامش را به 
داماش پارسه تغییر داد و در نهایت تعجب لوگوی داماش گیلانیان که 
حاجی پور آن را تاسیس کرده را برای خودش برگزید، اما تیمی که 
امروز با نام داماش پارسه در زیر گروه دسته سوم حضور دارد و به مرحله 
یک شانزدهم جام حذفی راه پیدا کرده، هیچ ارتباط حقوقی با مجموعه 

هولدینگ امیر منصور آریا پیدا نمی کند.
از داماش گیلان تا شهرباران تهران! 

اما ماجرای داماش گیلان که اصلی ترین تیم از زیر مجموعه ی شرکت 
باشگاه ورزشی داماش ایرانیان بود بسیار پیچیده تر و پر ابهام تر از سایر 
اعضای خانواده است. این تیم درست سالی که به لیگ برتر صعود کرد 
در روز مسابقه این تیم برابر استقلال تهران در تابستان 90 ماجرای 
اختلاس مجموعه مه آفرید علنی شد و در تمام مدت حضور سه ساله 

این تیم در لیگ برتر شرایط اسفناک مالی بر این مجموعه حاکم بود.
بهار سال 93،  اول در  به دسته  برتر  لیگ  از  از سقوط داماش  پس 
مدیرعامل و مرد همه کاره داماش پای خود را در یک کفش کرد که 
سهمیه این تیم را به تهران خواهم برد و پس از اینکه با مقاومت نیروی 
بومی این تیم و هواداران داماش روبرو شد با بی میلی اجازه شرکت در 
لیگ دسته اول را داد تا در پایان فصل این تیم به صورت ناپلئونی در 

دسته اول حفظ شود.
اما ماجرای اصلی در دومین فصل حضور داماش در لیگ دسته اول در 
مرداد سال 94 شروع شد که امیر عابدینی به دلیل بدهی های این تیم و 
رای کسر امتیازی که از سوی فیفا در صورت عدم پرداخت آن بدهی ها 
صادر شده بود داماش گیلان را به شهرباران تغییر نام داد و از مجموعه 
شرکت داماش ایرانیان خارج و به مجموعه آهن و فولاد لوشان یکی 
دیگر از شرکت های اقماری هولدینگ آریا انتقال داد و مدیرعاملی این 

تیم جدید به علی محمودی سپرده شد.
داماش همان سال به لیگ دسته دوم سقوط کرد و عابدینی با روابط 
خوبی که با رییس هیات فوتبال گیلان داشت به راحتی مجوز خروج از 
استان این تیم را گرفت و تیم شهرباران را به فردی به نام جواد تارپور 

به مبلغ 600 میلیون تومان واگذار کرد، بدون اینکه تکلیف بدهی های 
همان یک سال حضور شهرباران در لیگ دسته اول مشخص شود و 
نکته جالب این بود که با نفوذ عابدینی شهرباران یک هفته پس از 
آغاز لیگ دسته دوم به جدول بازی های اضافه شد تا گروه نخست 
لیگ دسته دوم در بین سه گروه تنها گروهی باشد که 13 تیم در آن 

حضور دارد.
اما در نهایت عدم پرداخت بدهی های پیشین و اعمال کسر 6 امتیاز و 
عدم شرکت در 2 مسابقه لیگ دسته دوم دست به دست هم داد تا این 
تیم که به صورت غیر رسمی از شهر باران به شهرتهران! تغییر نام داده 
بود به دو رده پایین تر )زیر گروه لیگ سه( سقوط کند و در نهایت با 

عدم شرکت برای همیشه از فوتبال ایران محو شود.
داماش گیلانیان حاجی پور

پس از سقوط داماش )شهرباران( به لیگ دسته دوم، اسماعیل حاجی 
پور عضو شورای شهر رشت در تابستان سال 95 با خرید امتیاز رهپویان 
رضوانشهر در لیگ دسته دوم، آن را به رشت آورد و با گرفتن پروانه، آن 
را به داماش گیلانیان تغییر نام داد. این تیم سه سال در لیگ دسته دوم 
حضور پیدا کرد و تا فینال جام حذفی هم رفت و در آن بازی جنجالی 
برابر پرسپولیس تهران با یک گل شکست خورد اما از صعود به لیگ 

دسته اول ناکام ماند.
حاجی پور مالک این تیم به سبب قولی که به هواداران تیمش داده بود 
امتیاز شرکت در لیگ دسته اول کارون اروند خرمشهر را خریداری کرد 
تا در فصل 98-99 این تیم لیگی یکی شود و با حضور در کمرکش 
جدول سهمیه اش را حفظ کند اما در نهایت تعجب به دلیل عدم 
پرداخت رقم قرارداد به مالک اروند خرمشهر از سوی طرف رشتی 
ابتدای فصل جاری امتیاز لیگ یکی این تیم بازپس گرفته شود و 
تعجب آورتر اینکه به دلیل عدم شرکت اروند خرمشهر در لیگ دو 
فصل گذشته امتیاز لیگ دویی داماش گیلانیان هم باطل شد تا امسال 
این تیم در هیچ رده از لیگ فوتبال ایران جایی نداشته باشد و از این 
تیم تنها پروانه ای به نام داماش گیلانیان باقی بماند که در میز کار 

مالکش خاک بخورد.
با آنچه که گفته و علی رغم اینکه هواداران دو آتشه داماش این تیم 
را از لحاظ معنوی برای خود جایگزین داماش اصلی کرده بودند و با 
بردهایش به آسمان می رفتند و با باخت هایش می گریستند، اما این 

باشگاه از لحاظ حقوقی هیچ ربطی به مجموعه داماش اصلی نداشته و 
تنها نام )داماش( را از آنها الهام گرفته بود.

داماش رشت، داماش نوین گیلان و ...
حالا در این وانفسا خبر می رسد که اداره کل ورزش و جوانان گیلان از 
این همه سرگیجه خبری درس نگرفته و تا امروز پروانه دو داماش به نام 
های داماش رشت و داماش نوین گیلان را هم صادر کرده تا به قول 
معروف قوز بالا قوز شود. آنطور که گفته می شود مجوز داماش رشت 
به نام سیامک فراهانی، محمد مختاری و افشین چاووشی از بازیکنان 
سابق این تیم صادر شده و پروانه داماش نوین گیلان به نام خانواده 
اکبری از طرفداران قدیمی این تیم است که مدیرعامل سابق شهرداری 

فومن هم آنها را همراهی می کند.
اما نکته مهم این است که هر دوی این داماش ها فقط پروانه دارند و 
تا لحظه نگارش این گزارش امتیاز شرکت در مسابقات هیچ رده ای 
توسط این دو گروه خریداری نشده و این شبهه به وجود می آید که 
نکند انگیزه اصلی چیز دیگری باشد و باید دید که اداره کل ورزش و 
جوانان و هیات فوتبال گیلان که معمولا چند قدم از اتفاقات فوتبال 
استان عقب تر هستند عکس العملی در ارتباط با این مسایل نشان می 

دهند یا خیر؟
علی رضا جهانبخش و پرداختی هایش به ایران!

علی رضا جهانبخش در همان سه سالی که به داماش آمد و رشد کرد و 
ستاره شد که این تیم در لیگ برتر حضور داشت و مشکلات وحشتناک 
مالی را در کنار خود داشت و در نهایت امیر عابدینی با تیزهوشی به جای 
فروختن علی رضا به تیم های داخلی با یک قرارداد ارزان تر اما آینده دار 
به نایمخن هلند ترانسفر کرد. از حضور دو ساله جهانخش در نایمخن 
حدود 200 هزار یورو به داماش و عابدینی رسید تا هزینه تیمداری این 
تیم تامین شود و البته در سال 93 به دلیل حضور جهانبخش در جام 
جهانی 2014 برزیل نیز 2۷ هزار دلار از سوی فیفا به باشگاه داماش 

تعلق پیدا کرد.
ماجرا اما اینجا تمام نشد و طبق بندی که عابدینی در قرارداد گذاشته 
بود از انتقال این بازیکن گیلانی به الکمار هلند نیز بازهم حدود 2 
میلیارد تومان بر مبنای قیمت ارز 94 به طرف ایرانی تعلق گرفت که 
اتفاقا تکلیف اینکه دریافت کننده این مبلغ چه کسی بود تا این لحظه 

هرگز مشخص نشده است.

ملی  تیم  گیلانی  کای  کاراته  بهمنیار  سارا 
رقابت  در  حضور  جواز   -50 وزن  در  کشورمان 
با  آورد.  بدست  را  توکیو   2020 المپیک  های 
سهمیه  اولین  واقع  در  که  سهمیه،  این  کسب 
بانوان ورزشکار گیلانی در ادوار المپیک هست، 
تعداد سهمیه گیلان در مهمترین آوردگاه ورزشی 
جهان برای نخستین بار در تاریخ ورزش گیلان 
به عدد سه رسیده است و نکته جالب اینجاست 
محمد  و  کار  تکواندو  پور  هادی  آرمین  از  پس 
کا،  کاراته  یار  بهمن  سارا  و  شمشیرباز  رهبری 
این امیدواری می رود با درخشش نازنین ملایی 
سهمیه  رو،  پیش  انتخابی  مسابقات  در  قایقران 
 گیلان در المپیک پیش رو به عدد چهار هم برسد. 
از  پیش  که  بهمنیار  سارا  اول،  خط  گزارش  به 
قطعی  تقریبا  اش  سهمیه  کرونا  پاندمی  شیوع 
المپیک  برگزاری  زمان  تغییر  با  اما  بود  شده 
مسابقات  در  تغییراتی  با   ،2021 به  ژاپن   2020
گزینشی همراه بودیم و این ورزشکار اهل آستانه 
مسابقات  در  دیگر  یکبار  شد  مجبور  اشرفیه 
هفته  رو  همین  از  نماید،  شرکت  گزینشی 
در  حضور  با  و  شد  پرتغال  لیسبون  عازم  پیش 
پیروزی   ،2021 لیسبون  وان  کاراته  مسابقات 
 های شگفت اوری را در مقابل رقبا بدست آورد.

به  اسپانیا  از  مورالس  برابر  نخست  روز  در  وی 
برتری 3 بر یک دست یافت، سپس در دور دوم 
با نتیجه 2 بر یک برابر جونا تسوکی از فیلیپین 
به  کا  کاراته  این  راهیابی  با  اما  خورد  شکست 
فینال وزن 50-، بهمنیار در جدول شانس مجدد 
در جدول  کشورمان  کاراته  نماینده  گرفت.  قرار 
برتری  به  کلمبیا  از  کالگو  مقابل  مجدد  شانس 
4 بر یک دست یافت تا در دور بعدی با کاراته 
نیز  مبارزه  این  در  او  شود.  روبرو  مصر  از  کایی 
تا  داد  بر صفر شکست  دو  نتیجه  با  را  حریفش 
الکساندرا  برابر  تا  شود  بندی  رده  دیدار  راهی 
طبق  برود.  تاتامی  روی  به  فرانسه  از  ریچی 
فینال  بندی و  برنامه اعلام شده دیدارهای رده 
 روز یکشنبه  12 اردیبهشت ماه برگزار می شود.

ها  رقابت  این  در  بهمنیار  رقیب  ترین  نزدیک 
اولین  همان  در  که  بود  اتریش  از  بتینا  پلانک 
شکست  مجارستانی  حریف  برابر  اش  مبارزه 
رقابت  دور  از  امتیاز   30 تنها  کسب  با  و  خورد 
در  اتریشی  کای  کاراته  این  رفت.  کنار  ها 
کسب  به  موفق   2019 اروپا  قهرمانی  مسابقات 
مدال نقره و 690 امتیاز شده بود. او در صورتی 
مدال  به   2021 اروپا  قهرمانی  مسابقات  در  که 
طلا )کسب 990 به جای 690 امتیاز ( نیز برسد، 
ندارد. المپیک  به  رسیدن  برای  شانسی   بازهم 

وان  کاراته  مسابقات  از  پیش  بهمنیار  امتیازات 
اتریشی  بتینا  پلانک  و  بود   564۷ لیسبون 
ایران  بانوان  کاراته  تیم  داشت.  امتیاز   519۷
المپیک توسط حمیده  این یک سهمیه  از  پیش 
 عباسعلی در وزن 68+ کیلوگرم بدست آورده بود.

اما همانطور که گفتیم گیلان که در هیچ دوره 
تاریخی بیش از یک یا دو سهمیه کسب نکرده 
بود، تا اینجای کار سه سهمیه برای المپیک توکیو 
کسب کرده است، سه سهمیه ای که باتوجه به 
حضور محمد رهبری در هر دو قسمت انفرادی 
 و تیمی امکان دریافت چهار مدال نیز وجود دارد.

کشورمان  شایسته  قایقران  ملایی  نازنین  حتی 
با  تا  دارد  حضور  ژاپن  در  اکنون  هم  نیز 
قاره  المپیک  انتخابی  مسابقات  در  شرکت 
می  برگزار  ماه  اردبیهشت   1۷ تا   15 که  آسیا 
سنگین وزن  تک نفره  روئینگ  در  بتواند  شود 
در  گیلان  سهمیه  چهارمین  بدرخشد  بانوان 
المپیک را بدست آورد تا مریم بخشی مدیرکل 
بی  رکورد  گیلان  استان  جوانان  و  ورزش 
نماید. ثبت  خود  نام  به  را  گیلان  ورزش   نظیر 

و  آمادگی  اینجاست،  ماجرا  این  مهم  نکته 
گیلانی  ورزشکاران  بدنی  بالای  شرایط  
می  حتی  که  بالاست  آنقدر  المپیک  در  حاضر 
بعد  بالاخره  تا  داشت  آنها  از  مدال  انتظار  توان 
توسط  المپیک  مدال  کسب  از  که  قرن  نیم 
گیلانی  یک  بالاخره  گذرد  می  نامجو  محمود 
بیاورد ارمغان  به  برایمامن  المپیک   مدال 

ناگفته نماند نشریه خط اول حدود دو سال پیش 
کسب این سهمیه را محتمل دانشت و از برآورده 
رونمایی  توکیو  المپیک  در  مدال  آرزوی  شدن 

کرد.

فراز صومعه سرا تیمی پر امید اما بی پناه
آسیا ترین مربیان فوتسال  از جوان  برای یکی  برازنده  لقبی  ــال گیلان  ــین فوتس تئورس

انجام قرعه کشی مرحله دوم لیگ سه و عدم حضور نام داماش در بین تیم های شرکت کننده، موجب ایجاد علامت سوال 
و نگرانی هواداران داماش شد. جهت دستیابی به پاسخ سوالات و اطلاع از چگونگی شرایط انتقال امتیاز به سراغ کاپیتان 

داماش رفتیم که در ماه های اخیر پیگیر احیای داماش و خرید سهمیه بود.
محمد مختاری در گفتگو با خبرنگار وارش اسپرت گیلان گفت: بعد از آنکه توانستیم مجوز فعالیت برای باشگاه داماش را 
از اداره کل ورزش و جوانان گیلان اخذ کنیم به سراغ خرید امتیاز مرحله دوم لیگ سه رفتیم که پس از مذاکرات فراوان 
با یک تیم تهرانی جهت خرید امتیاز به توافق رسیدیم.=وی ادامه داد: در نتیجه قرارداد امضا کردیم و پیش پرداختی هم 

واریز شد تا بعد از طی شدن بروکراسی اداری جهت کسب مجوز خروج امتیاز از استان مبلغ چک ارائه شده پرداخت شود.
مختاری با اشاره به طولانی شدن این پروسه خرید امتیاز اظهار داشت: متاسفانه فروشنده با وجود دریافت پیش قرارداد، هر 
روز با بهانه تراشی انتقال امتیاز را به عقب موکول کرده است در صورتی که بابت پرداخت مبلغ توافق شده هیچ مشکلی 

نداریم.کاپیتان داماش خاطرنشان کرد: اما اعضای تیم نگران نباشند، حتی اگر نتوانیم جواز حضور در لیگ سه را کسب 
کنیم، در صحبتی که با جناب آقای نصیری داشتیم ایشان حمایت کامل و پشتیبانی خود از تیم را اعلام کردند و در یکی دو 
روز آینده با اعضای تیم قرارداد بسته خواهد شد و تمرینات آماده سازی تیم برای آینده مطمئنا با قدرت ادامه خواهد داشت 
و حتی شاید این موضوع در فصل آتی منجر به اتفاقات بهتری برای فوتبال رشت و باشگاه داماش شود، زیرا دیگر فرصت 

لازم را داریم تا با رایزنی و همراهی مسئولان استانی برای فصل آتی جواز حضور داماش در لیگ بالاتری را کسب کنیم.
مختاری گفت: هنوز به طور قطع این اتفاق رخ نداده است و مذاکرات ادامه دارد تا بتوانیم فروشنده را مجاب به پایبندی به 
قرارداد کنیم اما هر اتفاقی که بیافتد این مجموعه از آقای نصیری گرفته تا کادرفنی، بازیکنان و تدارکات محکم پای کار 
ایستاده ایم تا داماش را به جایگاه واقعی خودش بازگردانیم و با وجود همه شیطنت هایی که در ماه های اخیر شاهدش بودیم 
اما دلسرد نشدیم چون اعتقاد مجموعه این است که اگر کاری را شروع کردیم امروز یا فردا، دیر یا زود باید به پایان برسانیم.

16 میلیارد جهانبخش و 
یک ابهام بسیار بزرگ
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دوهفته نامه  اجتماعی . ورزشی

مهندس علی اوسط اکبری مقدم در مراسمی با حضور مشاور رییس جمهور و دبیر 
شورایعالی مناطق آزاد کشور، استاندار گیلان، امام جمعه شهرستان بندرانزلی، رییس 
و اعضای مجمع نمایندگان استان گیلان در مجلس شورای اسلامی بعنوان هفتمین 

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی معرفی شد.
پنجم  یکشنبه  روز  که عصر  مراسم  این  در  گیلان  استاندار  اول،  گزارش خط  به 
اردیبهشت ماه برگزار شد، با تاکید بر ضرورت رشد و توسعه سرمایه گذاری در منطقه 
آزاد انزلی با استقرار صنایع تبدیلی و فناورانه گفت : مناطق آزاد از جمله انزلی در راستای 
تحقق اهداف و برنامه های دولت به ویژه در شرایط جنگ اقتصادی کنونی می توانند 

در عرصه تولید، اشتغال و توسعه نقش موثری داشته باشند.
ارسلان زارع گفت : این مهم در سایه برنامه ریزی و تلاش مستمر و تلاش همه 
بخش ها محقق می شود و تا کنون هم اقدامات خوب و تلاش ها و خدمات شایسته 
ای در دوره مدیران عامل قبلی منطقه انجام شده که قابل تقدیر است. وی بر ضرورت 
و اهتمام بیشتر در رونق تجاری و اقتصادی بندر کاسپین تاکید و تصریح کرد: احداث 
سردخانه ها، انبارهای سرپوشیده و تکمیل طرح های نیمه تمام در این بندر می تواند در 

افزایش توان تولید منطقه تاثیرگذار باشد.
زارع از جمله انتظارات از منطقه آزاد انزلی و هیات مدیره آن را تکمیل راه آهن رشت- 
کاسپین عنوان و خاطر نشان کرد: این پروژه باید در دولت تدبیر و امید تکمیل شود و 
بنادر کاسپین و انزلی ظرفیتی ارزشمندی محسوب می شوند که باید با هم افزایی و 

ایجاد رقابتی سالم زمینه توسعه آنها را فراهم کنیم.
وی اظهار داشت : تبیین شعار سال و ابلاغ و تحقق آن قطعا عزمی همگانی می طلبد 
که در همه بخش های تولید و ارتقاء توان اقتصادی، بخش خصوصی و تکریم بیشتر 

سرمایه گذاران می تواند نمود یابد.
زارع افزود : اگر چه به جهت شرایط فعلی کشور و دنیا و بحران ناشی از کرونا آسیب های 
جدی به صنعت گردشگری وارد شده است اما امیدواریم در آینده ای نزدیک با اجرای 
واکسیناسیون این صنعت جان دوباره بگیرد. گردشگری تکمیل کننده تولید و تجارت 
است و برای رونق بخشی ارزش افزوده باید به آن اهتمام جدی شود. وی همچنین 
خواستار تسریع و شتاب در تکمیل و اجرای شهرک شماره سه منطقه آزاد انزلی شد و 
گفت :ایجاد واحدهای صنایع تبدیلی و شرکت های دانش بنیان در گیلان گامی موثر 

در رونق اقتصادی منطقه  است.  

دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی و ویژه اقتصادی کشور 
نیز با بیان اینکه عملکرد دولت در مناطق آزاد با همه فشارهای 
اقتصادی و تحریم قابل دفاع و مناسب بوده است، افزود: از سال 
92 تا 98 بیش از 85 هزار میلیارد تومان پروژه در مناطق آزاد کشور 
افتتاح شد. حمیدرضا مومنی در آیین معارفه مدیرعامل جدید منطقه 
آزاد انزلی؛ سهم دولت را از پروژه های افتتاح شده طی سالهای 92 
تا 98  رقمی معادل 2 درصد عنوان کرد و گفت: 98 درصد سرمایه 
گذاری ها در مناطق آزاد سهم بخش خصوصی بوده است و این به 

مفهوم فراهم کردن فرصت مناسب برای سرمایه گذاران می باشد.
وی تصریح کرد: در شرایطی که انتظارات فراوانی از مناطق آزاد 
وجود دارد ما باید تا لحظه آخر مسئولیت با قدرت به کار خود ادامه 
دهیم و در راستای بهبود فضا و شرایط فعالیت بخش خصوصی و 
خدمت رسانی به مردم تلاش کنیم. وی با اشاره به نامگذاری امسال 
از سوی مقام معظم رهبری با عنوان »تولید و پشتیبانی و مانع زدایی 
ها« بیان کرد: در مناطق آزاد چالش های و موانع جدی شناسایی شده 
و راهکارهایی برای مرتفع کردن آنها اتخاذ کردیم و در این راستا 
دبیرخانه مناطق آزاد به ماموریت اصلی خود برگشته تا به عنوان یک 

تسهیل کننده و مشاور عمل نماید.
مومنی خاطر نشان ساخت : از جمله مشکلات ما در پشتیبانی ها تامین منابع است زیرا 
مناطق آزاد به هیچ عنوان درآمد پایداری ندارند و یکی از نقاط آسیب پذیر ما همین 
بخش است که بدین منظور در بازارهای سرمایه اقدامات اساسی انجام شده و ظرف 
سه ماه آینده در بحث تامین منابع مالی برای این مناطق  انجام می شود. وی در ادامه 
از تزریق سه هزار میلیارد تومان منابع به منطقه آزاد کیش و  200 میلیارد تومان به 
منطقه آزاد قشم از طریق بازار سرمایه خبر داد و افزود : به جهت ظرفیت خوبی که 

در بندر انزلی وجود دارد این سرمایه گذاری در منطقه آزاد انزلی نیز انجام خواهد شد.
وی با بیان اینکه در بخش مانع زدایی ها هم  بیش از 180 مورد از مشکلات در 
دستگاه های مختلف و قوای مقننه و قضاییه وجود دارد، عنوان کرد : مناطق آزاد فرا 
بخشی هستند و مشکلات آنها فقط توسط یک بخش قابل حل نیست و باید سه قوه 
کمک کنند این مشکلات برطرف شود. مومنی اضافه کرد: سهم منطقه آزاد انزلی باید 

در تجارت خزر بالا رود و بر مدار سهم خواهی عمل کند،  تکیه بر اقتصاد دریا محور، 
راه نجات مناطق آزادی چون انزلی است.

وی با تاکید بر اینکه اصلاح ساختار مالی و نیروی انسانی ضرورتی جدی برای تحول 
در مناطق آزاد است،  افزود: ما مجری نیستیم و ناظر بر عملکردها هستیم و در واقع 
بخش خصوصی باید کار را انجام دهد و مناطق آزاد باید به ماموریت اصلی خود 
برگردند و برنامه ها را درست تدوین، مصوب و اجرا کنند. دبیر شورای عالی مناطق آزاد  
ادامه داد : باید دنبال منابع پایدار بوده و منابع جدید را شناسایی کنیم. شفاف سازی را در 

راس امور قرار دهیم چرا که ما حیاط خلوت هیچکس نیستیم.
وی تاکید کرد : اگر بدانید به چه کسی و با چه شرایطی پول داده اید و پول در مجاری 
خود هزینه شده باشد نباید بترسید. قرارداد را در سایت قرار دهید و شفاف سازی را در 
راس امور قرار داده و به سمت سیستمی شدن حرکت کنید. وی حفظ کرامت ارباب 
رجوع و حفظ حرمت سرمایه گذار را در تسریع امور آنها دانست وگفت: با همکاری همه، 

تدبیر، خرد جمعی آینده خوبی برای مناطق آزاد پیش بینی می کنیم.

اما مهندس علی اوسط اکبری مقدم، رییس هیأت مدیره و 
مدیرعامل جدید سازمان منطقه آزاد انزلی نیز در این مراسم، 
با اشاره به اینکه این منطقه می تواند به عنوان یک شتاب 
دهنده استراتژیک در بحث اقتصاد ملی و استانی به ایفای 
نقش بپردازد، اظهار داشت: تأکید رییس جمهور مبنی بر 
اتمام تکمیل خطوط ریلی و اتصال آن به بنادر منطقه آزاد 
انزلی مبین این مسئله بسیار مهم اقتصادی و تجاری در 

ارتباط با منطقه آزاد انزلی است.
وی با بیان اینکه با احترام به همه نگاه ها و تفکرات سیاسی 
تنها و تنها و با اتکا به خداوند منان و حمایت از سرمایه 
گذاران و کارآفرینان و تکیه بر توان فنی و تعهد در اخلاق 
مداری پرسنل سازمان که از سرمایه های گرانقدری سازمان 
هستند در این سازمان حضور پیدا کردم، افزود: به عنوان 
یک کارمند و فرزندی از این استان متعهد به انجام وظیفه و 
مسئولیت خود می باشم و برهمین اساس در دوران خدمت 
خود تلاش کردم که فقط یک کلید واژه در حوزه فعالیتی 
هم به عنوان محور اصلی برنامه ها باشد و آن هم کار است 
و هیچ تفکر و نگاه جانبی دیگری نمی تواند مانع از پرداختن اینجانب به امورات اصلی 

در حوزه کاری شود .
مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی به ارائه تحلیلی از اوضاع کلی اقتصادی ایران 
پرداخت و صبر ملت صبور ایران را عامل پشت سر گذاشت تحریم های اقتصادی 
ارزیابی کرد و افزود:منطقه آزاد انزلی به عنوان یکی از بنگاه های اقتصادی کشورمان 
با تکیه بر فعالیت های بخش خصوصی و سرمایه گذاری های انجام شده و اعمال 
سیاست های دقیق و همسو با شعار پشتیبانی ها و مانع زدایی ها تلاش خواهد کرد تا 

مسیر سخت را به خوبی و با آرامش پشت سر گذارد.
رییس هیأت مدیره سازمان با تصریح براینکه من متعهد می گردم که همه با هم و 
در کنار هم و با کمک نیروهای این سازمان در راستای اهداف مشخص شده از سوی 
مقام معظم رهبری و دولت تدبیر و امید گام برداریم، گفت: این همکاری و همراهی و 

تعهد به منظور ارتقای شاخص های اقتصاد مقاومتی است.

شهردار رشت از اجرایی شدن طرح ساماندهی لندفیل سراوان با حمایت دستگاه قضایی 
خبر داد و گفت: طبق برآوردهای اولیه، برای اجرای طرح بهسازی دفن زباله در سایت 

سراوان حدود 60 میلیارد تومان نیاز است.
سید محمد احمدی شهردار رشت روز شنبه 28 فروردین به همراه رئیس کل دادگستری، 
معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری گیلان، برخی از مدیران دستگاه های 
اجرایی شامل منابع طبیعی، محیط زیست، مدیرکل امور شهری و شوراهای استانداری و 
جمعی از مدیران شهری از سایت سراوان بازدید کرد و در حاشیه این بازدید اظهار داشت: 

طرح ساماندهی لندفیل سراوان بزودی اجرایی می شود.
شهردار رشت مهم ترین مشکل سایت سراوان را معضل شیرابه دانست و با بیان اینکه 
شیرابه  آسیب هایی جدی به رودخانه ها وارد کرده است عنوان کرد: بنا داریم با فراهم 
آوردن زیرساخت های لازم و با تعبیه یکسری کانال های مخصوص نسبت به هدایت 

شیرابه های ناشی از انباشت زباله و پسماند اقدام کنیم.
احمدی در پاسخ به این پرسش که نتیجه بازدید امروز دستگاه قضایی از سایت سراوان 
چه بوده است یادآور شد: حدود چهل سال است که زباله در سایت سراوان انباشت و دفن 
می شود و با بازدیدی که امروز انجام شد تصمیمات خوبی در این خصوص اتخاذ کردیم.

وی در ادامه سایر نتایج این بازدید مشترک از سایت سراوان را نیز برشمرد و ابراز داشت: 
قرار است از همین امروز مراحل اداری و قانونی اجرای تصمیماتی که اتخاذ شده طی شود 
تا در مدت زمان حداقل 2 سال که زباله سوز آماده بهره برداری می شود بتوانیم از آسیب  

بهداشتی بیشتر برای مردم ساکن در منطقه سراوان جلوگیری به عمل آوریم.
وی از اجرای طرح بهسازی دفن زباله در سایت سراوان به عنوان یکی از نتایج مثبت بازید 
مشترک امروز شهرداری رشت، دستگاه قضایی، استانداری گیلان و دیگر دستگاه های 
اجرایی استان خبر داد و اذعان کرد: در حال حاضر برای اجرای این طرح عزمی جدی 
ایجاد شده زیرا دستگاه قضایی ورود به مسأله را به سایر دستگاه های ذیربط تکلیف 

کرده است.
شهردار رشت برآوردهای اولیه برای اجرای طرح بهسازی دفن زباله در سایت سراوان 
را حدود 60 میلیارد تومان اعلام کرد و گفت: هفته گذشته در تهران جلسه ای با رئیس 
سازمان برنامه و بودجه کشور داشتم و امیدوارم ایشان برای تامین اعتبارات به ما کمک 

کند.
احمدی مدت زمان اجرای طرح بهسازی دفن زباله در سایت سراوان را نیز سه سال اعلام 
کرد و گفت: قرار است بخشی از اعتبارات اجرای این طرح از منابع داخلی شهرداری تامین 
شود. وی اظهار داشت: با اجرای این طرح مسائل بهداشتی و زیست محیطی شیرابه ها تا 
حد زیادی مدیریت می شود و امیدواریم نمایندگان گیلان در مجلس و سایر مسئولان 

استان برای جذب اعتبارات این طرح از محل منابع دولتی به ما کمک کنند.
وی در مورد تصفیه خانه شیرابه سایت سراوان و مشکلاتی که پس از افتتاح آن حادث 
شد نیز توضیحاتی ارائه داد و عنوان کرد: تصفیه خانه شیرابه سایت سراوان در هفته دولت 
سال 99 به شکل آزمایشی افتتاح شد اما پس از گذشت این مدت نتوانست صلاحیت های 

زیست محیطی لازم را کسب کند.
شهردار رشت با بیان اینکه تاکنون تصفیه خانه شیرابه به شهرداری تحویل داده نشده 
است ابراز داشت: امروز جلسه ای در مورد این موضوع و با حضور رئیس کل دادگستری 
گیلان برگزار کردیم و هفته گذشته نیز ایشان به معاون خود تاکید کردند که طبق مفاد 

قرارداد منعقده، تصفیه خانه آماده و تحویل شهرداری رشت شود.
احمدی تصریح کرد: قرار است در پایان فروردین امسال، تصفیه خانه شیرابه سایت سراوان 

به مدت یکماه و به شکل آزمایشی شروع به کار کند و بعد از کسب صلاحیت های زیست 
محیطی و با نظارت شرکت آب و فاضلاب، این مجموعه به شهرداری رشت تحویل 

داده شود.
وی یکی از دغدغه های اصلی شهرداری را دفن بهداشتی و اصولی زباله در سایت سراوان 
دانست و گفت: اگر نتوانیم نسبت به تصفیه شیرابه های سمی اقدام کنیم شیرابه ها انباشت 

شده و مخاطرات شدیدتری را هم برای محیط زیست و هم برای مردم به بار می آورد.
شهردار رشت با بیان اینکه شهرداری برای تعیین تکلیف هرچه سریع تر تصفیه خانه 
شیرابه سایت سراوان مصمم است تصریح کرد: برای اجرای این پروژه تاکنون از اعتبارات 
دولتی بیش ا ز 10 میلیارد تومان هزینه صرف شده بنابراین همه ما باید جهت آغاز به کار 

تصفیه خانه شیرابه عزم جدی داشته باشیم.
احمد آقایی معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری گیلان در جریان بازدید 
رییس کل دادگستری گیلان از محل دفن زباله سراوان رشت و تصفیه خانه شیرابه 
آن گفت: دستگاه قضایی بر روند اجرای امور نظارت دارد و در صورت اهمال و قصور 

مسئولان در انجام وظایف شان در چارچوب قانون برخورد خواهد کرد.
وی ادامه داد: بازدید امروز رئیس کل دادگستری گیلان در راستای احقاق حقوق عامه 
و مطالبه گری شهروندان برای ساماندهی وضعیت دفن زباله در منطقه سراوان صورت 
گرفته است. وی با اشاره به اینکه در جریان این بازدید، طرحی با عنوان بهسازی محل 
دفن زباله از سوی مشاور شهرداری رشت ارایه و توضیح داده شد، گفت: این طرح برای 
جلوگیری از رانش زمین و مهار زباله و دفع حشرات و آفات که موجب آزار مردم منطقه 

هستند ارایه شده و همچنین با کاهش حجم شیرابه، مکمل تصفیه خانه خواهد بود.
آقایی با بیان اینکه تصفیه خانه شیرآبه در کاهش خطرات زیست محیطی زباله در سراوان 
تاثیرگذار است، گفت: جلسات متعددی در دادگستری گیلان برای ادامه و استمرار فعالیت 
تصفیه خانه برگزار و مجری طرح نیز متعهد شده ظرف مدت یک ماه آن را به شهرداری 

رشت تحویل دهد.
معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان گیلان در پایان خاطرنشان 
کرد: دستگاه قضایی بر روند اجرای امور نظارت دارد و در صورت اهمال و قصور مسئولان 

در انجام وظایف شان در چارچوب قانون برخورد خواهد کرد.

سید محمد احمدی شهردار رشت به مناسبت 9 اردیبهشت، روز شوراها پیامی 
صادر کرد.

به گزارش واحد خبر مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری رشت، متن 
این یادداشت به شرح ذیل است:

اصلی ترین هدفی که ضرورت بنا نهادن شوراها بر آن استوار بوده و هست، 
بستر سازی برای مشارکت مردمی در اتفاقات پیرامون هر جامعه ای است.

شور و مشورت یکی از مهمترین سفارشات دینی و اصول مدنی ما می باشد.
در اسلام شورا و مشاوره زمانی موضوعیت می یابد که حکم و قانونی وجود 
نداشته باشد. وقتی حکم خدا و قوانین و مقررات اسلام یا فرمان صریح پیامبر 
و معصومان وجود دارد، نمی توان مشاوره کرد و آن احکام و قوانین باید بدون 
هیچ گونه تردید و تأملی اجرا شود. قرآن در این زمینه می فرماید: »هیچ مرد و 
زن با ایمانی را در کاری که خدا و رسول حکم کنند، اراده و اختیاری نیست 
)که رأی خلافی اظهار کنند( و هر کس نافرمانی خدا و رسول کند، دانسته، به 

گمراهیِ سختی افتاده است«.
 با تکیه بر سفارشات دینی و قانون اساسی، هر فردی در جامعه حق دارد در 
سرنوشت اجتماعی خود شرکت داشته باشد و بر این اساس افرادی متخصص 
و اصلح در امور شهری را به عنوان نماینده خود در شورا انتخاب کند تا 
خالصانه و متعهدانه به همراه پاکدستی و بدون در نظر گرفتن منافع شخصی، 

جانب منفعت اجتماعی را بگیرد و در جهت توسعه پیرامونی قدم بردارد.
با حضور در پای صندوق های رای در سرنوشت  اقشار جامعه  این رو  از 
اجتماعی خود نقش فعال و پویا خواهند داشت و مسئولیت اجتماعی خود را 
در جامعه ی مردم سالار دینی بر عهده گرفته و با انتخابی از روی آگاهی، به 

رکن اساسی توسعه اجتماعی می پردازند.
این اعتماد  برابر   حاضرین در شورا، وام داران اعتماد مردمی هستند و در 
اجتماعی مسئول هستند و  همانطور که قانون، شورا نشینان را موظف به رصد 
و بررسی عملکرد شهردار و شهرداری نموده است آنها نیز باید در پیشگاه 

خداوند، مردم، قانون و وجدان خود پاسخگو باشند.
بدین ترتیب با اطلاع از مسئولیت اجتماعی و قانونی خود، تمام تلاش خود 
را در برابر پیشبرد اهداف متعالی جامعه محوری و دوری از شخصی نگری، 
بکار می گیرند و در این زمان است که ما جامعه را رو به جلو و در مسیر 

توسعه می بینیم.
همچنین  و  نظر  تبادل  و  تعامل  با  مگر  شود  نمی  حاصل  جمعی  بلوغ 
ظرفیت مندی در انتقاد پذیری و پذیرش نظرات حتی مخالف اما به صلاح 

جمعی، بدور از حاشیه سازی و فقط و فقط در نظر گرفتن منافع عمومی

پیجی کودکانه برای کودکان دلبند شما و
 حتی برای بزرگسالان

ــازمان منطقه آزاد انزلی معرفی شد هفتمین مدیرعامل س

ودی اجرایی می شود ح ســاماندهی لندفیل سراوان بز طر

آموزش زبان انگلیسی با بهسا

و فناورانه ضروری است تبدیلی  اســتقرار صنایع  با  انزلی  آزاد  : توســعه منطقه  اســتاندار گیلان 
اجرا شده است آزاد  در مناطق   92 از ســال  پروژه  تومان  85 هزار میلیارد   : مومنی 
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